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demokrščansko vodstvo je potrdilo vsa prejšnja stališča

KD vztraja pri predlogu o enobarvni vladi 
Soglasje šesterice o gospodarskem programu
Utišana polemika med strankami v pričakovanju prvih srečanj in zaključkov seje CK PSI

~ Andreottiju se ne obetajo 
ij,_i 1 časi. Vodstvo krščanske de 

ki se je zbralo včeraj 
da določi -»manevrski pro 

ije . Poverjenemu predsedniku vla- 
'e v bistvu sprejelo sklep, da 

Hji,^enkrat ne premakne, niti za 
j, 5leler s prejšnjih stališč, ki jih 
'ogjJv°^e strn‘t‘ v sledečih pred- 
tjj "• enobarvna demokrščanska vla- 
n„’ faz-širjen programski dogovor, 

.Pternenjeno politično ravnotežje. 
,*r*tno je pri tem nekaj taktič
ne računa. KD v tem trenutku 
^ stne popuščati, vsaj dokler ne 
'ijih'ZVedela -na dvostranskih sreča- 
j, * Posameznimi strankami, če 
tetn ^ njimi odprla kako vrzel. Pri 
tudi 50 demokristjanom bile pogodu 
lisy,vesh, ki prihajajo s seje soeia- 
vlad ga centralnega komiteja, kjer 
Mr> v?*'^a napetost in je Craxi 
^ Kin3en vz<1'' v Poštev dejstvo, 

tu) zavrača oblikovanje vlade 
e enotnosti. V takih po-

tJ'J* le torej nepopustljivost demo-
VjjPakega vrha povsem razumi ji- 

Morda bo šele prihodnji teden. 
st,_^cu srečanj med odposlanstvi 
Ar„i ' jasno, kakšne možnosti ima 

■ll(lreotti
"e ST
fiooi > ■ verjetno je, da KPI ne bo 

I ^Ou „ in bo vztrajala na stali-
i b0 enotni vladi, vsaj dokler ne
1 /Ce bo‘ —- — -

da
) prisiljena vzeti na zna- 

vedai” so se druge stranke odpo
ri e tej perspektivi in bodo za to 

v,.j tudi odgovornost. 
prei, ,tv° KD je torej potrdilo vse 
gacijnje sk'epe in imenovalo dele
te n°' *5i ''0 vodila v imenu stran- 
ca-^ajania; v njej so Moro, 7ac 
Bart'?1, Galloni, Gaspari, Piccoli in
MSmeLsltUDj 1eni Pa se je izvedelo, da je 

Pdel I8 str°l((n'njakov šestili strank 
vlftdn a osnutek' gospodarskega dela 
O* programa in ga ie KD že 
V* Cova'a tajništvom vseh strank, 
s,j j0 sama po sebi zelo zanimiva, 
klju^^zuje, da je bilo mogoče 
ti 'ladni krizi in polemikam naj- 

, kun1’JpCn jezik o gospndarst'u. Do- 
’ nji "t sestavlja 40 tipkanih stra 

»ni,,. ,nj°ni so v glavnem osnovne 
k, v. c* bodoče gospodarske politi- 

temelj, na naložbah v neraz 
krepitvi zaposlovanja, 

HzjjT.^^aoiji finančno nelikvidnih 
Hiin Uvedita in podobno. Po 

mnenju je dokument nov 
slcir,, _napie.i v primerjavi z juljj-
^..fcograrnskim sporazumom in 

t>ei.»vlja dobro osnovo 
vt»do V°’ c'a je toil gospodarski del 
Pa n °8a programa enotno izdelan 
BonuKr, uje tudi politične posledice, 
da je 'Ivanci so večkrat poudarili, 

Z;in,o prvenstveno vprašanje 
je tud' z0*3 Programu. Zadnje čase 

^ oacca^nini ponavljal, da se 
Predvsem za vsebino pre

litij 'n da bo šele nato priprav- 
li» j-^azpravljeti o »vladni formu- 
ftiw Redaj je gospodarski pre
bij ^stavljen in dokazuje, da je 
bajti J,!g°če v tem kriznem obdobju 
■6* *"P?n jezik šestih strank. Sa-
Pje: /l_*ebi se torej vsiljuje vpraša-

predstavniki šestih strank 
■skupen • razmcroma kratkem času
«ran in soglašajo s tem pro-
*trokn, •- ^emu naj bi te sile (aii 

. 70 . n!aki) ne sodelovali v vladi?
i vep.r®*)Us. na katerega KD tudi 
A ' atšnji seji ni dala odgovora. 

I K.^^vujki d, ugih strank so tokrat 
zaifi-jlvo tiho. Očitno vsi'čakajo 

"a ^sijučke seje CK PSI in nato
bjega , 'ate prvih srečanj
h ‘«na. (st.s.)
*.....

prihod-

Andreotti prihaja vodstva KD (Telefoto ANdAj
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ZA STRUJO CRAX1 - S1GN0R1LE DOBRA POLOVICA GLASOV

V vzdušju ostrih sporov je CK PSI 
sklicaI kongres zu konec marcu

Tajnik PSI je realistično vzel na znanje, da KD zavra
ča sestavo enotne vlade in sedaj čaka na nove predloge

LE MALO NOVOSTI V GOVORU AMERIŠKEGA PREDSEDNIKA

Carterjevo letno poročilo 
v znamenju kontinuitete

Napovedano znižanje davkov - Ameriško gospodarstvo 
v bistvu zdravo - Trije cilji ZDA v zunanji politiki

RIM — Morda slavi Craxi • Piro- gresu prejela nad 70 odstotkov gla
vo zmago*, saj se je seja CK PSI 
zaključila z glasovanjem o resolu
ciji, lu sklicuje kongres konec mar 
ca. Rese'učijo je odobrila dobra ro- 
lovica centralnega komiteja in je 
prejela skovaj 90 glasovi (CK PSI 
šteje 161 člabov, vendar jih je 14 
bilo odsotnih). Manca, De Martiio 
iVi Mancini so s svojimi skupinami 
ostali v manjšini in se pripravljajo 
na predkongresni spopad. Gotovo je, 
da bo prav predkongresno obdobje 
za dva meseca povsem obrom lo po
litični dejavnost in vplivnost socia
listične stranke, ki v' tem trenutku 
obupno, išče lastno fiziognomijo in' 
jasno strategijo.

Resolucija skupine Craxi - Signo
riie pa določa samo, da bo kongres 
PSI v Rimu od 29. marca do 2. 
aprila. Za to resolucijo je glasovalo 
83 članov CK, za resolucijo Manco* 
ve skupino, 40, za Mancinijevo 18 
in za cnovo levico* (Acbill:, Tam- 
burano, Codignola) pa 5.

V svojih resolucijah skupina Man
ca - De Martino ter Mancinijeva 
struja predlagata odložitev kongresa 
do junija, oziroma jeseni (Mancini), 
obe pa poudarjata, da «PSI ne sme 
opustiti zahteve po vladi demokra
tične enotnosti*, tudi če jo KD od
klanja.

Očitno postaja, da se pripravlja 
spopad med dvema močnima skupi
nama: *«osjo» Craxi - Signoriie; ki 
sama zase zatrjuje, da bo na kon-
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1**Kita GOSPODARSKEGA TEDNIKA «!L HONDO*

t SE*» uvedel med podjetniki,
svetovnonazorske opredelitve, pač pa 
za različna tolmačenje lastirh inf

»pravniki javnih družb | teresov. Tako so med industrijci. ki
h konQ uPrašanje možnosti vsto- 
>0 nad!,Unislov v vlado. Odgovori 
?Q *e zanimivi, saj dokazujejo. 
H« ,ne stvari med podjetniki glo- 
ai vL. menile. Nekoč bi se sko- 

Hcii /frekli proti udeležbi KPI v 
48,8 'nJ°krat

tQi l^Venile. Vekoč bi
<
8 J^rat pa se je tako izreklo 

medtem ko je 46,5 
Pfj . ” drugačnega mnenja.

I ? H i?- Pa veha poudariti, da 
t 9 želi'0 odstotkov dobra polovi- 
J Hdni ’ da bi KPI sodelovala v 

Hotia druga polovica pa
'Histrn Prisotnost komunističnih
lMelV.V vladi-
t na n„3e revija *H Mondo» izved- 
7°», 'Vzorca* 50 podjelni-

a katerimi sta bila brata 
jal>jan’?Puato dlani vodstva zveze 

ji Hatera ' f mdustrijcev, vrviHelji 
" h ^tet?- r*uRinac»onalnth družb, u- 

PerQter ! lavnih Podjetij, finančni o- 
aln bančniki.
v vnem nasprotujejo vstopu 

s 'ki ,,V!,adno večino veliki indu- 
y So addelji *Confindustrie» (ven- 

i 0r°9nuQp.an' pokrajinskih vodstev 
„ ’ia- n« l,e drugačnega mnenja).
° izr 1,KPI v vladno večino pa 

ri*....kit voditelji mullinacional- 
dnji industrij: 
finančni ope-

l(j ni/1 tp 
3 »• 6i[q;j.' orali in srednji industrij-
'I ^erii iV Podjetniki

. H-a, bančniki.
Vstop 1 s° se nekateri 

v vlado? Očitno
izrekli za

ne gre za

zagovarjajo vstop KPJ v vlado, pre
vladala mnenja. da bi tako bilo 
mogoče zagotoviti javni red in so
cialno premirje, ki naj zajamči nov 
industrijski vzpon Italije.

Nasprotniki sodelovanja s KPI se 
v glavnem izrekajo zg program KD, 
Andreottijevn vlado in kvečjemu za 
obnovo julijskih programskih spo
razumov.

Zanimivo je, da so podjetniki ze
lo zaskrbljeni za možnost predčasnih 
volitev, ki bi očitno zaostrile go
spodarsko krizo. Zato jih nad 60 od
stotkov zavrača to možnost, medtem 
ko sp je za nove volitve izrekla 
manjšina (23 od sto).

Kako pa mislijo, da bo morebitni 
vstop komunistov v vlado vplival na 
italijansko gospodarstvo? 44 odstot
kov, se pravi še manj kot tistih 
48,8 odstotkov, ki nasprotujejo KPI. 
meni. da se bo gospodarski položaj 
poslabšal. Toda komaj 39,5 odstot
kov meni, da se bo izboljšal. Čemu 
takšna razlika? Vprašali so za mne
nje podjetnike, ki so se najprej iz
rekli za vstop KPI v vlado, nato 
pa zanikali, da bi se gospodarski 
položaj izboljšal. Pojasnili so, da 
se bQje ■ ameriškega ' gospodarskega 
bojkota, ki bi lahko ošibili vrednost 
lire na mednarodnih denarnih tr
žiščih. (st.s.)

sov ii zavezništvom Manca De 
Martino Mancini, ki je mnenja, da 
bo zmagovalec kongresa računal na 
kvečjemu nekaj več kot polovico 
mandatov.

Kakorkoli že. v usodnem trenutku
:n sredi vladne krize, se je socia
listična vodilna skupina javno raz 
klala na dvoje in vodi vsaka svojo 
politiko.

Na hodnikih sedeža EUR, kjer je 
potekala seja centralnega komiteja, 
je Achilli zatrjeval, da je v dvorani 
«lako vroče, da ni mogeče d!hati». 
Predstavniki potili struj (kolikor jih 
neformalno šteje stranka) med se
boj polemizirajo z nepojmljivo o- 
strino in si drug drugemu očitajo 
isto, se pravi «zdajo strategije o 
eno.ni vladi za krizno obdobje*.

Pristaši »notranje opozicije* oči
tajo Craxiju. da se sicer formalno 
izteka za vlado »demokratične enot
nosti*. v resnci pa je njegov cilj 
obnovitev leve sredine. Isto očita 
Craxijeva skupina nasprotnikom. 
Večinska struja je namreč mnenja, 
da Manca, De. Martino in Mancini 
želi jo ošibit. stranko, ki bi bila po 
drejena komunistom, bi se nato iz
črpala in bi, končno, morala v vla
do z demokristjani. Skratka, iz 
stranke naj bi «notranja opozicija* 
skušala naredit: grešnega kozla ita
lijanske politike.

Očitki niso mili in težko je ver
jeli, da bo socialistična baz. vsilila 
voditeljem večjo enotnost.

Stališča" bodo vsekakor jasnejša čez 
teden, dva, 'ko bo nova seja CK 
PSI potroila formalno predložitev »re
solucij* posameznih stroj. Tedaj bo 
mogoče razbrati, kolikšne so dejan
ske razlike tudi med zavezniki veči-: 
ne ali opozicije, se pravi med Craxi-1 
jein, ki ga nasprotniki označujejo kot , 
»socialdemokrata in protikomunista* 
in njegovim zaveznikom Signorilejem, 
ki zatrjuje, da bo levica po kongresu 
v večji meri pogojevala Craxijcvo po
litiko. Prav tako bo mogoče razbra
ti, kolikšne so razlike med »mini
strsko strujo* Mancinija in njegovi
ma zaveznikoma Manco in De Marti
nom.

Slednji je spregovoril na seji in na
padel Craxija, češ da stranka pod 
njegovim vodstvom izgublja svoje zgo
dovinske značilnosti, med katerimi je 
tudi marksistična osnova. Strankin 
program «mladih levov* je De Mar
iino vzporejal s tezami «francoskih 
npvih filozofov, ki niso ne filozofi in 
verjetno niti novi*.

Odgovarja mu Signoriie z ideolo
škim posegom; PSI ne bo opustila 
politike enotnosti levice v kriznem 
obdobju in zagotavlja, da bo tudi na
dalje zahtevala, naj delavski stranki 
imata enako stališče v okviru nasta
jajočih raznotežij.

Pred konegm so sejo prekinili »za 
nekaj minut*. V resnici so minute 
trajale nekaj ur. Manca se je ne
kajkrat srečal s.Craxijem, a zaman. 
Slišati jo bilo rjovenje iz sobe, v 
kateri sta bila. Pozneje so povedali, 
da je Manca predlagal kompromisni 
predlog o sklicanju kongresa. Po tem 
predlogu naj bi najprej počakali na 
zaključek vladne krize, kongres pa 
sklicali takoj zatem. Toda Craxi ni 
hotel popustiti, ker je -vedel, da raz- 
ix>laga z večino, pa čeprav pičlo.

Tako je tajnik PSI zaključil sejo

s politično repliko, o kateri sc bo 
še veliko razpravljalo. O vladi je dr 
jal, da »KD vztrajno trdi, da ne ma
ra enotne demokratične vlade. Torej 
ne preostaja drugega, kot to realis
tično vzeli' na znanje, ker bi zaostro
vanje pritiskov bilo neodgovorno. PSI 
bo zato iskala politična in parlamen
tarna ravnotežja, ki naj levici omo
gočijo večjo soodgovornost in potreb
ne oblike nadzorstva vlade*.

Po mnenju večine je Craxi s .tem
povedal, da PSI vztraja na oblikova- , , , . , _____ .. . .. , , . .... I ‘ornih >•' npmah ne razpravljajo, o po.nju nove vladne večine, v kateri naj j , ‘ . „ . . , ..... . „e. ... , , . sebnjp, temveč o ' sen temah Uongre-sodeluicla KPI m PSI. Vlada bi v ,. . . . ..s,).. Prvenstveno se diskusija plete o-

VVASHINGTON — Prvo letno po
ročilo o položaju države ameriškega 
predsednika Jimmyja Carterja ni na
vdušilo nikogar, pač pa je marsiko
ga razočaralo: predvsem tiste, ki 
so pričakovali znatne novovsti. Toda 
Carter je tudi ob tej priložnosti še 
enkrat dokazal, da se nikakor ne 
misli oddaljiti — niti v notranji 
niti v zunanji politiki — od linije 
svojih predhodnikov.

Največja novost, ki jo je Carter 
napovedal in ki je naletela na odo
bravanje poslušalcev — senatorjev* 
članov kongresa in vrhovnega sodi
šča, diplomatov in ministrov ter po
vabljencev — je pravzaprav zniža
nje davkov za okrog 25 milijard do
larjev, kar naj bi pripomoglo k sti
muliranju «lenega» gospodarstva v 
ZDA. V bistvu pa je dal Carter raz
meroma rožnato sliko notranjega po
ložaja, čeprav seveda ni mogel za
molčati nekaterih hib, kot so defi
cit trgovinske bilance, inflacija in 
brezposelnost.

Po ugotovitvi, da so bili lani do
seženi vsi c j ji na gospodarskem 
področju, je bil Carter dokaj meglen 
glede načina, kako namerava rešiti 
odprte probleme: vsekakor pa je od 
ločno zavrnil možnost nadzorstva nad 
cenami in se zavzel za sodelovanje 
med vlado, podjetji in delavci za 
pripravo načrta za brzdanje cen, pa 
tudi plač. Prav tako 'je šef Bele 
hiše poudaril nujnost nacionalne pa 
litike za energijo, ne da bi to po
litiko točneje opredelil.

Tudi v zunanji politik1 ni Carter 
povedal nič posebno novega: dejal 
je, da si/ameriška mednarodna poli
tika zastavlja predvsem tri cilje: 
zagotoviti varnost ZDA in njenih za
veznic, predvsem v Evropi zajam
čiti mir v tistih predelih sveta, kier 
je mir ogrožen, in sodelovati -.-.n go
spodarsko stabilnost in razvoj po 
vsem svetu, (tm)

Družbenogospodarska kriza 
Mijiij« vlogo ženske 
in pogojuje njene zahteve

RIM Da bi vsaki udeleženki; 
kongresa dali možnost, da izhaja 
joč jz lastnih izkušenj in spoznanj 
prispeva k obogatitvi vsebine bo
doče enotne ženske organizacije se 
je 10. kongres UDI razdelil na 
dvajset delovnih skupin, v katerih 
sodeluje od C0 do 100 žensk. V de-

PR0CES ZARADI ŠKANDALA MONTAŽNIH HIŠ V MAJANU

Neverjeten splet vezi 
med protugonisti ufere

Irene Allegro in Franco Redaelli 
zove obtožbe • Znatna napetost

potrdila Caroz- 
i sodni dvorani

Odpoklican belgijski 
veleposlanik 
v Santiagu

Čilska junta ni uslišala zahtevam 
Bruslja po osvoboditvi demokrščan- 
sklh voditeljev, ki so jih pred krat

kim aretirali

BRUSELJ — Belgijski zunanji mi
nister Henri Simonet je sporočil, da 
je bil belgijski veleposlanik v Čilu 
odpoklican v domovino. Vlada v 
Bruslju je namreč sklenila, da zni
ža raven diplomatskega predstav
ništva v Santiagu na urad odprav
nika poslov. h

Belgijski veleposlanik Boelaerts je 
v prejšnjih dneh po naročilu svoje 
vlade nastopil pri vojaški junti v 
Santiagu, da-bi dosegel osvoboditev 
demokrščanskih voditeljev, ki so jih j s prošnjo, da vključi podjetje Preca- 
pred kratkim aretirali, pri tem pa ,sa v seznam podjetij, ki bodo gra- 
izrazil tudi željo, da bi bili vsi po-|d:la montažne hiše. Redaelli pa 
litični jetniki osvobojeni. Sklep Vvla-1 Zamberlottija ni našel in se je po 
de, da odpokliče veleposlanika, je | govoril z njegovim osebnim tajni 
očitno posledica dejstva, da-so nje-1 kom Giuseppom Balbom. Podjetje 
ne , prošnje naletele na gluha ušesa. | Precasa je dobilo v zakup dela v
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POSREDOVALNA MISIJA AMERIŠKEGA ZUNANJEGA MINISTRA

(Od našega poročevalca)
SAVONA — Skoraj neverjetno je. 

kako se prepletajo znanstva in so
rodstvene vezi med glavnimi obto
ženci in ostalimi protagonisti proce
sa o izsiljevanju podkupnin ob ob
novi potresnega področja v Furla
niji. Vedno se namreč pojavljajo i 
ste osebe, ki so. kakorkoli že, pove
zane med seboj. Na vrhu tega »ro
dovnika* je pravzaprav sam izredni 
komisar za potresno področje, po
slance Zamberletti, ki sicer še ne 
sod: med protagoniste procesa, saj 
ga med preiskavo sp(oh niso zasli
šali. je pa no-ilec tiste strukture, 
v kateri je prišlo do teh, in baje 
ne -amo do teh, vse graje vrednih 
dejanj. Vse se je začelo,takrat, ko 
je zastopnik savonskega podjetja 
Precasa za Lombardijo zavarovalni 
agent Franco Redaelli opozoril indu 
strijca Carozza iz Savone, da je bil 
v dijaških letih Zamberlettijev sošo
lec in da bi lahko stopil do njega

Vanče pri Sadatu
Egipt in Izrael vztrajata na svojih stališčih

tem primero bila. v bistvu, demo- 
krščanska. vendar bi morali najti u- 
strezno obliko »nadzorstva*, morda 
po predlogu o »stalni konferenci na
čelnikov parlamentarnih skupin vlad
ne večine*, (c.c.-st.s.) ’

krop; vprašanja položaja ženske, ki j 
jo sedanja gospodarska kriza odri-; 
n ja iz proizvodnje in. potiska nazaj 
v po’ožaj gospodinje. V tem okviru 
se postavljajo tudi vprašanja na
črtovanja rojstev, splava, posveto
valnic, družbenih storitev, kot so 

BRUSELJ -• Francoski senator otroške jasli in vrtci. .... 
Robert Pontillon jc bil včeraj iz . p° sP,nš"em, ™c"l«. udeleženk 
voljen za začasnega •predsednika!^"^ organizacije je
združenja socialističnih strank Ev-! ^z,U v Irahj, poleg druzbenogo-
ropske skupnosti. Nasledil je prejš j 
nji mesec umričga Wilhelma Droe i P°Javt' 
scherja (ZRN).

PARIZ — B'rancoski predsednik 
Giscard D'Estaing je v posebni po
slanici Brežnjevu izrazil zaskrblje
nost spričo rastoče napetosti na «a- 
friškem rogu* po izbruhu somalsko- 
etiopskih sovražnosti.

spodarske in politične krize tudi 
umikanja ženskega sveta 

pred stvarnimi problemi: Od tod 
predlog, naj bi se žensko gibanje 
ponovno organiziralo kot os1? >ek 
družbenega dogajanja na množični 
in samostojni podlagi.

DŽAKARTA — Na rekj Solo sredi 
Jave se je potopila trajektna ladja, 
pri čemer je utonilo 50 oseb.

Ameriškima zunanjega ministra Vancea (levo) je 
sprejel njegov egiptovski kolega Kamel

oh prihodu v Kairo
(Telefoto ANSA-UPI)
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NOV ČLEN V VERIGI NAŠIH A IN KRVI

Policijski agent ubit v Firencah 
v oboroženem spopadu s teroristi

FIRENCE — En policijski agent mrtev, drugi 
pa huje ranjen sta tragični obračun, doslej najhuj
šega terorističnega dejanja, ki so ga doživele Fi
rence in ki je časovno zadnji člen verige krvi in 
nasilja, ki vse ostreje vklepa Italijo v svoje nevarne 
spone. Agenta, 27-lctni Fausto Dionisio (ki je padel) 
in 20-letni Dario Azzeni, sta se spopadla s skupino 
gverilcev, ki so skušali omogočiti zaprtima pajda
šema beg iz florentinske kaznilnice «Murate».

Prizorišče tragičnega spopada je bila Ul. Ghibel- 
lina, kjer je stanovanje načelnika kaznilniških paz
nikov in od koder je možen dostop do notranjega 
dvorišča zapora. Teroristi, ki so bili po pričevanju 
očividcev v petih, so vlomili v stanovanje, od tu 
pa so si nameravali utreti pot vse do celic, kjer sta 
bila zaprta njuna pajdaša. Naklep pa jim je spod
letel, ker je dostavno vozilo, ki so ga parkirali na 
pločniku, vzbudilo pozornost mimoidočih. Nekdo je 
obvestil policijo, ki je nemudoma posegla, zlasti 
še, ker se je izkazalo, da je bilo vozilo ukradeno.

Fanta, ki sta bila na straži pri vozilu, sta vžgala 
po agentih, komaj se jima je policijski avto pri 
bližal. Vnel se je spopad, v katerega so posegli tudi 
teroristi, ki so bili «na delu* v stanovanju. V tre
nutku je na ulici zavladala izredna zmeda, ki so jo 
zločinci izkdristili za beg. Druge policijske patrulje 
so prispele na kraj zločina le nekaj trenutkov po 
spopadu, a bilo je prepozno, kajti napadalci so iz
ginili kot kafra. Preiskovalci niso še odkrili njihove 
istovetnosti, domnevajo pa, da so člani skupine «uni- 
ta comuniste combattenti* saj sta tej grupi pripa
dala jetnika, ki so ju skušali osvoboditi, (vt)

Na sliki: ranjeni agent Dario Azzeni takoj po 
spopadli.

KAIRO — Ameriški zunanji mi
nister Cyrus Vanče se je včeraj 
dve uri pogovarjal z egiptovskim 
predsednikom Sadatom, potem ko 
.je dan prej imel izčrpne pogovore 
z izraelskim premierom Beginom 
in z zunanjim ministrom Dajanom, 
da bi našel izhod iz sedanje mrtve 
točke, na kateri so se znr.šia egip- 
tovsko-izraelska pogajanja. Opazo
valci se sedaj sprašujejo, ali je bi
la njegova posredovalna misija us
pešna: čeprav je za sedaj težko 
odgovoriti na to vprašanje, dajejo 
zadnje izjave zainteresiranih strani 
le malo upanja, da bi pogajanja 
lahko obnovili. i

Sam Sadat je po srečanju z Van- 
ceom dejal, da »vrata miru niso 
zaprta*, takoj nato pa je dodal, da 
se bodo pogajanja lahko obnovila 
samo, če bo Izrael privolil v načelo 
o evakuaciji vseh zasedenih oze
melj in c priznanju pravice Pale
stincev do samoodločbe. Ne gre za 
pogoje, je pojasnil, ampak za na
čela. Če Izrael to stori, se bo mo
goče pogajati o obliki uresničeva
nja in o času, ki bo potreben za 
uveljavitev teh načel v praksi. O 
samem poteku pogovora z Vanceom 
pa ni hotel Sadat ničesar povedati: 
morda bo to storil danes, ko bo go 
voiil v parlamentu o najnovejšem 
razvoju Krize.

Na Sadntove izjave so v Tel Avi- 
vu negativno reagirali: če Egipt 
vztraja na teh stališčih — je dejal 
zunanji minister Dajan — »potem 
lahko smatramo, da so pogajanja 
dokončno mrtva*. Vanče je včeraj 
iz Kaira odšel direktno v Ankaro 
na uradni obisk, na Bližnjem vzho 
du pa je ostal njegov namestnik 
Atherton, ki naj bi nadaljeval po 
sredovalno • akcijo med Kairom in 
Tel Avivom.

dveh občinah: Majano in Ratenj; 
župan občine Majano je bil Girola- 
mo Bandera, župan ratenjske obči
ne pa Luigi Brollo. Oba .sta si v 
svaštvu; saj se je BroHo-' starejši 
sin oženil z Ba-iderovo hčerko, po
leg tega pa jc bil (drugi Brollov 
sin. Roberto, stalni »prijatelj* žu
pana Bandere. k: mu je kupil vrsto 
dragocenih daril. Tudi Balbo in Ro
berto Pičilo sta bila nekako pove
zana. saj je Balbo izročil mladeniču 
precej denarja (Carozzo pravi, da 
je šlo za 20 milijonov lir). Končno* 
pa ni mogoče pozabil na odvetnika 
Pastrenga, ki jc obložen, da je sku
šal izsiliti od Carozza po Bandero- 
vem nalogu 100 milijonov lir: Pa- 
strengo je pravni zas.onn k banke v 
Imperii, ki je s 350 milijoni jamčila 
za Carozza, .je pa tudi generalni 
agent družbe Italcat, ki jc Robertu 
Brollu prodala montažno hišo pod 
nadvse ugodnimi pogoji: od 60 mi
lijonov, kolikor je stala h ša. jih 
je Roberto Brollo plačal le 10, o- 
stalo pa so mu dali na upanje. Konč
no pa je treba povedati, da je v 
teku sodni postopek proti Luigiju 
Brollu. ki je baje takoj po aretaciji 
Bandere na nezakonit način sprožil 
postopek za stečaj podjetja Preca
sa. Vse te n:ti se prepletajo in mar
sikdaj je težko ugotoviti, kaj dejan
sko skrivajo. Vendar pa sodišče no
če segali v globino. To je dal pred
sednik Gatti jasno razumeti, saj je 
že od vse?a začetka zavrnil številne 
zahteve, ki bi privedle na sled mo
rebitnim sokrivcem. Istega mnenja 
je tudi državni tožilec Boccia. ki 
pravi, da je treba v Savoni soditi 
tem obtožencem za to dejanje: vse 
ostalo ne sodi v pristojnost savon- 
skih sodnikoe.

Nekatere izmed teh prijateljskih 
vezi so prišle na dan na včerajšnji 
razpravi. Sodniki so namreč poldru
go uro zasliševali Franca Redaelli- 
ja, ki je, seveda za Carozzom, glav
na obremenilna priča. Redaelli je 
v glavnem pfttrdii# vse. kar je izja 
vil mod preišbavo. Kot zastopnik 
pbdjeija Precasa je opozoril Caroa- 
za. da pozna žamberlettija. Skupaj 
sta šla v Videm, a Zamberletti je 
bil izredno zaposlen; tako ju je spre
jel njegov osebni tajnik Balbo, ki 
so ga Redaelliju predstavili-za »člo
veka, ki se ukvarja z montažnimi 
hišami*. Pred Balbovimi vrati je 

j bila vrsta in morala sta čakati pre
cej časa. Vložila sta prošnjo, odgo
vora pa ni bilo in ni bilo. Po več
kratnih protestih naj bi Balbo zah
teval od Redaellija 10 do 15 odstot
kov celotne vsote, ki bi jo predvide
vala pogodba, če je podjetje Preca
sa pač hotelo skleniti to pogodbo. 
»Carozzo je bil sprva v dvomu, kaj 
naj naredi, ko pa je videl, da ni 
drugačne rešitve, je obljubil Balbu 
5 odstotkov,* ie dejal Redaelli. Sled
nji je tudi navedel okoliščine v’ zve
zi z izročitvijo denarja. Prav Re
daelli je namreč izročil Balbu 14 
milijonov lir: dva čeka po 5 mili
jonov na ime Mario Rossi in 4 mi
lijone lir v gotovini. Balbo naj bi 
bil, do Redaellijevih izjavah sodeč, 
dejal, da je to premalo. Hotel naj 
bi bil 30 milijonov lir. Redaelli je 
tudi govoril o srečanju z županom 
Bandero, ki naj bi bil dejal: »S 
tem. kar bom dobil od' podjetja Pre
naša, bom uredil vsa svoja življenj
ska vprašanja.*

Sicer pa je o Banderi obširno go
vorila tudi solastnica podjetja Pre
casa Irene Allegro. »Bilo je never
jetno.* je dejala, »kako je bil po
žrešen. Nekega dne je prišel v na
šo pisarno in videl na steni dve sli
ki. Hotel jih je imeti in Caroezo mu 
jih je dal. Isto je bilo s Carozzovim 
zlatim naivnim peresom. V zadnjem 
času, julija lanskega leta, pa je po
stalo stanje nevzdržno. Bandera nam 
je telefoniral tudi po petkrat, šest
krat dnevno in vedno je zahteval 
denar.* je deiala Allegrova. ki je 
tudi sicer potrdila Carozzove izjave.

Številne priče pa niso pojasnile 
skrivnostne okoliščine o ceni mon
tažnih hiš na sklepu občinskega od
bora občine Majano. Kot že župan 
Bandera so tudi občinski tajnik in 
občinski odborniki potrdili, da so 
na občini odobrili sklep, ne da bi 
vedeli za ceno. Ko pa so ta sklep 
prejeli pristojni funkcionarji na po
sebnem vladnem komisariatu, je bi
la že navedena cena 145 tisoč lir 
za kvadratni meter. Kljub stalnemu 
vrtanju predsednika Gattija ni bilo 
mogoče ugotoviti kdo je izpolnil ta 
sklep občine Majano. To je torej e- 
no tistih vprašanj, ki bodo verjetno 
ostala brez odgovora.

Sicer pa vlada v sodni dvorani 
Čedalje večja napetost. Zagovorniki 
Balba si prizadevajo, da bi sodišče 
poklicalo dodatne priče, ki bi lahko 
razbremenile obtoženca, po drugi 
strani pa sodni zbor stalno zavrača 
te poskuse. Pri tem prihaja do dol
gih dialogov in zavlačevanja. Današ
nji dan jc verjetno odločilnega po
mena, saj bodo morali danes sod
niki odločiti, ali naj zasliš:jo Zam- 
berlettija in še kakega funkcionarja 
posebnega vladnega komisariata, kar 
so zahtevali tako zagovorniki kot 
tudi državni tožilec. Prav Zamber
letti bi lahko še povedal kaj nove
ga, sicer pa se proces že bliža 
koncu: večjih presenečenj ni več 
mogoče pričakovati.

BOJAN BREZIGAR
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DOKUMENT POKRAJINSKEGA IZVRŠNEGA ODBORA PSJ

Skedenjsko železarno pravočasno 
preusmeriti na nove proizvodnje

Poleg surovega železa m kokil bi morali pri Italsidru uvesti proizvodnjo specialni 
jekel - Izhcd iz krize odvisen tudi od rešitve iz interesnih spon zasebnega kapitala

Pokrajinski izvršni odbor PSI je 
včeraj obravnaval in sprejel doku
ment o problemih škedenjske žele
zarne Italsider, ki ga je sestavila 
delovna skupina ob pomoči strokov
njakov iz tega obrata. Dokument 
najprej razčlenjuje rrz'oge, ki so 
dovedli do sedanje krize v italijan
skem železarstvu, kar zadeva samo 
škedenjsko železarno pa naglasa, da 
je sedanja kriza — kar velja tudi 
za druge obrate s tega področja v 
Italiji — posledica odnovedne gospo
darske politike vlade in neodgo
vornega delovanja IRI in Italsidra. 
V obeh primerih pa nosi glavno 
odgovornost krščanskodemokratska 
stranka.

Dokument nadalje naglaša, da je 
treba v italijanski gospodarski poli
tiki ubrati novo pot, za področje že
lezarstva pa uvesti poseben pod
ročni program, saj bo tržaški o- 
brat Italsider samo tako lahko pre
vzel nove razvojne naloge. Po zdru
žitvi ILVA z družbo «Comigliano*

, v letu 1961 je namreč škedenjski 
obrat ostal skoraj neizpremenjen — 
naglaša nadalje dokument — ter 
so v njem pognali le novo električ
no peč. ki pa nj omogočila nobe
nega pravega zagona v proizvodnja. 
Tako se danes dogaja, da je proiz
vodnja surovega železa v ingotih 
izpostavljena konkurenci, ki .jo na 
tem področju izvajajo nerazvite dr
žave; kokPe eredo le slabo v pro
dajo, ker se je zmanjšala proizvod
nja jekla. Iz vsega tega sledi, da 
se bo v petletju 1980-85 položaj v 
obratu po vsej verjetnosti še znat
no poslabšal, tako da se odmre 
vprašanje, ali bo železarna v Šked- 
niu lahko sploh preživela krizo.

Zaradi tega — meni izvršni odbor 
PSI — je treba brez vsakega odla
šanja pripraviti ne le že omenieni 
področni načrt, ampak tudi prime
ren načrt za nove naložbe v okvi
ru škedenjskeea obrata: ta naj bi 
se usoosobil še za npve proizvod
nje, sicer ne bo mogel izplavati iz 
krize. Nemogoče je namreč priča 
kovati, da bi se s proizvodnjo le su-

livarskih izdelkov. Vsi tj predlogi — 
pravi na koncu dokument pokrajin
skega izvršnega odbora PSI — pa 
se bodo lahko uresničili le pod 
pogojem, da bo v čim krajšem času 
določen področen razvojni program 
in da se bo tudi tržaški železarski 
obrat rešil spon zasebnih interesov 
italijanskega in evropskega kapitala.

Srečanje med obrtniki 
in vodstvom tržaške KD

Združenje obrtnikov iz tržaške 
pokrajine .je sklicalo vrsto sestan
kov s predstavniki političnih strank, 
s poslovnimi združenji in s sindikat 
nimi organizacijami z našega ob
močja, da bi jih opozorilo na neka
tere pereče probleme kategorije. 
Te dni se je vodstvo združenja se
stalo s predstavniki krščanskode- 
mokratske stranke. Obrtniki so 
poudarili, da je kriza poleg indu
strijskih obratov zajela tudi obrtni
štvo, tako da je treba tudi za to 
področje poiskati primerne rešitve 
na deželni in vsedržavni ravni. Na 
Tržaškem je treba poleg tega Ure
diti obrtniško središče pri Sv. Ju- 
stu in upoštevati željo obrtnikov, 
da bi v opuščeni zgradbi na Trgu 
Liberta pripravili prostore za obrt

niški konzorcij. .V kategorijo obrtni, 
kov spadajo tudi avtoprevozna 
podjetja. Ta so dala pobudo za sre
čanje s predstavniki Konzorcija za 
gradnjo jn upravljanje tovornega 
postajališča pri Fernetičih, da bi 
se dogovorili o pravilniku za upo
rabo nove prometne infrastrukture 
ob italijahsko-jugoslovanski meji.

• Jutri ob 11. uri bo v Ul. Madon- 
nina 19. ob 57. obletnici ustanovitve 
KPI javna manifestacija, na kateri bo 
član vsedržavnega tajništva KPI Gian- 
ni Cervetti govoril o temi «Za rešitev 
države — vlada demokratične enot
nosti*.

Zdravstvena oskrba 
za slovenske šole

Slovenski vrtci in osnovne šole na. 
Krasu so v okviru zdravniške šol
ske službe dobile socialno delav
ko, ki bo otrokom na razpolago od 
8.30 do 10. ure na otroških vrtcih 
in od 10. do 12.30 na osnovnih šolah.

Socialna delavka bo svoje delo 
opravljala ob ponedeljkih in četrt
kih na Opčinah, ob torkih v Križu, 
ob sredah v Bazovici, ob petkih v 
Gropadi in ob sobotah na Proseku.
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PO NEKAJ MESECIH DELA STROKOVNE KOMISIJE

IZDELALI SO PREDLOGE 
ZA PREUSTR0J BOLNIŠNIC
Smoter je preureditev zdravstvene službe ob upošteva
nju skorajšnje dograditve nove bolnišnice na Katmari
Posebna strokovna komisija, ki jo 

je lani spomladi ustanovila deželna
____ ____ ________ ______ ( uprava in ji poverila nalogo, da

rovega železa v bližnji prihodnosti izdela predlog za preustroj bolniš-
lahko uspešno obdržali na tržišču: 
treba je preiti na proizvodnjo spe

niških služb v tržaški pokrajini, ki 
delujejo v okviru deželne ustanove

cialnih vrst jekla, za kar pa je po- • združenih bolnišnic in pnevmološk?
trebna nova električna peč velikih j bolnice Santorio, je zaključila svoje

dija o optimalnem upravljanju bol
nišnic z gledišča dimenzij (možnost 
sprejemanja bolnikov in kakovost 
storitev), gospodarnosti (sorazmer
je med režijskimi stroški in vrsto 
storitve) in družbenega interesa (u- 
vajanje dehospitalizacije in družbe-

liv/va vlvivtl IV^Jia Vinici. , »v, J, . J ---- .. '
zmogljivosti. Poleg tega bi bilo tre j delo. Izvedenci višjega zdravstve 
ba resno razmišljati o možnosti, da j nega sveta, višjega inštituta za 
1 i postavili novo koksarno in prešli j zdravstvo in pristojnega deželnega 
tudi na proizvodnjo kisika ter na | odbomištva, ki so delovali v tes 
morebitno uporabo proizvedenih pli-' nem sodelovanju z zdravstvenim 
nov v posebnem obratu za pridobi- j nadzornikom deželne bolni.šniške u- 
vanje zahtevnejših kemičnih proiz- j stanove, so te dni izročili odborniku
vodov.

Nadalje bi bilo treba navezati po
trebne stike z Evropsko gospodar
sko skupnostjo, da bi zavarovali 
proizvodnjo surovega železa v ingo
tih pred dumpinško konkurenco iz 
tujine. Glede na to, da je pričako
vati nadaljnje upadanje proizvodnje
kokil, bi bilo treba pravočasno po
misliti na razvoj proizvodnje drugih

Romanu izsledke zadevne raziskave 
Strokovnjaki so si pri izdelavi 

dokumenta postavili naslednje smo
tre: določitev vloge nove bolnišni
ce na Katinari, ki je pred dogra 
ditvijo, v sklopu združenih bolnišnic 
in za ootrebe medicinske fakultete: 
opredelitev preureditve:-ega načrta 
združenih bolnišnic v smislu razširit
ve njih delovanja na ozemlju: štu-

nozdravstvenega skrbstva na teri-

PRISRČN0 SLOVO V UREDNIŠTVU NAŠEGA DNEVNIKA

Časnikar Albin Bubnič 
nastopil zaslužen pokoj

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 21. januarja

NEŽA
Sonce vzide ob 7.39 in zatone ob 
16.53 — Dolžina dneva 9.14 — Lu
na vzide ob 14.01 in zatone ob 4.18.

Jutri, NEDELJA, 22. januarja 
VIKTOR

Vreme včeraj: Naj višja temperatura 
5 stopinj, najnižja 3,5, ob 13. uri 5 
stopinj, zračni tlak 1004,5 mb stano
viten, vlaga 65-odstotna, nebo poobla- 
čeno, veter 18 km/h severozahodnik s 
sunki 35 km/h, dežja je padlo 1,8 
mm, morje rahlo razgibano, tempera
tura morja 9,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 19. januarja 1978 se je v Trstu 

rodilo 9 otrok, umrlo pa je 13 oseb.
UMRLI SO: 33-letna Anita Nencioli 

por. Vascotto, 92-letni Giovanni Gre- 
gori. 44-letni Emilio Savarin, 85-ietna 
Anna Cabol por. Segato, 50-letna Ma
ria Francesca Strohmayer por. Azzel. 
lini, 93-letni Felice Scabardi, 80-letni 
Pietro Casalini, 89-letna Arnelia Fo- 
scarini vd. Padovan, 81-letni France- 
sco Fabris, 72-letna Ermtaia Bearzi, 
77-letna Beatrice Degrassi por. Žaro, 
79-letna Luigia Maria Vidovič in 63- 
letna Vanda Benci por. Deluchi.

toriju). Namen raziskave je bil nam
reč določiti pogoje za preureditev 
zdravstvene službe, da ustreza de
janskim potrebam prebivalstva.

Deželni odbornik za zdravstvo bo f?*# ^vzelo
v prihodnjih dneh objavil izsledke 
strokovne komisije na srečanju s 
tržaškimi političnimi silami, zdrav
stvenimi ustanovami in družbenimi 
predstavništvi.

Novi vladni komisar pri Comelliju

Predstavitev Pirjevčeve 
knjige o N. Tommaseu

Včeraj so v kroiku «G. Salvemi 
ni* oh prisotnosti mnogih gostov, 
med katerimi smo opazili konzula

V četrtek zvečer smo imeti v na
šem uredništvu v kratkem razdobju 
enega 'eta ie tretje slovo iz vrst 
starejših časnikarjev. Za tovarišema 
Kendo in Štoko je namreč s prvim 
januarjem odšel v pokoj Albin Bub
nič, 'fci je več kot 30 let zvesto, po
šteno in kvalitetno opravljal napo
ren in odgovoren poklic slovenskega 
časnikarja v Trstu. V svojem poslo
vilnem nagovoru je Jože Koren v 
imenu uredništva poudaril prav to 
dejstvo, saj je nesporno, da je Pri
morski dnevnik dolga povojna leta 
slanel na ramah prav takih ljudi, 
kakršen je Albin Bubnič.

Bubnič je dosegel najvišja prizna
nja, ki jih lahko doseže slovenski 
časnikar v Trstu in ki jih pred njim 
ni dosegel še nihče v zgodovini slo
venskega časnikarstva v Trstu: naj
višje priznanje, ki ga lahko novi
narju da matična Slovenija — Tom
šičevo nagrado za življenjsko delo, 
in najvišje priznanje, ki ga lahko 
doseže kronist v Italiji — nagrado 
«življenje kronista*. To poslednje 
priznanje si je zaslužil s svojim ta- 
korekoč odločilnim deležem pri raz
krinkavanju nacističnih zločincev v 
Rižarni in pri tem, da je v Trstu 
prišlo do zgodovinskega procesa pro
ti njim, sicer pa sežejo njegove no
vinarske zasluge — kot je poudaril 
Jože Koren — na razna nodročja in 
predvsem na kmetijstvo in posebej 
še šolstvo, ki ga je Bubnič kot po
klicni šolnik v mlajših letih, še po

ln prizadeto sprem-

odloži pero šele takrat, ko nastopi 
zadnja, nepremagljiva sila.

Uredniški kolektiv je tovarišu Bub
niču v zahvalo in priznanje poklonil 
zlato spominsko kolajno, predsednik 
Založništva tržaškega tiska Egon 
Kravs mu je za 30-letno novi
narsko delo pri Primorskem dnev
niku poklonil umetniško sliko, Klav
dija Palčiča (na sliki), posebno da
rilo pa so mu poklonili tudi tiskarji.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Trg Obcrdan 2. Ul. T. Vecellio 24, 
Ul. Zorutti 19, Ul. Bonomea 93.

(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30) 
Trg Cavana 1, Trg Giotti (sv. Fran

čiška) f.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
■ Trg Cavana 1, Trg Giotti (sv. Fran

čiška) 1.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba za z urovance INAM 

In ENPAS od 22. do 7. ure: telef. 
št 732-627.

umijiiiiiiiMimiiiiiiiiimiHiiimiiiiiiiiiiiiiiiiNiiiiiiiiiiiiiiitmiimHMiiiMiittiiiiiiiiiiiiiiimiiHiimiiiiiiimii

NA POBUDO PD «TABOR>

Včeraj odprli razstavo
del Klavdija Palčiča

Bogal kulturni spored z nastopom glasbenikov in dram
ske skupine . SPkarja je predstavil prof. Černigoj

Ijal in obravnaval na straneh Pri
morskega dnevnika.

Koren je še poudaril Bubnieevo 
priljubljenost v uredniškem kolekti
vu Primorskega dnevnika zaradi! 
njegovih tovariških vrlin in zaradi 
njegove srčne dobrote, pa tudi ori
ginalnosti, ter mu zaželel zaslužen 
počitek in dobro zdravje, obenem pa 
izrazil prepričanje, da se bo vsaj 
občasno še oglašal v dnevniku, saj

Opensko prosvetno društvo *Ta- 
bor» je sinoči pripravilo lep kul
turni večer. Kot. je sicer pri tem 
tako dejavnem društvu v navadi, 
je za odprtje razstave del tržaške
ga umetnika prof. Klavdija Palčiča 
pripravilo bogat kulturni program, 
pri katerem je sodelovalo več pr
venstveno mladih članov društva. 
Skupina mladih glasbenikov je 
izvajala nekaj skladb in sicer J.B. 
Bolela Sonato v f-duru, odstavek 
iz Vivakl!jevegg Koncerta v g-durti 
ter del Barkarole Čajkovskega. 
Skupina članov društvene dramske 
sekcije pa je podala niz poezij iz 
najnovejše zbirke fiesmi Miroslava 
Košute «Selivch, ki jo je prav 
Klavdij Palčič ilustriral. Nato je j 
prof. Avgust Černigoj predstavil j 
slikarja Palčiča in njegovo umet- j 
nost. v tem ko je sam Palčič ob
širneje govoril najprej o svoji teh 

‘o ’ '

velikih oljih, točneje o svojih dveh 
armiranih platnih.

Razstava ho trajala do 29. t.m. 
in je občinstvu dostopna po nasled
njem urniku: ob 'delavnikih od 18. 
do 20. ure, ob nedeljah pa od 10. 
do 12. ter od 17. do 20. ure.

Ji
NARODNA IN ŠTUDIJSKA KNJIŽNICA V TRSTU 

ob tridesetletnici ustanovitve
prireja

ZGODOVINSKO RAZSTAVO

N
Zf

LONDON 1915 - OSIMO 1975
V PROSTORIH SLOVENSKE PROSVETNE ZVEZE 

V ULICI SV. FRANČIŠKA 20

Tr,
frc

Razstava bo odprla vse delavnike do vključno sobote, 28. t.m-
Urnik: od 16. do 20. ure. Zjutraj samo organiziran obisk po skupin**1 f|

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V TRSTU 
Kulturni dom 
Sezona 1977-78

BRANISLAV NUŠIČ

OBLAST
komedija v dveh delih

MILAN JESIH 
SVETA JOVANOVIČ

Prevod 
Scena arh.
Kostumi
in maska SLAVICA LALICK1 
Koreografija JANEZ MEJAČ 
Priredba
in režija MIROSLAV BELOVIČ

Danes, 21. januarja, ob 20. uri 
IZVEN ABONMAJA.

Gledališča
ROSSETTI
Danes ob 16. uri in ob 20.30 (ko

nec 22.40), red I. sobotni «La po- 
tenza delle tenebre* L. Tolstoja. Pred
vaja gledališče Emilije-Romagne v 
režiji Paola Giuranneja. Predstava v 
abonmaju: kupon št. 6. Rezervacije 
pri osrednji blagajni v Pasaži Protti 2.

AVDITORIJ
Danes ob 16. uri in ob 20.30 (ko

nec 23.15), «Ljubosumne ženske* Gol
donija. (Red III. sobotni). V abon
maju: kupon št. 5. Rezervacije pri 
osrednji blagajni v Pasaži Protti 2.

VERDI
V ponedeljek, 23. t.m., bo ob 18.45 

v veliki dvorani krožka za kulturo in 
umetnost predstavitev opere «Prebri- 
sana vdova* skladatelja Wolf Ferra- 
rija. O delu bo spregovoril kritik Ma
rio Messina.

• Tržaška občina je razpisala nate
čaj za dodatnega kmetijskega izve
denca. Natečaja se lahko udeležijo ti
ste osebe, ki so že dopolnile 18 leto 
starosti in niso Presegle 30 leta ter 
imajo spričevalo kmetijske šole. Proš
nje naj interesenti pošljejo do 16. 
februarja tega leta na generalni pro
tokol tržaške občine.

Prosveta

V torek, 24. t.m., bo premiera
Wolf Ferrarijeve opere »Prebrisana 
vdova* (La vedova scaltra) v režiji 
Vere Bertinetti. Orkester gledališča 
Verdi bo vodil Gianfranco Mašini, ko
reografijo pa je oskrbel Flavio 
Bennati. Prodaja vstopnic pri blagaj
ni gledališča.

SPI) Tabor - Kutine sklicuje redni 
občni zbor za torek, 24. januarja 
1978, ob 20. uri v Prosvetnem domu.tako je dejal — pravi novinar niki, o sitotisku, nato še o dveh

SFRJ v Trstu Plečaša, občinskega 
svetovalca , Hreščaka, predsednika 
SLORI Volčiča, ravnatelja sloven
skih šol, 'univerzitetne profesorje in 
druge, predstavili znanstveno razi
skavo prof. Jožeta Pirjevca rNicco- 
lo Tommaseo tra Italia e Slavia». 
Goste je v imenu krožka «Salvemi- 
ni» pozdravil predsednik Pitloni, na
kar je predal besedo univerzitetne 
mu prof. A. Agnelliju, ki je govoril 
o Pirjevčevi knjigi. Prof. Agnelli je
dejal, da je knjiga plod dolgih in 
poglobljenih raziskav, ki prikazuje
jo Tommasea v novi luči. Govornik 
je v izčrpnem poročilu podal vse
bino knjige, ki hoče prikazati kon
flikte v pisateljevi notranjosti, saj 
je bil Tommaseo razpet med itali
jansko kulturno stvarnostjo Risorgi- 
merita in rodnim krajem Dalmacijo, 
oziroma Hrvaško. Knjiga prinaša 
več zanimivih pogledov, ki jih je 
imel Tommaseo do Slovcnov in nje
govo skrb, da se ti na Balkanu o- 
hranijo.

Prof. Pirjevec je na koncu objas
nil razloge, ki so ga privedli do 
obravnave prav tega avtorja, nakar 
se je razvila kratka, a zanimiva di
skusija.

PRI UREJEVANJU DEDIŠČINE POKOJNEGA RAZISKOVALCA

V Henriguezovi zapuščini odkrili 
filme izredne zgodovinske vrednosti
Med raznovrstnim materialom tudi tristo dokumentarnih filmov z dogodki iz zadnje vojne

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI

O profesorju Degu de Henrique- 
zu, njegovem nenavadnem načinu 
življenja in nenavadni zbirateljski 
strasti se je veliko govorilo pred 
njegovo tragično smrtjo, katere' o- 
koliščin niso nikoli popolnoma raz
čistili in o njem se govori tudi po 
smrti. Posebno aktualno postaja nje
govo ime v teh dneh, ko sestavlja
jo inventar njegove zapuščine. Po
leg topov In žepnih podmornic, ki 
rjavijo na trebenski gmajni, je Die
go de Henriquez zapustil neprecen
ljivo zbirko raznih dokumentov m 
raznovrstnih predmetov iz vojnih 
in predvojnih let. V njegovih skla
diščih se je nagrmadilo v dolgih 
desetletjih toliko materiala, da se 
ga ne da zlepa razvrstiti in urediti. 
Med to raznovrstno ropotijo je tudi 
deset zabojev raznih dokumentarnih

filmov, ki jih je čudaški razisko- 
va.ee staknil kdo ve kje. Enega od 
teh zabojev je tržaški pretor dr.

o bombardiranju Mostarja. Drugi 
dokumentarci prikazujejo razne voj
ne naprave, kot na primer stroj za

Rosario, ki urejuje njegovo zapušči-1 kopanje jarkov, več prizorov pa se 
no, v teh dneh odprl in na dan so ! nanaša na dogodke iz fašističnega
prišla presenetljiva odkritja. Če 
prav se je veliko govorilo o tem, 
da je de Henriquez ljubosumno hra
nil dragocene dokumentarce, si naj
brž nihče še zdaleč ni mislil, da 
gre za tako pomemben material. 
Na celuloidnih trakovih (v ^glavnem 
nemške proizvodnje) so namreč za
beleženi dogodki, kot na primer iz
streljevanje smrtonosnih raket V 2 
na Anglijo, nadalje kraji, kjer je 
prišlo do atentata na Hitlerja, pri
zori nemške okupacije Pariza. Med 
doslej pregledanimi filmskimi zapi
si je pretor Rosario s svojimi iz
vedenci odkril tudi dokumentarec

Predsednik deželnega odbora Fur
lanije - Julijske krajine odv. _ Am 
tonio Comelli je sprejel včeraj na 
vljudnostnem obisku novega vlad
nega komisarja in tržaškega pre
fekta dr. Maria Marrosuja. Med 
prisrčnim razgovorom sta obravna
vala najbolj pereče probleme naše 
dežele, pri čemer je vladni komisar 
zagotovil pripravljenost na stalno 
sodelovanje, v okviru zadevnih pri
stojnosti, mied državnimi in deželni
mi organi. —

Potopisni prikaz 
Aleša Kunaverja

Sinoči je bilo v mali dvorani Kul
turnega doma v okviru predavatelj
ske sezone SPDT zanimivo preda- 
vanje slovenskega alpinista in vo
dje slovenskih in jugoslovanskih hi
malajskih odprav Aleša Kunaverja, 
ki je govoril na temo: «Od Bospo- 
ra do meje Sikima*. Predavanje 
je pred številnim občinstvom opre
mil z lepimi barvnimi diapozi 
ti vi, ki so idealno dopolnjevali pre
davateljeve besede. Potopisni pri
kaz gorskih vzponov na vrhove v 
Turčiji, v Afganistanu ter Hindu- 
kuša. Karakoruma in Himalaje je 
dokaj etovršen. čeprav je sestav
ljen iz odprav, ki se vlečejo v 
časovnem razdobju celih petnajstih

,rt- D. J.

VČERAJ MALO PRED ZAPRTJEM V ULICI MANTEGNA

ROP V POŠTNEM URADU - S MILIJONOV LIR PLENA
Trije zakrinkani in oboroženi mladeniči po običajnem postopku izpraznili 
del blagajne, potem ko so prisilili uradnike, da so se ulegli na tla

dvajsetletja ter celo na pohod na 
Rim, Da gre za res nenavadno in 
dragoceno odkritje, priča tudi to, 
da je med filmi tudi neki japonski 
dokumentarec o napadu na Pearl 
Harbour.

Menijo, da velja to filmsko gradi
vo vsaj dve milijardi in pol lir. 
Kot rečeno, so pregledali le trideset 
filmov, od katerih se je nekaj za
radi starosti in posebne izdelave 
traku pokvarilo, vseh filmov pa je 
300. V glavnem gre za filme na 16 
in 35-milimetrskem traku, ki tra
jajo od 15 do 30 minut.

Pretor Rosario, ki urejuje dediš
čino prof. de Henriqueza, še je v 
teh dneh sestal tudi z njegovo hčer
ko in drugimi dediči, ki bodo odlo
čali, kaj naj s to zapuščino u-

Stalno slovensko gledališče 
y Trstu 

Kulturni dom 
Sezona 1977-78 

MIROSLAV KOŠUTA
VITEZ NA OBISKU

mladinska igra v šestih slikah 
Scena DEMETRIJ CEJ
Kostumi MARIJA VIDAU
Glasba

ALEKSANDER VODOPIVEC 
Režija MARIO URŠIČ

Premiera:
v torek, 24. t.m., ob 15.30 

Ponovitve:
v sredo, 25. t.m., ob 15.30 
v četrtek, 26. t.m., ob 15.30

Prodaja in rezervacija vstopnic 
od ponedeljka, 23. t.m., od 10.30 
do 12.30.

Napovedana petkova predstava 
je prenesena na ponedeljek, 30. 
t.m., ob 15.30.

/ L S D
List slovenskih dijakov

priredi danes, 21, t.m., ob 20. uri
PLES

v prostorih Dijaškega doma, Ul. 
Ginnastica 72.

Vabljeni vsi!

krenejo.

PD VESNA
sklicuje jutri, 22. t.m., v Ljud
skem domu v Križu ob 10.30 v 
prvem in ob 11. uri v drugem 
sklicanju

REDNI OBČNI ZBOR
DNEVNI RED: 

izvolitev predsedstva 
poročila 
pozdravi 
razrešnica 
volitve 
razno

Vljudno vabljeni člani in vaščani.

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Po daljšem premirju na področju l iz Ul. Fabio Severo, ter (jevet u-
roparske dejavnosti, ki je v prete 
klem letu dokaj nepričakovano 
vzcvetela tudi v našem mestu ter 
pošteno zaposlila varnostne organe, 
navajene na zatiranje lažjih oblik 
kriminala, je včeraj spet razburila 
duhove vest o bliskovitem ropar 
skem podvigu v poštnem uradu št. 
4 v Ul. Mantegna, to ,je v bližini 
Ul. Settefontane. Trije zakrinkani 
in oboroženi roparji so tik nred 
popoldanskim zaprtjem urada vdrli 
vanj, veleli deseterici uradnic in 
uradnikov naj se uležejo na tla, 
pobrali nekaj šopov bankovcev iz 
blagajne in jo odkurili.

Vse to se .je dogajalo eno samo 
minuto prod 14. uro, ko se obi
čajno že vsi pripravljajo na odhod 
iz brada in ko seveda v uradu 
ni več klientov, ki bi utegnili mo
titi zlikovce pri delu. V uradu so 
bili dejansko samo uradniki — rav. 
natelj Renato Tamaro, star 53 let

rednikov, ki so zaključevali račune 
in druge uradniške posle. Na vra
tih so se tedaj prikazali trije mla
deniči. Dva sta imela obraz zakrit 
s krinko, tretji pa si je le potegnil 
ovratnik majice čez nos. Vsi trije 
so imeli v rokah pištole. Uslužben
cem poštnega urada je bilo na mah 
jasno, za kaj gre in obtičali so kot 
vkopani na svojih mestih. Roparji 
so st medtem naglo razporedili po 
obsežnem prostoru. Medtem ko .je 
eden ostal pri glavnem vhodu in 
nadzoroval dogajanje na ulici, se 
je drugi postavil na sredo urada 
ter velel vsem naj se uležejo na 
tla in naj ne črhnejo besedice. 
Pozneje so nekateri uradniki zatrje
vali agentom letečega oddelka, da 
so bila roparjeva povelja izrečena 
v emilijanskem narečju. Tretji ro
par .ie po že ustaljeni praksi ro-

TECAJI VALUT V MILANU 
DNE 20.1. 1978

Ameriški dolar: debeli 
drobni

j Funt šterling 
švicarski frank 

I Francoski frank 
Belgijski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling ' 
Kanadski dolar 
Holandski florint 
Danska krona 
švedska krona 
Norveška krona 
Drahma: debeli 

drobni 
Dinar: debeli

drobni

(Nadaljevanje na zadnji strani) Poštni urad — prizorišče včerajšnjega ropa

875,50
840.-

1684.—
429.-
182.-
25,75

404.-
57,30

755,-
378.—
145.^-
180.—
163.—
21,—
19,50
42,-
42,-

MENJALNICA
vseh tujih valut

Mali oglasi

ODBOR BIVŠIH AKTIVISTOV 
OSVOBODILNEGA GIBANJA 

NA TRŽAŠKEM

vabi vse bivše aktivistke in *** 
tiviste na

a m 
*šj 
*T(
ila
Jira
Ide'
la,

kolektivni ogled razstave Ho\

London 1915 - Osimo 1$ Âsj

K l»t
ki bo v ponedeljek, 23. t.m..
16. uri v Gregorčičevi dvorani 
sedežu Slovenske prosvetne zvf 
ze v Ul. sv. Frančiška 20.

Kolektivni cgled bo spremlj*** 
strokovna razlaga.

^fost

a/l
Udi

D

Kino "i
Jev

Ariston 16.00 «Dove volano i \! 'ds] 
d'argento». Režija Piero Livi. , >pr, 
rado Pani, Genny Tamburi, H8 utr 
Bucci, Kenzo Montagnani. Prc!>c :r$( 
dan mladni pod 14. letom. Dot 

Mignon 15.30 «La grande aVvent®8 o 
Nazionale 16.15 «Via col vento*- | Ve 

Gable, Vivien Leight, Olivia E*! ji. 
villand, Leslie Howard. Barvni “ e 

Grattacielo 16.00 «ln nome del P* a 
re». Ninp Manfredi. Barvni f'*1* a/ 

Exce!sior 15.30 «Uuerre stellari*- ^ 'iči 
Hamill. Carrie Fisher. i

Fenice 16.00 «La bandera* (Mal®* rd 
muori). Terence Hill, Gene n* * 
man, Max Von Sydow, CatUet tu 
Denevue. Brvni film *o\

Eden 16.00—22.15 *Goodbye & ^
— L'uomo della CIA*. Tony M1!, tev 
te, Claudia Cardinale. Barvni ' °tl 

Ritz 15.30-22.15 »II bel paese»■ *> 
Villaggio, S. Dionisio, A. Maz**" 
ro. Barvni film. ®u

Filodrainniaiico 16.00—22^)0 <sLulu' e
"til Ifasposa erotica*. Prepovedan m«1 

pod 18. letom. Barvni film. J9«
Cristallo IR.00 «Un attimo, una

Al Pacino, Mark Keller. Barvni' Ja: 
Aurora/16.15 «11 gatto*. Ugo Tog** p 

Mariangeia Melato. Barvni fi*1’1-1511 
Capitol 16.00 «Madame Claude*- 

povedan mladirti pod 18. 1
Moderno 16.30 «Sahara cross*. Fr p 

Nero Pamela Villoresi.

sssImpero 16.30 «Una giornata pa/ 
res Sofia Loren, Marcello

vit -an

ianni. Barvni film.
Ideale 16.00 «Quen Kong — La r0 

dei gorilla*. Robin Askvvith. 
film.

Vittorio Veneto 16.00 «Tre tigri c<f
tre tigri*. Renato Pozzetto.

Radio 16.00 ,«Carwash». BarvniJ; 
Astra 16.3IT «Pjaneta proibito*. '***J Tq
,Pidgeon.,,Barvni film. .lej

Volta (Milje) 17.80 «Centro deli* ^ 
ra," continente sconosciuto*.
Mc Clure, Peter Cushin. Fant*5 
film. hal

OBVESTILO
Zaradi odsotnosti pevovo

Stojana Kureta bo v pon®uuvrjcuin eto K/\J v

Ijek, 23. januarja, odpadla P? 
ska vaja otroškega in mlad;

tsbedfskega pevskega zbora Gla 
matice. Prihodnja vaja b°
ponedeljek, 30. januarja.

W,H
SPDT obvešča, da je odhod av 

sov v Ravascletto in na Zoncol**.
tri, ob 6. uri izpred sodnije u 
Ulpiano).

SPDT prireja jutri, 22. J" 
rja, 5. planinski zimski sprehod' 
rališče je na Oberdankovem trf. 
9. uri. Odhod avtobusa štev. 
Križa je ob 9.10. Planinci se 
preko Brišč in Saleža podali 1,8 
liki vrh ter se vračali preko 
na Prosek. V primeru slabega vr
na izlet odpade.

PODJETJE import-export CITRUS, Ul. 
Torrebianca 27 išče mlado vajenko 
z znanjem slovenščine. Zainteresira
ne naj se javijo na ta naslov v 
ponedeljek.

j,®,
V spomin na Nika Kosmača “jA

Mario Manmenval (Dolina 222) J to 
lir za Skupnost Družina Opčine' 4

Namesto cvetja na grob Po1* (f/ 
mentinija darujeta Zofka in Mil^J t 
neka 15.000 lir za center na r> 
obolenja «M. Lovenati*.

Namesto fcvetja na grob Nil** 
smača darujeta Zofka in Milk® i1' 
neka 15.000 lir za Skupnost P j) 
Opčine. :(

Ob smrti drage matere izraz* , 
vltelju in svetovalcu Srečku & 
svojcem globoko sožalje t ^

uprava občine Devin-Na&r

Sekcija PSI devinsko - nabri f j 
občine izraža globoko sožalj* J) 
Srečku Colji in družini ob { 
mame. U

Naznanjamo žalostno vest, da nas je zapustila v 94. letu sta 
rosti naša draga mati, babica ta prababica

ROZALIJA ŽERJAL vd. COLJA
Pogreb pokojnice bo danes ob 13.30 iz hiše žalosti, Nabrežin* 
Kamnolomi 23, na domače pokopališče.

Namesto cvetja darujte v dobrodelne namene.

Užaloščeno sorodstvo

Nabrežina, 21. Januarja 1978

k
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f^BTKOVEGA ZASEDANJA DEŽELNEGA SVETA SSK

Orodne manjšine morajo biti 
pščitene ne glede na število
jh'
Lr j 'P Pre*1setln’ka ' ladne komisije 7.a globalno zaščito 
F • Lassandre so netočne in zgodovinsko izkrivljene

ti<:t.rt!t.0vem nasedanju je de 
pl «vo Slovenske skupno- 
R oolje obravnavalo tudi izjavo, 

andm'^ Predsednik prot. Cas- 
ešite 0,1 umestitvi komisije za 
a,01' °dprtili vprašanj slovenske 
ila ifi ^“Pnosta v Italiji, ki je

Stile..................
.®- januarja letos v Rimu. 

kto-J, e posel511e komisije se je 
lanov, 0 vse’1 petero slovenskih 
llovp,'.,rned njimi tudi predstavnik 

i irk i. skupnosti prof. Albin 
assand ^°r'ce’ Predsednik, prof. 

t da ni 1?: ie med drugim dejal 
< lalg . Ujno' da .ie ta komisija na 
t fr psimskega sporazuma*

emšu obstaia.io med slovensko in 
azljij,, manjšino v Italiji »globoke 
Uri; u ,*8°dovinske, demografske in 
Defci®™? .narave*.

<fosti , °, tajništvo slovenske skup- 
Jtaj r,lru0*av'ia. da so te izjave 
ločeno ni in Predstavljajo tudi do- 
I prav; bevarnost, oziroma zapreko- 
; evain C?' ureditvi vprašanj, ki za- 
l ’°skus narodno skupnost.

Hraša da se rešitev slovenskih 
’|urn0,dnl, '°ei od osimskih spora- 
” ršenkoi-16 ■la.sr'a namera ločiti ka

tera,,' ,rpliv podpisnice osimskih 
J|o jn ^°v .Jugoslavije na izdela- 

odobritev globalnega zakon- 
|ji.’ snutka za Slovence v Ita- 

^ o stri?Ve'1c‘ se s Iškimi poskusi 
Ta i{0t Ja'no, saj mora Jugoslavi- 
1,1 azm,. S0P°dpisnica omenjenih spo- 
* ično iV -^mč-iti tudi za njih pra-
£ ,«e " ‘

! wom'^sedndka Cassandra, u« 
f digači em iužnotirolske manjšine 

loVetX narave od problematike 
v Ita- 

kar za-

_,zvedbo in to prav na podla
'la ® osimskega sporazuma.

Jjji jS® narodne skupnosti 
J* teva ,1 Ie deloma in sicer k«,

0(}n. aemografski značaj. Toda na- 
1 lo zašv?”''®’”® morajo biti pravic 
i*1 lede '=,tenp v svojih pravicah ne 

ače|0 'la levilo prebivalstva. To 
* PraA° v zadnjem času osvoji
jo ^tičti 3prav vse evI'opske demo- 

iada|j.e države. Nesprejemljiva je 
aiyr'a trditev predsednika Cas- 

5 fanjjj' P° kateri naj bi nemška 
i4 ke tlJ ,a bila drugačna od sloven- 
i. tfiva Cl.,D0 ustavi. Ustava ne na- 

nikjer narodnostnih skupin 
, n ampak postavlja le te- 

a*»Vlianj Pravilo, da imajo vsi dr- 
6zjL. Prež razlikovanja v njih 

cU.jii jA Veri. političnem prepriča
li ^en 'i,” enako družbeno vrednost 

i s ; da republika nadalje šči- 
sebn>mi normami jezikovne 

ilf diajo l>e ^*eln ter končno, da 
ati' s Vs' državljani pravico izra- 

Ufi 'rp n P-lr misli s sredstvi, ki so 
i(( ""ojii,* 1^-Polago (člen 21). V vseh 

t-fienj 'r členili ustava nikjer ne 
,la^teva posameznih 

i) k skupnosti, seveda tu-
Mitve ne' ^8t° so omenjene 

| tatočjj P'of, Cassandre ne s«mn 
njpkrivi:’ ampak tudi zgodovinsko 

Jene- Deželno tajništvo Slo 
Brod,, s*llpn°sti pribija, da so vse 
akf jP manjšino pred ustavo e- 

da morajo zato biti vse 
%ls,. p'nake pozornosti in enake 
A zaščite, ne glede na šte- 

ij* godovi Sadnikov in ne glede

dlagi podatkov in verjetnostnega 
nadaljnjega razvoja prometa so 
prišli do zaključka, da bo leta 1983, 
ko bo nova cesta odprta za pro 
met, število vozil v tranzitu dose
glo 850.000. Gradnja nove prometni, 
ce bo stala 80 milijard lir (po ce
nah iz le^a 1975). Vprašanja, ki so 
bila predmet včerajšnje razprave 
v Rimu, bodo poglobili prihodnji 
teden n« novem srečanju v Trstu.

Posredovanje dežele 
za nujen preklic 
odloka o carinah
Za nujen preklic ministrskega 

odloka št. 960 z dne 5. t.m., ki o 
nemogoča opravljanje carinskih 
operacij pri izvozu ali uvozu tek
stilnih izdelkov carinskim uradom 
v naši deželi, sta posredovala pri 
ministru Pandolfi.ju tudi deželna 
odbornika za promet in prevoze 
Cociannj in pa za industrijo in tr
govino, |X)dpredsednik deželnega 
odbora Stopper. Ta je ministru na
slovil brzojavko, v kateri ga opo
zarja na hude težave in gospodar
sko šolo, ki ga omenjena določila 
povzročajo operaterjem v naši de
želi. Omejitve, ki jih odlok vsebuje 
so tudi v nasprotju s programi kre
pitve carinskih in trgovinskih in
frastruktur. ki so že uresničeni ali 
v izvajanju, kot so tovorna nostaja- 
lišča v Trbižu, Gorici in Trotu. Za
to Stopper zaključuje z zahtevo, 
naj minister omenjeni odlok pre
kliče.

Deželna turistična 
propaganda v Hamburgu

Deželno odbomištvo za lurizem 
namerava prirediti v prvi polovici 
aprila (po vsej verjetnosti od 11. 
do 14.) posebno propagandno ak
cijo v prid deželnemu turizmu v 
Hamburgu. V okviru »operacije 
Hamburg* namerava deželna upra
va prikazati nemškim turističnim 
krogom zmogljivosti, naravne lepote 
in kulturne znamenitosti Furlanije- 
Julijske krajine, da bi privabila v 
naše kraje čim več nemških tu
ristov.
MIMMM»MMHMM»HIMIIMIHMHIM»HMHIIHHMIH»»MUIMUMIIIM»IIHIMIIMIIIM»l4IMMIHIHIIIIIMIIII»«»i«M»»MIIHI»

KORISTNI PRIDOBITVI ZA PREDŠOLSKO MLADINO

DOGRAJENA OTROŠKA VRTCA 
NA KJADINU IN K0L0NJI

V veliki meri boita izpolnili potrebe dveh zelo obljudenih mest
nih četrti - Dokončano je tudi otroško igrišče v Ulici Benussi

Iščemo
študente, dijake ali upokojence 
za raznašanje Primorskega dnev
nika v Skednju, Rocolu, na Ko- 
lonkovcu, v Barkovljah, na Greti 
in v središču mesta.

Interesenti naj se javijo na 
upravi Primorskega dnevnika.

|f bot^0 pre,-e'i*os*-- Ce bi se pa 
^klost ozirati na zgodovinsko 

iif ltaijjj st posameznih manjšin v 
«! 5bt'e<jie sre vsekakor v o
' skim priznanje slovenski narod- 
ifviiJii nosi* v Italiji, ki se je med 

Jj-sitiu V E‘VTo»i dvignila proti fa-

rgia iak°
C ^ 1983 nova cesta 
[it J IIontc Croce Carnico
/J16 cestn0''3 v zvezi z gradnjo no- 

uu ^vstrb Zveze med našo deželo 
Floht. ”.'o v predoru pod prelazom 

Camico so bila vče- 
na se-

V prejšnjih dneh je tržaški župan 
Spaccini obiskal nekatere mestne 
četrti, v katerih so v teku izgradnje 
za javno uporabo, nato pa je še o- 
cenil trenutno stanje tistih objektov, 
ki so jih že skoraj dokončali.

Med najvažnejšimi objekti sta vse 
kakor dva montažna otroška vrtca, 
ki so ju zgradili v mestnih četrtih 
Kjadina - Sv. Alojzija in Kolonja - 
Školjeta. Kot je župan lahko videl, 
sta izgradnji že dokončani, treba pa 
je še poskrbeti za notranjo opremo 
in nekoliko preurediti zunanje pro
store, tako da bosta vrtca začela 
delovati že meseca februarja.

Med že dokončanimi deli je treba 
omeniti otroško igrišče v Ul. Be 
nussi, ki bo predvsem služilo mladi
ni zelo obljudenega predela Valmau 
re. Delo je stalo nad 120 milijonov 
lir. od katerih 60 za strukture in 
ravno toliko za preureditev zemljiš
ča. na katerem so posadili veliko 
število dreve.^ in naptegfjli nekaj i- 
grišč, tako da je objekt. Kelika pri
dobitev prčffvfWv zch pled.Tdlsltb mla
dino.

Otroška vrtca sta z opremo stala 
nad milijardo lir. kar je pa še naj
važnejše, sta izgradnji v veliki me
ri izpolnili potrebe dveh zelo oblju
denih mestnih predelov, v katerih 
bodo v kratkem dogradili še vrsto 
stanovanjskih hiš.

Otroški vrtec pri Sv. Alojziju je 
razdeljen na pet sekcij, na Kolonji 
pa na štiri. Oba sta opremljena z 
naimodernejšimi strukturami, v o- 
beh je tudi refekcija in več prosto 
rov. ki bodo otrokom služili za naj
različnejše načine raz.cribav~ rr V 
obeh je kuhinja, pralnica, ambulanta 
in termična centrala. Objekta bi mo 
rali odpreti že pred nekaj dnevi, 
stvar pa se je nekoliko zavlekla.

Župan Spaccini je še povedal, da 
bodo v najkrajšem času začeli 
zunanjimi 'popravili na pomorski 
šoli. Za isto poslopje, v katerem 
sta še tehnični zavod Carlj in

;ii ra0te c.
1 *, i prPalu-'J mamico so o

tfeiu 4,1^ ra.zi*'avc.> :,>U.l£tVneKa podjetja ANAS v.PtMU, <, s«
se je udeležilo go 

/ (U^.^ooslanstvo iz Avstrije 
nik
o ^aur

#>oijtema-u. ki poteka čez prelaz 
se ;c bce Carnico in ugotovili, 
eefu„ . hromet po speljavi no 

«,1,f°večai p.az Male Ture občutno 
l® ,* na ',v,sa) vodi'Čez omenjeni pre- 

Ce° UeivU11 me<;l Avstrijo in Italije 
aa |X)t na Jadran Na

Pa je zastopal odbor- 
no —e'u Pregledali so podatke

V okviru oddaje Dogodki in od
mevi (Fatti ed echi) bo jutri ob 
U. uri na radiu Koper razgovor 
s slikarjem Lojzetom Spaca'om. 
Razgovor bo potekal predvsem o 
delu. ki ga je Spacal s svojim 
umetniškim sporočilom opravil 
pri zbliževanju obmejnih predelov 
med Italijo in Jugoslavijo. Spacal 
bo orisal tudi pomen svojih gra
fik, ki so posvečene osvobodilne
mu gibanju in so bile pred ča
som razstavljene v Rižarni.

snovna šola N. Sauro, pa je za razna 
notranja popravila namenjenih 80 
milijonov lir.

Zamrznjene morske žabe 
ponovno v ribarnicah

Vse kaže, da bodo zamrznjene 
morske žabe (coda di rospo) kmalu 
ponovno na prodaj. Potem ko so v 
lanskem poletju tri. osebe — ena v 
Rimu in dve v Jesolu — i mrle, in 
so prve preiskave pokazale, da je 
bil vzrok smrti nevarni toksin v 
uvoženih morskih žabah, so s sod
nim odlokom odredili zaplembo te 
vrste zamrznjenih rib. Od takrat 
je v skladiščih naše dežele, v Trstu 
in Maranu Lagunare, nad sto stotov 
zamrznjenih morskih žab. kar je hud 
finančni udarecaza deželno ribištvo, 
saj je tako »zamrznjenih* nad sto 
milijonov lir.

Po naknadnih raziskavah pa je 
b lo ugotovljeno, da niso bile mor
ske žabe vzrok smrti treh oseb. 
Zato je bil sodni odlok preklican in 
po dolgem birokratskem zavlačeva 
nju bodo zamrznjene morske žabe 
v najkiaj.šem času ponovno v pro
daji.

TOKRAT NI VEČ NA VIDIKU DOPOLNILNA BLAGAJNA

LASTNIKI PODGORSKE PREDILNICE 
HOČEJO ODPUSTITI 300 DELAVCEV

Zelo slab finančni položaj podjetja ■ Z odpusti grozijo tudi v dru
gih tovarnah tega podjetja - Deželna uprava bi lahko rešila položaj

Stanovanj IACP 
ni mogoče odkupili

Tokrat ni več na d ne vrnem redu 
dopolnilna blagajna. Tokrat so na 
vrsti odpusti! In teh naj bi bilo kar 
precej. Kriza tekstilne industrije je 
tolikšna, da nameravajo lastniki 
podgorske predilnice odpustiti kar 
300 delavcev in delavk v tej to 
varni, ki je največja v Gorici in, 
po tržiški ladjedelnici; druga po šte
vilu zaposlenih v goriški pokrajini.

O težavnem položaju podjetja «Bu 
stese Industrie riunite*. ki je last
nik več tovarn v raznih krajih se 
verne Italije, smo že pisali. Že od 
lanskega poletja je v podgorski 
predilnici v dopolnilni blagajni okrog 
1000 delavk in delavcev, največ iz 
predilnice, pa tudi iz oddelka ke
mičnih vlaken Fiocco. Najprej so 
menili, da se bo dopolnilna blagaj
na končala konec leta, zatem so jo 
podaljšali. Da je podjetje v finanč
ni stiski je dokazano tudi s tem, da 
izplačuje prejemke s precejšnjim 
zaostankom.

V hudem položaju se nahajajo 
vse tovarne podjetja in v zadnjih 
dneh so prišle na dan grožnje z 
odpusti in to ne samo v Podgori, 
Pred nekaj dnevi se je v Milanu se 
stal na izredno sejo koordinacijski 
odbor tovarniških svetov tega poti 
jetja. Sindikalisti so tam ugotovili, 
da niso delničarji na svoji skupščini 
odobrili poviška družbenega kapita
la, kot so jim obljubljali lani jese
ni. Takrat so industrijci obljubljali, 
tudi z izjavami italijanskemu stro
kovnemu časopisju in zastopnikom 
dežel Furlanije - Julijske krajine 
ter Lombardije, da bodo zvišali 
družbeni kapital na 8 milijard lir 
in da bodo osamosvojili vsako od 
šestih tovarn podjetja. Prav tako 
so obljubljali ohranitev delovnih 
mest v tovarnah.

Zastopnik podjetja je na milan
skem sestanku povedal sindikali
stom, da imajo snet sejo delničarjev 
prihodnjega 2. februarja. Če ne pri 
de kaj dobrega vmes, se ne bo 
moslo nodietie izognili prisilni u- 
nravi. Lastniki se tudi boje. da ne 
bi sodišče zahtevalo takojšnjega pla
čila velikega dolga, ki, ga ima pod
jetje Bustese do zavoda za socialno 
skrbstvo 1NPS.

Zastoonik podietja pravi, da se 
stvari lahko rešijo le z državno fi
nančno podporo (zakon štev. 464) 
in z množičnimi odpusti: 300 ljudi 
naj bi odpustili v Podgori, 350 v 
Pontecuroneju in 100 m Olgiateju. V 
Podgorj bi odpuščene delavce iahko 
soet vzeli v službo, če bi deželna 
finančna družba dala denar za pre
ureditev oodgorske tovarne, kjer 
naj bi Rričeli izdelovati nova vlak
na.^ že vnaorfj.pa, je zastopnik pod 
jetia povedal’, cla ne bodo letos v 
nobeni tovarni nadomestili tistih, ki 
iz raznih razlogov zapuščajo to 
varno.

Logično je, da so sindikati svoio 
zaskrbljenost izrazili političnim pred 
stavnikom in sicer tajnikom politič
nih strank in deželnim svetovalcem. 
Od naše deželne vlade zahtevajo 
takoišnio finančno pomoč. Pred na 
noved»no skupščino de'ničariev pod 
jetja Bustese bo v vseh šestih to
varnah splošna stav'-a. Skupščine 
bodn tudi prihodnji teden.Peta stalna komisija deželne- 

skupščine, ki je pristojna za 'vpra
šania javnih del, urbanistike, »ko 
logi je in prometa, je na včerajšnji 
seji soglasno odobrila zakonski os
nutek, ki prec:zira avtentično raz 
lago člena 22 deželnega zakona
štev. 26 iz leta 1973. Zakon se na- Podpredsednik deželnega 
naša na odkup slanovani v bloluh, jn ------•■- -

ti izven deželnega območja. Grupa 
Maraldi je namreč med drugim 
lastnica nekaterih sladkornih to
varn v Italiji in jih namerava men
da prodati, da bi izkupiček nalo
žila za razvoj svojih železarskih 
obratov, med katere sodita tudi 
tržiški tovarni AAA in SI.MO. V' 
lem smislu bo tudi deželna uprava 
v kratkem nastopila pri vodstvu 
grupe Maraldi.

Interpelacija 
svetovalcev SSk

Svetovalca Slovenske skupnosti 
Damjan Paulin in Andrej Bratuž sta 
včeraj poslala goriškemu županu in
terpelacijo, kjer ugotavljata, da ni 
občinska uprava držala danih ob 
ljub o hitrem postopku za plačilo od
škodnine razlaščencem. Vedno v č 
je pritožb zainteresiranih nekdanjih 
lastnikov zemljišč. Zaradi tega ho
četa svetovalca od župana izvedeti

če odgovarjajo resnici vesti, da se 
je občina obrnila na policijo in da 
je ta izgnala s svoje zemlje člo
veka, ki se je upiral razlastitvi ker 
je zahteval, da pred odhodom z zem 
!je mu določi občina odškodnino in 
zagotovi hitro izplačilo; če ustre 
za lesrici, da morajo razlaščenci 
veliko časa čakati na izplačilo od 
škodnin čeprav so občini izročili tu
di vso od nje zahtevano dokumenta 
cijo; če se je občina sploh pobriga 
la. da bi nekaterim razlaščencem 
našla ustrezna zemljišča v zamenja
vo, kot je bilo večkrat obljubljeno.

MED DIJAKI l\ NA PODEŽELJU

Danes skupščina 
mestne sekcije PSI

Danes popoldne ob 16.30 bo na 
sedežu PSI v Gorici skupščina čla 
nov mestne sekcije. Govor bo o -se
danjem političnem položaju v drža
vi. Napovedan je prihod poslanca Lo- 
risa Fortune.

Zares «en srečen, veseli 
inu vseh troštov poln dan...»

Velik uspeh igralca Jožeta Zupana

Nove Gorice, ki jim je prepričljivo 
podal razmere na Slovenskem ob 
koncu 17, stoletja, kot izhajajo iz 
pridig kapucina Janeza Sjetokriške- 
ga. Profesorji in dijaki so ga po
zorno poslušali, pošteno so se tu 
pa tam nasmehnili in od te predsta
ve so odnesli marsikaj koristnega. 
Vsa zahvala gre torej Stal emu slo
venskemu gledališču iz Trsta, ki je 
pripravilo ta recital. Jože Zupan bo 
danes zjutraj obiskal tudi dijake 
slovenske trgovske šole <dvan Can
kar*.

Prihodnjo soboto, 28. januarja, pa 
bo enaka predstava na slovenski 
nižji srednji šoli <lvan Trinko». To 
ne bo edina, na isti šoli bo Jože Zu
pan med profesorji in dijaki tudi v 
torek, 31. januarja in v sredo 1. 
februarja.

Predstave pa so tudi v naših pro- 
svetnih domovih na podeželju. Si
noči je bila predstava v Pevmi, dre
vi br v Rupi. prihodnjo soboto, 28. 
januarja, pa v prosvetni dvorani v 
Doberdobu. Na vrsto prideta 31. ja
nuarja še Podgora in 1. februarja 
Štandrež.

Na naši sliki je igralec Jože Zu
pan.

Profesorji in dijaki slovenskega u 
čiteljišča *Simon Gregorčič* in kla
sičnega liceja «Primož Trubar» so 
v četrtek in včeraj navdušeno spre
jeli v svoji sredi gledališkega igral
ca Jožeta Zupana, člana PDG iz

1 llllll lili II lllllllltllllllll IIII lllllll II11III HI I MII HIII lllllllll lil il HI Iti UH Milil HI IMIHIIMIHIIlIlillMUllIIMIIII IHH l •••lllll IM Ulil M1111111111111111 tllMIIIIIII IIIIIII um im

PREDAVANJA MILANSKEGA SOCIOLOGA BRUNETTE

Pojav širjenja mamil v sodobni družbi 
in možnosti rehabilitacije narkomanov

Nesmiselno je skrivati se pred realnostjo ■ Edini uspešen način 
boja zoper pojav je v preventivi in v primerni zdravstveni vzgoji

Dežela v obrambo 
zaposlenosti v Tržiču

'tedj
PD «FRANCE PREŠEREN* iz Boljunca

danes, 21. t.m.. ob 20.30 v gledališču «Krance Prešeren*

Kulturno-zabavni večer
SPORED:

>ni Pevski zbor «F 
'°dstv:

Prešeren* in t&mburaški ansambel pod
«Ve- °m D,'a8« Žerjala 
En 6r 11a dalmatinski obali* v glasbi in petju 
dr°dejanka »Tragična zgodba boljunskega gangsterja*, izvaja 
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ki jih je dala zgraditi Ustanova za 
ljudske hiše IACP. Novi zakonski 
osnutek v tej zvezi precizira, da se 
omenjena stanovanja ne more jo 
več odkupiti ter da bodo, iz tega 
razloga sprejete samo tiste prošnje, 
ki so jih najemniki vložili do tre
nutka. ko je stopil v veljavo zakon 
iz leta '975. Za razliko od tega, 
kar se dogaja drugod v državi, 
kjer ie ludi bila odpravljena mož
nost odkupa stanovanj IACP. bodo 
v Furlaniji-Julijski krajini upravi
čenci lahko odkupili nepremičnine, 
ne da bi morali zato doplačati po 
sebne odškodnine oziroma pristati 
na težje odkupne pogoje.

V goratih predelih 
preti nevarnost plazov

Deželno ravnateljstvo za gozdo
ve je včeraj izdalo novo poročilo 
o nevarnosti snežnih plazov v go
ratih predelih Furlanije-Julijske 
krajine. Poročilo naglasa, da je tc 
dni močno snežilo skoraj na vseh 
območjih z nadmorsko višino nad 
500 metrov. Največ snega je zapa 
dlo na območju Kanina (80 cm) in 
v kotlini Saurisa (65 cm). Novoza 
padli sneg sc še ni utrdil: zaradi 
tega v- višinah nad 120C ,nri pretj ne
varnost snežnih plazov.

odbora 
industrijo Stopperodbornik za

se je včeraj v Trstu sestal s sin 
dihalnimi predstavniki delavstva, 
zaposlenega v obratih Acciaieria 
Alto Adriatico in SI.MO v Tržiču, 
ki pripadata industrijski grupi Ma
raldi. Predstavniki delavstva so 
orisali položaj v obeh obratih — v 
katerih ie proizvodnja že dali časa 
ustavljena — in ponovili zahtevo 
po primernem posegu deželne upra 
ve. Stopper je dejal, da ie deželna 
uprava pripravljena nastopati za 
rešitev lega perečega vprašanja, 
da pa je treba izhod iz krize iska-

Približno 150 mladih življenj na 
leto. Tolikšen je obračun žttev, ki 
jih vsako leto terjajo mamila v I- 
taliji. In vendar si skoraj nihče za
radi tega preveč ne beli glave. Ta
ko je na začetku predavanja, pove
dal duhovnik, sociolog Giuseppe 
Brunetta, ki je v četrtek zvečer go 
voril v kulturnem centru «Stella 
Matutina* v Gorici, sicer bolj skrom 
nemu krogu poslušalcev.

Predavanje je bilo napovedano pod 
dokaj širokim naslovom, kako družba 
reagira spričo širjenja pojava uži
vanja mamil, vendar je predavatelj 
svoj poseg omejil predvsem v prikaz 
različnih vrst mamil in halucinoge- 
nov, na način uporabe, na posledice, 
ki jih povzročajo na telesnem in du
ševnem zdravju oseb ter, na možno
sti , rehabilitacije, tistih mladih,,, ki 
npjteft. doMi moči, da iz.
oklepa odvisnosti, v katerem so se 
znašli, največkrat po zaslugi dru
gih uživalcev in prodajalcev mamil.

Za rehabilitacijo je odločilnega po
mena pomoč, ki jo družba uspe za
gotoviti narkomanu. Ne toliko zdrav
niška, kolikor socialna. Dizintosika- 
cija je, če gledamo z ekonomskega 
in praktičnega vidika, dokaj lahka 
in poceni zadeva. Veliko vprašanje 
pa je. če smo s tem napravili vse. 
kajti v večini primerov taki pa 
cienti ne morejo izhajati brez ma
mila in so tako podvrženi popolnemu 
propadu. Kaj je družba napravila v 
tem pogledu? Temu vprašanju je 
predavatelj namenil sorazmerno ma 
lo časa. To iz preprostega vzroka, 
kor je bilo napravljeno zelo niald 
alj skoraj nič in je zato rehabili
tacija narkomanov domena nekaterih 
posameznikov, ki še niso izgubili 
upania, da je mogoče pojav, če že 
ne odoi-Hviti, pa vsaj zajeziti. Iz 
glasovano je bilo sicer nekaj zako
nov, ki pa so ostali v glavnem 
na paoivin. kar za družbeno uredi
tev v Italiji vsekakor ni nič poseb
nega. sai ie takih primerov kar 
precej. Predvideni so bili socialni 
centri, nakazan denar, vendar so pri 
vsej zadevi pozabili na najnujnejše, 
na izšolanie kadrov, kajti rehab'li 
tacija narkomanov nj rutinska za
deva, ampak terja izreden napor, 
predvsem pa primerno družbeno o-

kolje. Vsak narkoman je primer za- I krog 50 mladeničev, ki so bili mne 
*.» in ga je treba posebej obrav- j »ja. da je cena vstopnic previsoka.

Po besednem dvoboju med kogtesta

V Kr mina pričetek 
gledališke sezone

V Krminu se bo jutri pričela letoš
nja gledališka abonmajska sezona 
v priredbi tamkajšnje organizacije 
ARCI v sodelovanji! s komisijo za 

i kulturo terminske občinske uprave. 
Poleg abonmajskih predstav bodo 
slovenski publiki i: Krmna in t z 
jugoslovanskih Brd. nudili eno gle
dališko predstavo Stalnega sloven
skega gledališča iz Trsta.

Jutrišnja predstava, ki se bo pri
čela ob 20.45 v mestnem gledališču, 
bo imela naslov iProcesso pet ma- 
gin*. Avtor je Francesco Delta Cor- 

j te. Cene Vstopnic so vsem dostopne.

se in 
na vati.

Glede tega je predavatelj nanizal 
nekaj številčnih podatkov, ki so sa 
mi dovolj zgovorni in ne terjajo 
dodatnega komentarja. V Milanu, ki 
velja za središče narkomanije v I 
taliji, bi potrebovali že zdaj nekaj 
tisoč- bolniških postelj, razpoložljivih 
pa je komaj kakih 150, še te pa 
zdravstvene ustanove iz različnih 
vzrokov, zelo nerade odstopajo. Bru- 
netta je posebej opozoril, da je šir
jenje tega nevarnega pojava posle 
dica pomanjkljive (neobstoječe) 
zdravstvene vzgoje, ki se mora za 
četi že v otroških vrtcih. Posledice 
takega stanja pa je tudi neracio
nalno in prekomerno uživanje zdra
vil. - ki nas v svetovnem merilu 
uvršča na Sam vrh lestvice po po
rabi zdravil na prebivalca, kar ši 
cer nekateri skušajo prikazati kot 
sad zelo razvite zdravniške službe. 
Predavatelj pa je tudi opozoril, da 
smo in še zmerai polagamo premalo 
pažnje nevarnosti, ki jih predstav
ljajo «nedolžne» droge kakor kava. 
alkohol, kokakola, s katerimi se 
vsak dan zastri'*»1 iamo ne da bi se 
tega sploh zavedali.

V zaključnem delu pa je predava 
telj opozoril na vlogo staršev, šol 
nikov in sploh vseh. ki se z vzgojo 
ukvariajo v boju proti širjenju ma 
mil. Edina uspešna pot je za zdaj 
preventiva, to je. da mlade ljudi 
seznanimo z vsemi aspekti uživanja 
mamil, brez nepotrebnih tabujev. 
Ko spoznamo, da je naš otrok že 
o *asen ali stalen uživalec, je na
vadno že prepozno in je pot za nje
govo ozdravitev zelo naporna, pre 
večkrat pa brezuspešna.

Specifičnih vprašanj glede raz
širjenosti narkomanih' na Goriškem 
se predavatelj ni dotaknil, čeprav 
postaja ta pojav tudi pri nas iz le 
ta v leto bolj zaskrbljujoč.

Ob koncu se je razvila daljša 
diskusija, ki pa ni pripomogla k 
dopolnitvi izvajanj predavatelja.

tor ji in Gaberjem so ti ostali v dvo 
rani na stojiščih, kajti sedeži so bili 
vsi razprodani.

Porazdeljene funkcije 
v odboru liceja Trubar

Na slovenskem klasičnem liceju 
»Primož Trubar* je v Gorici so 
prejšnji dah vneli prvo sejo novega 
zavodskega sveta. Za predsednika 
sveta je bila izvoljena Nada Kom 
janc -. Saazinova. V izvršnem odboru 
so ravnatelj prof. Mlko Ren«- kot 
predsednik, člani pa so Edmund Ko 
šut^, , Antonija Vončina in Mauro 
Dornik.

.Stalno slovensko gledališče 
v Trstu

JANEZ SVETOKRIŠKI
EN SREČEN, 

VESELI INU TROSTOV 
POLN DAN VOŠČIM

Izbor in priredba Tone Partljič 
Jezikovno vodstvo Mirko Mahnič 
Kostumi, scena
in režija Iztok Valič
Nastopa JOŽE ZUPAN
danes, -21. t.m.,

ob 12. uri na trgovski šoli v Gorici 
oh‘ 20.30 v Rupi

Prosveta
12. redni občni zbor 
SKPD «F. B. Sedej» 
v Štcverjanu

Drevi se bodo v števerjanu, v Se
dejevem domu, zbrali na 12. rednem ... 
občnem zboru člani tamkajšnjega j °nj.Va <,Andre-i Paglavec* v Pod 
katoliškega prosvetnega društva j f1 s.e bo ses_*-a^ na svoja ono 
»Frančišek B. Sedej*. Na dnevnem

S • a prosvetna ne/a \aoi 
predsednike včlanjenih društev na 
Goriškem na posvet, ki bo na se
dežu v Ulici Malta 2 v sredo, 25. 
januarja, ob 20. uri. Govorilo se 
bo o Prešernovih proslavah, o ko
ledarju poletnih prireditev, o ure- 
davanjih in predvajanju filmov. 

Novoizvoljeni odbor prosvetnega

redu je poročilo o dosedanjem delo
vanju. društva ter izvolitev novega 
odbora. Po končanem občnem zboru 
bodo zavrteli zvočni film o lanskem 
festivalu narodnozabavne glasbe v 
Števerjanu, ki ga je posnel Andrej 
Kosič. Pričetek občnega zbora je 
napovedan za 26. uro.

Na drugi predstavi šansonjera 
Giorgia Gaberja v goriškem Verdi 
jevem gledališču v četrtek zvečer 
je prišlo do kontestacije skupine o

HHIIHIHIIflHHHHIIII»HHIHIHH»IHIII.nHIIIHnn»nH»lii|nnini|(minnilHHHllHniHHnUlHllHllHmiHlHHIHIIHnilMHIIHIIIinilimHHHHIinilHHHHHHHHIII»IH»»

MANJ ZAPOSLENIH TUDI V TRGOVINSKEM SEKTORJU

V blagovnicah Standa v Gorici in Tržiču 
manjše število zaposlenega osebja
Do zmanjšanja je prišlo v okviru splošnega načrta podjetja v 
vsej državi - Obširna popravljalna dela v prodajni hiši v Gorici

PRIJAVA
OLJČNEGA PRIDELKA
Pridelovalce oljk iz dolinske, 

miljske in tržaške občine obvešča
mo, da morajo do konca tega me
seca vložiti na pokrajinsko nadzor 
ništvo za prehrano prijavo letoš
njega oljčnega pridelka če hočejo 
biti deležni prispevka, ki ga vsako 
leto nakažejo iz posebnega sklada 
Evropske gospodarske skupnosti. 
Za vlaganje prošenj se zainteresi
rani lahko obrnejo na Patronat 
Kmečke zveze INAC v Ul. Oicero 
ne 8/b, s seboj pa naj "rinesejo 
potrdilo o stiskanju, ki ga izstavi 
«torkla» v Dolini oziroma stiskal
nica v Bassanu.

O S M I C A
Lupine v Praprotu je odprl osmico, 

toči belo in črno vino.

Pred približno letom dni je bilo 
na dnevnem redu razburljive seje 
občinskega sveta vprašanje grad
benega .dovoljenja za dve Bigotovi 
stavbi na Korzu Verdi in ■. Ulici 
Contavalle, kjer ima svoje prodaj
ne in skladiščne prostore velebla 
govnica Standa. Na pritisk sindi 
katov in nekaterih skupin v občin
skem svetu je takrat župan izdal 
gradbeno dovoljenje, lastniki pa so 
morali kupiti zemljišče v Liliči 'Mo- 
relli, kjer bi bili uredili parkirni 
prostor za avtomobile, kot je pred 
videno v novem trgovskem pravil
niku goriške občine.

Gradbena dela so se pričela lan
sko jesen, mimoidoči lahko ug<’t<> 
vijo. da so dela, vsaj v eni .-.tavbi 
v polnem teku. Preuredili bodo Vso 
notranjost dveh že dotrajanih stavb, 
prodajne prostore bodo uredili luko 
v pritličju, kjer sp bili do. sedfi.i. 
in tudi v prvem nadstropju, kjer 
so bila samo skladišča. Ta bodo 
uredili v gornjih nadstropjih. Blago 
pa hrani Standa v novem skladišču 
na Tržaški cesti. Za preureditvena

dela l>odo porabili najbrž dve mi
lijardi lir. dela naj bi končali v 
roku dveh let. Blago prodajajo se
daj v delil veleblagovnice, ki je na 
vogalu Ulic Contavalle in Morelli. 
Občina je dala Staudi na razpola
go tudi svoje prostore v Ulici Ca 
dorna.

Poleg preuredil venih del v stro 
gem središču mesta nas zanima 
seveda tudi. kako je z osebjem 
Znano je, da je družba Montodi- 
son, ki jč lastnik Sl a ode, pred lo 
tom in pol dni pripravila načrt, 
po katerem 'naj bi v doglednem 
času zmanjšali število zaposlenih
v nad 230' veleblagovnicah v drža
vi od 22.000 na 17.000, Podjetje je 
zahtevalo postopni odpust 5.000 u 
služl>cnccv Sindikati so se temu 
uprli, kljub temu pa so v pičlem 
letu dni zmanjšali število zaposle
nih za reč kot 2.500 c se1:. Kdor 
je sam zapustil delovno mesto je 
dobil'kot' »nagrado* Štirinajst me 
sečnih plač poleg toga. kar mu g' 
pripadalo po pogodbi. Poleg tega

je podjetje dalo možnost uslužben 
cem, da ohranijo zaposlitev »part- 
time*. t.j. samo pol dneva. To je 
prišlo zelo nrav številnim ženskam, 
ki imajo vrsto opravkov doma.

Kako je z zaposlitveno ravnjo v 
Gorici in v deželi? Pred letom dni 
je bilo v goriški Standi Uslužbenili 
84 oseb, sedaj jih- je deset mani. 
V Trstu imajo nekaj več kol 180 
uslužbencev in tam niso zmanjša
li števila zaposlenih, ker imajo 
veliko jugoslovanske klienteie. Prav 
tako niso zmanjšali števila zapo 
»lenih v Tavagnaccu pri Vidmu, 
zmanjšali pa so ga v velebh-.gov 
niči v Tržiču. Tam imajo seda.i 
šest oseb manj kot lani. dejansko 
število zaposlenih pa ie večje, ker 
je tu kar deset uslužbenk, ki de 
la.jo part time. Lani je bilo v Tr 
žiču 69 uslužbencev.

Tudi v tej veliki prodajni orga 
nizaciji so torej, skoro na tiho, v 
zadnjem letu zmanjšali število za
poslenih, na Goriškem pa kar za 
dvajset delovnih mest.

Enzo Filippini 
v galeriji «La Bottega»

V galeriji «La Bottega» razstav
lja Enzo Filippini: zrelih let doma 
iz Brescie, tam tudi dela. Razsta
vil. je lepo število precej velikih 
akrilnih formatov in že s tem po
kazal, da si rad poišče širšega pro
stora za svoje izreze. To pa je 
med drugim pogoj, da se nam po: 
gled na te. povečini krajinske mo
tive dlje zaustavi in tudi odpočije. 
Seveda je bistveni pogoj neki drug. 
se pravi umetnikovo razpo’oženje. 
Iz celotne vsebine precej pisane 
razstape pa tu izstopa razpoloženje 
krajinarja-pravljičarja. Pri tem po
trebuje slikar poudarjen prostor, 
vanj pa pridejo v poštev pretežno 
naselja: tu se v živahnih gručah 
sklepajo kockaste hišice, krite z 
živobarvnimi strehami. Ponekod se 
pred hiše postavi ponosno grčavo 
drevo. V podobnem razpoloženju 
živijo odmaknjena tihožitja s poe 
Dostavljenimi predmeti. Slikar se 
tu ng poslužuje že «a priori* urar 
liične. pač pa presnavlja današnjo, 
realno pokrajino, če je treba z a 
sfaltirano cesto krepko označeno 
z belo «prekinjeno» črto v sredini. 
Največje opravilo ima umetnik rav
no s presnavljanjem. Učinek pa. 
ki ga pri tem doseže, je nor. em 
prepričljiv. saj nas neposredno pri 
tegne v območje pravljične zako 
nitosti.

Italijanski kritiki poudarjajo, da 
se je Filippini vzgojil pri evrop 
skih mojstrih naivsko-pravl ličarske 
smeri začetke našega stoletja Ven 
dar pa .ie morala pri tem igrali 
največjo vlogo osebna «komponen- 
la» v tem smislu, tista par. ki iz 
baja iz najbolj osebnega doživlja
nja in prepričanja.

Vsekakor nas je Filippini preše 
netil s svojo zrelo, tehtno in umi 
rjeno govorico in pa s svojsko za 
držonosijo med realnim in fanta 
stičnim: kot da si človek le s te 
žaro prisluži to. da sme za neka) 
časa iz sive vsakdanjosti v 'epši 
prastar in čas,

m. r.

sejo drevi oh 20. pri na sedežu. 
Nh dnevnem redu so izvolitev pred
sednika in porazdelitev odgovorno
sti v odljoru.

SKAD v Gorici priredi drevi oh 
20. uri v mali dvorani Katoliškega 
doma predvajanje drugega filma iz 
ciklusa Oblast in čustva v moder 
ni družb’. Naslov filma je »Mori- 
re d amoro*. režiserja A. Gavalie.

Izleti
Slovensko planinsko društvo sporo

ča, da so oddali vsa razpoložljiva me
sta v avtobusu, za smučarski ižlet 
29. t.m. Zaradi izrednega zanimanja 
so se odločili za najetje še drugega 
avtobusa, ki pg bo 'odpeljal, kolikor 
se bo do 25. t.m. prijavilo zadostno 
število izletnikov. Prijave sprejemajo 
na sedežu planinskega društva v 
Goripi.

Kino
(f ur ir a

VERDI 17.15—22.00 »Rollercoaster — 
tl grande brivido*.

tORS() 17.1 •)—22.00 «Ecco noi per e- 
sempio*. A. Celentano. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

MODERN1SSIMO 17.30 - 22.00 «Dersu 
Uzala 11 piccolo uomo dclle g ran d i 
pianure*. Akiro Kunosavva.

VITTORIA 17.00—22.00 »Emanuelle - 
perche violenza alle donne*. L. Gem- 
ser in 1. Rassimov.Prepovedan mla
dini pod 1K. letom.

CENTRALE 17.15— 22.00 ,<Anno zero- 
guerra nello spazio*. J. Richardson 
in 1. Sommer.

Tržit*
PRINCIPE 17.30—22.00 < Mogliamante*
ENCEI.SIOR 16.30—22.00 Black Sun 

day».

A'urn Hitrica 
in nknliru

SOČA »Vrnite, Džanga*. italijanski 
film ob 18. in 20. uri

SVOBODA -To noro ameriško dekle*, 
ameriški film ob 18. in 20. uri.

DESKLE »Akcija stadion*, jugoslovan
ski film ob 19.30.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in oonnči je v 

Gorici dežurna lekarna Baldini. Korzo 
Verdi 57, tel. 2879.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je v 

Tržiču dežurna lekarna S. Ntcolo, Ul. 
1. niaggio 94, tel. 73328.
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ZAKAJ IN DOKLEJ GRŠKA KONJUNKTURA

KOLIKŠNE KORISTI PRINAŠA 
DEŽELI TRGOVSKO BRODOVJE?
Odkar v Grčiji ne vladajo polkovniki, se je tonaža trgovskega brodovja 
povečala za krepko tretjino ■ Grki imajo za nad 50 milijonov RRT brodovja 
Korist od uslug, pa tudi od prihrunkov mornarjev ■ Temna točka pokojnine?

ATENE — Že nekaj let svetovna 
trgovska mornarica doživlja krizo. 
Ker je bil prevoz nafte pred za
detkom energetske krize, pravza
prav pred začetkom naftne krize 
zelo rentabilen, so posebno zahod- 
nonemške in japonske ladjedelni
ce gradile velike tankerje tako 
rekoč na tekočem traku. Japonci 
so napravili vrsto tankerjev z no
silnostjo 300.000 ton, dva tankerja 
pa z nosilnostjo 500.000 ton. Neka
tere evropske države, ali bolje druž
be so si nabavile več takih veli
kanov, ki pa sedaj niso več toliko 
v rabi in v nekaterih norveških 
fordih čaka na boljše dni več ve
likih tankarjev. Računi brodarjev 
torej niso bili pravilni.

Že nekaj let se brodarske druž
be skušajo otrest: tudi tako imeno
vane bele mornarice. Potniške lad
je namreč ne nesejo več. Vožnja 
čez Atlantik, da ne govorimo v 
smeri Avst/alije ali drugam, je pre
dolga, ko pa je na razpolago le
talo, ki poslovnega človeka ali tudi 
turista prepelje npr. iz Pariza v 
Nevv York v sedmih, osmih urah. 
Skratka ladij je preveč in v bro
darskih krosih povsem upravičeno 
ali kolikor toliko upravičeno tožijo, 
da so njihove razmere nevzdržne.

In glej, vtem ko v vsem svetu 
brodarji tožijo nad krizo, grški 
brodarji kupujejo nove in stare 
ladje, da bi povečali svoja brodov
ja, ki da so jim za njihovo de
javnost nujno potrebne, ker da .je 
zmogljivost grške trgovske morna
rice premajhna.

To se zdj nekoliko čudno, skoraj 
neverjetno, saj bi ne mogli reči, 
da je Grčija velika država. Poleg 
tega je ekonomsko šibka, njena 
industrijska razvitost zaostala, 
skratka Grčija bi za svoje potrebe 
ne potrebovala veliko ladij. Toda 
odkar je demokratični režim za
menjal prejšnjo vojaško diktaturo, 
se je grška trgovska mornarica po
večala za 35,8 odstotka, tako da je 
konec lanskega leta plulo pod gr- 
škp zastavo že 3120 ladij, s skup
no tonažo 23.469.921 bruto registr
skih ton, kar je pravzaprav ogrom
no, saj .je to več kot znaša zmog
ljivost italijanske trgovinske mor
narice.

Toda Grki so znani kot veliki 
brodarji, saj glede tega lahko na
vedemo kot izjemen primer velike
ga Onassisa. In v svetu je več 
večjih in manjših Onassisov, tako 
da pluje po svetu že skoraj 5.000 
ladij, ki so last grških brodarjev 
in ki plujejo ali pod grško zastavo 
ali pod zastavami drugih držav. 
Na vsak način so grški brodarji 
lastniki ladij s skupno zmogljivost
jo 50 milijonov bruto registrskih ton, 
kar je po nekaterih računih — 
prvo mesto na svetu. To naglo na
raščanje »domače mornarice* pri
pisujejo v grških krogih dejstvu, 
da med grškimi ljudmi narašča ve
ra v demokratično vodstvo v de
želi, v njeno stabilnost, v bodoč
nost Grčije.

Seveda pa prinaša brodarstvo de
želi veliko tujih plačilnih sredstev, 
tako imenovanih deviz. Leta 1974 
je znašal devizni dotok od brodar- 
stva 875 milijonov dolarjev, dve 
leti pozneje se je približal 930 mili
jonom, v preteklem letu p t je pri
šlo v Grčijo nad eno milijardo do
larjev na račun brodarstva oziro
ma brodarskih uslug doma in v 
tujini.

In še en vir od brodarstva. Do 
pred kakim letom so bili grški bro
darji oproščeni vseh davkov in

davščin, saj je grška državna bla
gajna dobila od vse te dejavnosti 
komaj 35 milijonov drahem, kar je 
malenkost, v lanskem letu pa se je 
na račun trgovske mornarice stek
lo v državno blagajno za dve mi
lijardi drahem davkov in davščin. 
In tako v vladnih krogih ugotav
ljajo, da jim mornarica daje ve
liko ekonomskih koristi.

In še ena lepa, rekli bi pozitiv
na plat naraščanja brodarske de
javnosti v Grčiji. Mornarji, ki so 
služili na grških trgovskih ladjah, 
so bili do pred nekaj leti med naj
slabše plačanimi mornarji v Evro
pi. Razmere pa so se močno spre
menile, seveda izboljšale, tako da 
so se njihovi prejemki povečali za 
obilnih sto odstotkov in imajo de- 
settisoči grških mornarjev v gr
ških bankah naloženih za obilno 
milijardo dolarjev prihrankov.

Seveda je L temu precej pripo
mogla nova politika obnovljenih 
sindikalnih organizacij, ki zajemajo 
danes že nac' 150.000 mornarjev. 
Glede tega pa imajo v kompetent
nih krogih v tujini tudi kako pri
pombo, češ da so šli v vodstvu 
grških sindikatov nekoliko preda
leč, ker so zahtevali in zahtevo 
uveljavili, da gre namreč grški po

morščak v pokoj že z 22 leti plov
be in dobi za to pokojnino, ki 
znaša polnih sto odstotkov plače v 
zadnjem letu. V določenih krogih 
pravijo, da pokojninski skladi te
ga ne bodo zmogli. Toda to je 
problem grških sindikalnih orga
nizacij in socialnoskrbstvenih za
vodov, ki le delno odraža moč gr
škega brodarstva.

Nekoliko drugače pa gledajo na 
razmere v Grčiji v krogih Evrop
ske skupnosti. Kot je znano, se 
Grčija skuša vključiti v Evropsko 
skupnost. Proti temu so v določe
nih zahodnoevropskih krogih po
stavljali svoje zahteve tisti ljudje, 
ki so mnenja, da je Grčija prešib
ka država za enakovredno sodelo
vanje z bogatimi deželami skup
nosti. Grki pa pravijo, da temu ni 
tako, ker da je npr. moč njihove 
trgovske mornarice znak njihove 
ekonomske sposobnosti. Toda to 
pravijo v tistih grških krogih, ki 
niso neposredno povezani z mor
narico, kajti grški brodarji se boji
jo, da bodo s svojo prednostjo pred 
ostalo grško ekonomijo prav oni 
plačali račun za vstop resnično si
romašne in dokaj zaostale Grčije 
med razvite in bogate dežele evrop
ske skupnosti.

••■■••v**

«V Brdih* - Z. Vogrič (Iz «Skupine 75*)

TOKRAT V ZALOŽBI SLOVENSKE MATICE

Obširen in zelo tehten zbornik 
«Simpozij o Ivanu Cankarju 1976»
Gre za drugi znanstveni odmev na leto 1976, torej na Cankarjevo leto
Tik pred novim letom je Sloven

ska matica v ^paketu» svojih izdaj 
za 1976. leto izdala tudi obširen 
in tehten zbornik pod naslovom 
*Simpozij o Ivanu Cankarju 1976».

Zbornik predstavlja že drugi 
znanstveni odmev na leto 1976, 
Cankarjevo leto, ki sta ga,j poleg 
ostalih proslav in prireditev ozna
čevali tudi dve znanstveni posve
tovanji in sicer okrogla miza pod 
geslom 'Cankar - umetnik in bo
rec* ter znanstveno posvetovanje o 
Cankarjevem umetniškem delu.

Tudi to posvetovanje je zdaj 
našlo svoj dokončni odraz in za
ključek v knjižni obliki v obšir
nem zborniku, ki so ga uredili 
Josip Vidmar, Štefan Barbarič in 
Franc Zadravec, izdala pa, kot 
smo že omenili, Slovenska mati
ca v Ljubljani.

Kot je znano, so se proslavlja
nju Cankarjeve stoletnice rojstva 
na raziskovalno-Ustvarjalen način 
pridružile tudi nekatere osrednje 
slovenske kulturno - znanstvene 
ustanove in društva: Slovenska a- 
kademija znanosti in umetnosti, 
Univerza v Ljubljani, Filozofska 
fakulteta, Pedagoško - znanstvena 
enota za slovanske jezike in knji
ževnosti, Slovenska matica, Dru
štvo slovenskih pisateljev, Slavis
tično društvo Slovenije in Seminar 
slovenskega jezika, literature in 
kulture ter redna poletna šola ra 
tuje slaviste pri PZE za slovanske 
jezike in književnosti Filozofske 
fakultete v Ljubljani. Predstavni
ki omenjenih ustanov so na za
četku Cankarjevega leta sklenili,

da bodo pripravili znanstveni sim
pozij na temo Cankarjevo umetni
ško delo in povabili nanj domače 
in tuje znanstvenike - cankarolo- 
ge, dalje prevajalce, pisatelje in 
publiciste, ki bi na simpoziju lah
ko sodelovali.

Povabilu se je odzvalo 37 povab
ljencev, med katerimi je bila 
več kot polovica iz drugih repub
lik in tujine. Na podlagi naslovov 
in kratkih povzetkov posameznih 
prispevkov je odbor na posebni 
seji teme sprejel kot predavanja 
in referate ter jih uredil v nasled
nje smiselne tematske kroge: Can
karjev literarni in življenjski na
zor, Cankar v tujih literaturah, 
Cankarjeva dramatika, Cankar in 
gledališče v Sloveniji in drugod, 
socialna in etična vprašanja, ki 
jih postavlja Cankarjeva litera
tura, poetološke teme in Cankarjev 
način oblikovanja besedil.

O samem simpoziju in nekaterih 
referatih smo izčrpno poročali ie 
med samim simpozijem in po 
njem, tako smo obširneje povzeli 
v zborniku objavljene referate, o- 
ziroma predavanja Josipa Vid
marja (Tri Cankarjeve orientaci
je), Bena Zupančiča (Slovensko 
ljudstvo in slovenska kultura v lu
či nekaterih vprašanj naše današ
nje kulturne politike), Ivana Po
trča (Lepota in moč Cankarjeve 
besede je bila za pisateljevo misel 
in čustvo pričarana), Franca Za
dravca (Ivan Cankar o ideji in 
tendenci v literaturi) in Janka 
Messnerja (Ivan Cankar na Ko
roškem in na dunajski slavistiki
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NEVARNOST, KI POSTAJA ZADNJE ČASE AKTUALNA

KAJ MORAMO VEDETI 0 STEKLINI
Steklina .je virusna, kužna oz. 

nalezljiva bolezen, ki ogroža mno
go vrst toplokrvnih živali. Tudi 
človeka. Virus stekline napada 
živčni sistem in je bolezen zelo 
nevarna, ker so živčne poškodbe 
tako hude, da človek lahko tudi 
umre.

Že za časa Aristotela so stekli
no poznali kot nalezljivo bolezen 
in tudi nevarnost ugriza steklega 
psa. Vendar so bili do leta 1880 
več ali manj prepričani, da se 
ta bolezen pojavi sama od sebe 
in to kot posledica zaužitja pre
vročih jedi, izbruha jeze ali ne- 
potešene slasti spolnega izživlja
nja. Pasteurju je prvemu uspelo 
izolirati virus stekline in je svo
ja raziskovanja nadaljeval tako 
dolgo, da je odkril tudi prvo ce
pivo, na osnovi katerega si po
magamo še danes.

Razen v Avstraliji poznajo ste
klino po vsem svetu. Pojavi se 
med domačimi živalmi (psi, mač
ke), največ pa med divjimi (li
sice, podgane, volkovi, šakali, hi
jene). Idealni ambient za raz
množevanje virusa stekline je 
med divjimi živalmi. Zato je 
praktično nemogoče, da bi člo
veku uspelo to nalezljivo bolezen 
povsem zatreti. Lahko se pred 
njo le brani, tako da zaščitno 
cepi tiste domače živali (pse, 
mačke, krave na paši), ki lahko 
pridejo v neposreden stik z divji
mi živalmi. Zdrava žival se lah
ko naleze bolezni potom ugriza 
ali lizanja že obstoječih ranic. 
Bolna žival namreč izloča virus 
stekline s slino in zato sta ugriz 
in lizanje tako nevarna.

Problem stekline je danes še 
večji, kajti pojavili so se novi 
dejavniki, ki so povečali število 
primerov obolenja med divjimi 
živalmi. Lov na volkove in druge

zveri je privedel do biološkega 
neravnotežja, posledica tega pa 
je večje razmnoževanje lisic, ki 
so glavne raznašalke bolezni, ker 
se najlaže premikajo. K temu 
pripomore še lov na lisice same, 
ki bežijo pred lovci. Drugi de
javnik je v glavnem že množični 
umik delovne sile iz poljedelstva, 
torej selitev s podeželja v mesta 
in veliko potepuških psov, ki se 
najlaže približajo divjadi in tudi 
človeku. Sedaj je torej pot vi
rusa zelo kratka: z gmajne, s 
pašnika neposredno v hišo. V me
stu pa so najbolj nevarne podga
ne. Zato ,je treba zaščitno cepiti 
domače živali in to v čim več
jem številu. To pa še ni dovolj.

Človeka cepijo proti steklini sa
mo v primeru, ko je prišlo do 
direktnega stika s steklo živaljo, 
oziroma samo če se je človek 
res nalezel bolezni. To pa zato, 
ker je zdravljenje boleče in dol

go. Pri cepljenju samem pa ob
staja še nevarnost anafilaktične- 
ga šoka (alergična reakcija na 
cepivo), celo paraliza. Cepivo za 
človeka namreč ni tako izpopol
njeno kot za živali, ker smrto
nosna nevarnost virusa moralno 
onemogoča nadaljnje raziskovanje 
boljšega cepiva na človeku.

Kot pred sto leti, še za časa 
Pasteurja, se steklina razširja 
z Vzhoda s hitrostjo 30 km na 
leto. Danes že, napada naše do
mače živali in vsa zahodna Ev
ropa je zaskrbljena. Državam se
verne Evrope je s sistematičnim 
cepljenjem domačih živali uspe
lo, da niso že več let zabeležili 
niti enega primera takega obo
lenja in so zato tudi zaostrili kon
trolo pri uvozu domačih živali. 
Morda bo v naših krajih teže pri
ti do takšnih rezultatov. Toda za
kaj ne bi poskusili?

DAVID KOCJANČIČ

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Upo

rabite svojo borbenost za dosego 
nekega plemenitega cilja.

BIK (od 21.4. do 20.5.) S svojo 
živčno napetostjo ne boste koristi
li svojemu poslovanju.

DVOJČKA (od 21.5, do 22.6.) 
Skušajte pohiteti, da bi čimprej 
sklenili ugoden sporazum.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Pre
pričali boste predstojnika o pri
mernosti pogodbe. Ljubosumnost

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ogibaj
te se površnih ukrepov, zaradi 
katerih bi kdo dvomil v vaše spo
sobnosti. Spori z ljubljeno osebo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ime
li boste dobro zamisel v zvezi z 
rešitvijo nekega vprašanja.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.)

S 3vojo diskretnostjo utegnete do- 
seči veliko.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 22.11.) 
Bodite s svojimi souelavci bolj po
pustljivi.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Prišlo bo do manjšega spora z ne
kim poslovnim partnerjem.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Dosegli boste velik uspeh. V ču
stvenem pogledu pa so vaše mož
nosti še vedno negotove.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Sprejmite odgovorno nalogo in ne 
bodite zaskrbljeni za svojo bodoč
nost. Razumevanje

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Spletke 
vaših kolegov ne bodo koristne. 
Skušajte se bolj zanimati za vpra
šanja najmlaj'ših.

po zadnji vojni).
S temi obširnejšimi povzetki pa 

smo takrat samo delno posredova
li vse tisto, kar je bilo ugotovlje
no na omenjenem simpoziju. 
Zdaj, ko je pred nami natisnjen 
zbornik s celotnim gradivom, lah
ko na kratko dopolnimo celotno 
vsebino simpozija.

Tako je Štefan Barbarič govoril 
o razvoju Cankarjevega literar
nega izbora v, letih 1895 - 1901, 
medtem ko je Nace Šumi odlično 
predstavil. Cankar ja in njegov odm< 
nos do slovenske likovne umetno
sti. Tudi Janez Rotar se je s 
srnjim prispevkom Cankar in knji
ževna levica v Jugoslaviji med 
vojnama lotil zelo zanimive in 
nam manj znane problematike o 
boju za Cankarja na jugoslovan
skih tleh.

Naslednji krog prispevkov v 
zborniku zajema problematiko in 
odzivnost Cankarja in njegovega 
dela v tujini .Omenili smo že pri
spevek koroškega pisatelja in ro
jaka Janka Messnerja, ki je go
voril o Cankarju v povojni Avstri
ji, dalje je tu razprava vzhodno
nemškega cankarologa Manfreda 
Janichna iz Berlina, ki je spre
govoril o Cankarju v nemško govo
rečih deželah. Venceslava Lesko
vec - Jordanova iz Sofije pa je 
poročala o Cankarju v bolgarski 
literaturi.

Naslednji tematski krog v zbor
niku zajema Cankarjevo dramati
ko. Poljska udeleženka Maria Bo- 
broivnicka iz Krakova je poroča
la o. problematiki Cankarjevega 
dramskega oblikovanja, sovjetska 
znanstvenica Marianna Beršadska- 
ja iz Leningrada je primerjala 
dramatiko Ivana Cankrja s slo
vensko dramatiko v letih 1918 - 
1965, medtem ko je Čeh Viktor 
Kudelka iz Brna izredno zanimivo 
in iz povsem novih, evropskih zor
nih kotov spregovoril o dramatiki 
Ivana Cankarja in o njenem ev
ropskem kontekstu.

Od domačih udeležencev je Pri
mož Kozak razmišljal o problemu 
množice v Cankarjevi dramatiki, 
Jože Koruza pa o menjavanju per
spektive v dramatiki Ivana Can
karja. Slavko Batušič iz Zagreba 
je poročal o delih, oziroma upri
zoritvah v Hrvatskem narodnem 
kazalištu, medtem ko je Šimun 
Jurišič iz Splita govoril o prvih 
gledaliških prevodih in predsta
vah dveh Cankarjevih dram na 
srbohrvatskem jezikovnem področ
ju, kjer najdemo tudi zanimivo 
pričevanje, da je Rade Pregare 
v Splitu že 26. 12. 1923. leta, torej 
deset let pred Beogradom in Za
grebom, verjetno v lastnem prevo
du, odigral Kantorja v «Kralju na 
Betajnovi», ki ga je zrežiral veliki 
občudovalec in prevajalec Cankar
ja splitski gledališki ravnatelj in 
književnik Niko Bartulovič. V tem 
krogu prispevkov je tudi zanimiv 
prispevek Dušana Moravca o Can
karjevi misli o poslanstvu gleda
lišča.

Naslednji tematski krog je po
svečen socialnim in etičnim pro
blemom v Cankarjevi literaturi. 
Tako razmišlja Dimitrije Vučenov 
iz Beograda o Jernejevih dialogih 
s svetom, v katerem živi, kot po
membnem Cankarjevem umetni
škem dosežku, medtem ko obrav
nava etične probleme v noveli 
Hlapec Jernej in njegova pravica 
Slobodan Tomovič iz Titograda. 
Branko Djukič iz Beograda primer
jalno razmišlja o socialnih moti
vih v delih Ivana Cankarja, Ste
fana Mitrova - Ljubiše in Petra 
Kočiča.

Na to temo so prispevali svoje 
zanimive razprave tudi slovenski 
slavisti. Tako obravnava Marja 
Boršnikova problem Cankarjevega

grešnika Lenarta, France Petre 
govori o Cankarjevih variantah 
lipa odtujenca, Jože Pogačnik o 
nasprotju v enotnosti Jermana in 
Kolandra, France Bernik pa je 
podal uvod v problematiko Can
karjevega romana.

Ob koncu zbornika najdemo še 
prispevke Juraja Martinoviča ,z 
Sarajeva o simboliki prostora v 
Cankarjevi Hiši Marije Pomočni
ce, Peter Scherber iz Gottingena 
objavlja svoj prispevek k pripo
vedni strukturi Cankarjeve nove
le, Helga Clušič razmišlja o gro
tesknosti v Zgodbah iz doline 
šentflorjanske, ipedtem ko je e- 
dini in tudi zadnji prispevek v 
zborniku na temo Cankarjevega 
načina oblikovanja besedila pri
spevala Breda Pogorelčeva z re
feratom o dveh značilnostih Can
karjevega sloga.

Škoda, da prirediteljem ni uspelo 
pridobiti še drugih udeležencev • 
cankarologov iz drugih dežel, de
nimo iz Italije, Francije in Angli
je, kjer je Cankar zagotovo našel 
svoje mesto tako v prevodih kot v 
svoji literarni prisotnosti v evrop
ski književnosti.

Ob koncu so uredniki dodali 
zborniku še devet likovnih inter
pretacij Hiše Marije Pomočnice, 
ki jih je prispevala v lesorezni 
grafiki Nora Lavrinova, angleška 
umetnica, ki jo slovenska javnost 
pozna še izpred vojne, ko je raz
stavljala tudi v Sloveniji, po vojni 
pa je med drugim ilustrirala pre
vod Hlapca Jerneja v angleščini.

DUŠAN ŽELJEZNOV

Novost na knjižni polici

Enciklopedija 
verstev 
v zgodovini 
človeštva
Pred leti smo v slovenščini do

bili prevod knjige sovjetskega 
znanstvenika S. A. Tokareva Ve
ra v zgodovini narodov sveta, ki 
je vprašanja vere obravnavala z 
marksističnega stališča. Zdaj pa 
je Cankarjeva založba izdala knji
go, ki prav tako obravnava vpra
šanja vere in verstev, le da so 
jo napisali avtorji, ki so veri 
več ali manj naklonjeni. Obe knji
gi skupaj bosta predstavljali za
okrožen vir znanja o verstvih in 
več ali manj o vseh vprašanjih, 
ki so s tem povezana. Tako smo 
torej Slovenci dobili v razmero
ma kratkem času dvoje temelj
nih del, ki bosta vsaj zaenkrat 
zadoščali za proučevanje vpra
šanj, ki jih obravnavata.

Knjiga Verstva sveta, s podna
slovom Enciklopedija verstev v 
zgodovini človeštva je v original
ni angleški izdaji izšla leta 1974. 
Po svojem značaju predstavlja 
zbornik sestavkov, ki so jih na
pisali razni avtorji, predvsem an
gleški profesorji, ki so obdelali 
posamezne vere. Knjiga prikazu
je tako nastanek in razvoj naj
pomembnejših verstev na svetu 
od začetkov do danes, torej mi
nule in sodobne religije. Po za
slugi urednika, Geoffreja Parrin- 
derja, profesorja za primerjalni 
študij religij na londonski univer
zi, pa je knjiga postala vendarle 
dovolj enovita v prikazu svetov
nih religij v njihovih kulturnih 
in zgodovinskih okvirih. Avtorji 
so namreč pred bralcem razgr
nili obsežno zgodovinsko, geo
grafsko, sociološko in družbeno 
panoramo, postavili v ozadje o- 
srednjih tem družbena dogajanja, 
orisali družbene vzgibe in misel
ne tokove, ki so vplivali na na
stanek in razvoj verstev in tako 
posredovali bralcem široko podo
bo vsega, kar naj bi vedel in 
spoznal o posameznih verstvih.

Knjiga zajema orazgodovinske 
religije v Aziji, Afriki in Avstra
liji, zajema religije južnoameri
ških Indijancev, severnoevropske 
religije v železni dobi. religije v 
starem Egiptu, Mezopotamiji, Gr
čiji in starem Rimu. Obravnava 
hinduizem, budizem, krščanstvo, 
judoizem.

Posebej pa so predstavljene še 
religije na jugoslovanskih tleh. 
Prav to poglavje pa je za knjigo 
napisal profesor dr. Oleg Man
dič. Slovenski izdaji je napisal 
spremno besedo dr. Marko Ker- 
ševan. ki s tehtno in kritično be
sedo opozarja bralca na pristop 
avtorjev te knjige do problemov 
religije in na značaj knjige, ki 
vendarle ni napisapp, s stališča 
marksizma, temveč prej s stali
šča veri naklonjenih avtorjev. 
Vendar pa pomeni .knjiga taka 
kot je doslej najpopolnejši prikaz 
vseh poglavitnih verstev in gra
divo za razmišljanje ter razprav
ljanje o religijah vsem tistim ki 
se z religijami ukvarjajo študij
sko ali pa samo o njih razmi
šljajo. In ker je delo usmerjeno 
v več smeri, bo zanimalo širši 
krog Ijudt.

Besedilo knjige dopolnjujejo šte
vilne podobe, črno-bele in barvne, 
ki so po vsebini večinoma po
dobe umetnostnih in kulturnozgo
dovinskih spomenikov. Prav to 
likovno gradivo pa daje knjigi še 
posebno vrednost. Slovensko iz
dajo — Cankarjeva založba je 
knjigo pripravila ob sodelovanju 
z založbo Frosvjeta v Zagrebu, 
— je uredila Stanka Rendla. pre
vedla pa Nuša Bulatovič. Ta pa 
se je pri tem srečala tudi z ne
katerimi problemi slovenske ter
minologije.

Sl. Ru.

TRST A
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 13.00,

14.00, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00 Po
ročila; 7.20 Dobro jutro; 7.45 Prav
ljica za dobro jutro; 8.05 Prija
teljsko iz studia 2; 9.05 Motivi na 
temo; 9.30 Pregovori tedna; 9.45 
Glasbena medigra; 10.05 Koncert 
sredi jutra; 10.30 Kulturno pismo;
11.35 Plošča dneva; 12.00 Glasba 
po željah; 13.15 Pa se sliš’; 13.35 
Izbor iz operet in glasbenih ko
medij; 14.10 Mladina v zrcalu ča
sa; 14.20 Gremo v kino; 15.00 Tek
mujte s Petrom; 16.30 Svet okoli 
nas; 17.05 Mi in glasba; 18.10 
»Kakor listje*, radijska igra; 18.45 
Vera in naš čas.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 13.30, 14.30,

15.30, 18.30, 19.30 Poročila; 7.00 
Glasba za dobro jutro; 8.32 Hi-fi 
magazin; 9.15 Poje Majda Sepe;
9.32 Plošče; 10.00 Z nami je...;
10.15 Koncert Giannija Fenatija;
10.32 Mini juke-box; 10.45 Glasba 
in nasveti; 11.00 Kirn, svet mla
dih; 11.32 Poslušajmo jih skupaj;
12.05 Glasba po željah; 14.00 O 
ljudskih običajih in navadah; 14.10 
Popevke; 14.33 Plošča LP tedna;
15.00 Pesmi in plesi z vsega sveta;
15.40 Zig-zag; 15.45 Par besed;
16.00 Pismo iz . . .; 16.05 Poslu
šajmo jih skupaj; 16.40 Glasbeni 
notes; 17.00 Ob petih popoldne;
17.30 Primorski dnevnik; 17.45 
Zabavna glasba; 18.00 Vročih sto 
kilovatov; 18.35 Zapojmo in za
igrajmo; 19.33 Glasbeni week-end;
22.00 Plesna glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 14.00,

15.00, 17.00, 19.00, 21.00 Poročila;
6.00 Glasbeno prebujenje; 9.30
Konec tedna; 11.00 Beethoven v 
Italiji: 12.05 Shovv down; 13.30
Glasbeni spored; 14.30 Evropa 
Crossing; 18.30 Velika upanja;
17.45 Zlata doba; 18.30 Radijska 
igra; 19.36 Jazz glasba; 20.30 
Ko ljudje pojejo; 21.05 Globetrot- 
ter; 21.30 Južnoameriška glasba 
in gledališče; 23.10 Lahko noč.

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 11.30, 12.30, 13.30,

15.30, 18.30, 19.30 Poročila; 6.00 
Oni drugi dan; 9.32 Radijska i- 
gra; 10.12 Zabavni program z 
Ginom Bramierijem; 11.00 Popev
ke za vsakogar; 12.45 Glasbeni 
program; 15.00 Sobota v . . .; 16.37 
Opereta nekdaj in danes; 17.55 
Gran Varieta; 19.50 Zabavni spo
red; 21.00 Simfonični koncert;
22.45 Francoske pesmi.

SLOVENIJA
5.00, 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00,

11.00, 12.00, 13.00, 14.00, 15.00,
18.00, 19.00, 22.00, 23.00 Poročila;
5.15 Danes za vas; 6.20 Rekreaci
ja; 6.50 Dobro jutro, otroci!; 7.20 
Beseda na današnji dan; 8.08 Glas
bena matajeja: 9,05 Pionirski
tednik; 9.35 Mladina poje: 10.15 
Kdaj, kam, kako in po čem?; 10.45 
Turistični napotki; 11.03 Sedem dni 
na radiu; 12.10 Godala v ritmu;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Ve
seli domači napevi; 13.20 Zabav
na glasba; 13.30 Priporočajo 
vam . . .; 14.05 Iz dela glasbene 
mladine Slovenije; 14.25 S pesmi
jo in besedo po Jugoslaviji; 15.30 
Glasbeni intermezzo; 15.45 S knjiž
nega trga; 16.00 »Vrtiljak*; 17.00 
Studio ob 17.00; 18.05 Gremo v 
kino; 18.45 Zbor in orkester Ray 
Conniff; 19.20 Zabavna glasba;
19.35 Lahko noč, otroci!; 19.45 Mi
nute z ansamblom Jože Kampič;
20.00 Spoznavajmo svet in domo
vino; 21.15 Za prijetno razvedri
lo; 21.30 Oddaja za naše izseljen
ce; 23.05 in 00.05 Popularnih dvaj
set; 0.30 Zvoki iz naših krajev; 
1.03 Kalejdoskop zabavnih melo
dij; 2.03 Od čembala do orke
stra...; 3.03 Glasbena skrinja;
4.00 - 4.30 S popevkami v novi 
dan.

pat

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

11.55 Kitzbuhel: SMUK ZA »"I
ŠKE ,,.

12.30 Check-up, oddaja o medi”3
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
14.55 Pariz: Rugby 

Francija — Anglija
17.00 Ob petih z Romino
17.05 Odpri se sobota
18.35 Izžrebanje loterije
18.40 Nabožna oddaja
18.50 Posebna oddaja iz

menta
19.20 FURIA, TV film -j
19.45 Almanah in Vremenska
20.40 Mi . . . ne, glasbena oddaj
22.05 Odprta škatla j

Dogodki, mnenja, oseba11'. 
Ob koncu DNEVNIK in V" 
menska slika 
Drugi kanal

12.30 I cavalieri del cielo, 8. « 
zoda

13.00 DNEVNIK 2 — Ob 13. ,
13.30 DNEVNIK 2 — LEPA I" 

LIJA
14.00 Odprta šola 

Vzgojni problemi
'14.30 Evropski dnevi j
17.00 IRONSIDE — Za vsako 

ANNABELLE 10-15, TV 0*
18.00 Sobota dve j
18.35 Dnevnik 2 — Športne »e‘
18.45 Izžrebanje loterije
18.50 Kralj Artii, risanka ,,
19.15 MUPPET SHOW, gl&v 

TV film
Vremenska slika *

19.45 DNEVNIK 2 — Odprti
20.40 Ameriške sanje JordachoV 

10. nadalj.
21.35 MNOŽICA

Film, ki ga je režiral N 
Vider, v glavnih vloga*1 aj 
nastopajo James Mu1!). 
Eleanor Boardman, ™ 
Roach in Estelle Clark- 
Ob koncu DNEVNIK 2 
ZADNJE VESTI ,
JUGOSLOVANSKA T' 
Ljubljana

9.20 Malt svet >
9.50 Za koga gradimo, naniza”'

10.15 Mednarodna obzorja: v
NOVOSTI V SOVJET 
NOVI USTAVI

11.05 Novele Henrgja Jafte
nanizanka ..f

11.55 Kitzbuhel: SMUK ZA 1(1 
ŠKE

13.20 POROČILA
16.05 M. Bul jan: DAŠKA dr«1
17.15 Obzornik ,,
17.30 FLANDRIJSKI PES, ^ 

dinski film
19.15 Risanka
19.30 DNEVNIK
20.00 J. Mitchell: JENNIE, p 

dalj e vanje in konec
20.55 Veterinar na deželi, fih" f
22.30 DNEVNIK
22.45 625, pregled programa

Koper .c
18.30 Kitzbuhel: SMUK ZA

šk;e ,
19.30 Otročki kotiček
20.15 DNEVNIK
20.35 Paul Gauguin, nadalj-
21.25 ZBOGOM OROŽJE? j 

Dokumentarni film iz 
Svet v letih 1900 - 1939

22.15 Jaz ženska, film
Zagreb v

16.00 Mladinski film
19.30 DNEVNIK
20.00 Prva lastovka, film
21.45 DNEVNIK
22.00 Glasbena oddaja
22.40 Sedem dni

ŠVICA
18.05 Glasbena skrinja
18.30 Sedem dni
19.45 Kratkočasje, risanka
20.45 Magerling J

Film, v katerem nastoPj, 
Omar Sharif in Cath”” 
Deneuve.

23.05 Športne vesti

#

Pogovori o davkih
KAKO BO Z DA VKI V LETU 1978

Že nekakšna navada je, da ima 
davčna uprava ob koncu leta vr
sto zapadlosti. Vlada mora uza
koniti več davčnih določb, kot pač 
to narekujejo razmere. Po navadi 
se vladni organi poslužujejo za
konskih odlokov, ki stopijo v ve
ljavo takoj, a jih morajo parla
mentarne zbornice v teku dveh 
mesecev potrditi, spremeniti ali 
razveljaviti. Ob nenasitnem teku 
državnih in poldržavnih uprav in 
ustanov je nujno potreben večji 
dotok davkov, povišanje tarif za 
javne usluge, nujno je tudi zni
žanje raznih subvencij, ki jih dr
žava dolguje pasivnim podjetjem. 
Primer: železnice imajo okoli 2 
tisoč milijard lir primanjkljaja, 
podržavljeno podjetje za proizvod
njo energi je ENEL ima še'neko
liko večji primanjkljaj. Ob tej pri
ložnosti pa se veliko govori o var
čevanju, ki pa se lahko izvede v 
glavnem le s skrčenjem bremena 
osebnih dohodkov. V začetku lan
skega decembra se je o vsem tem 
govorilo, vendar ni prišlo do te
meljitejše spremembe v obstoje
čem davčnem sistemu. Vzemimo 
v poštev le to, da se je zakladni 
minister potegoval za ukinitev dra
gih in hkrati nepotrebnih pokra
jinskih uprav, ki so lani v vsej 
državi zabeležile kar 600 milijard 
lir primanjkljaja. Po navadi pa 
se vse to konča s kompromisom 
ter z odlašanjem ustreznih u- 
krepov.

ZA LANSKO 
OBDAVČEVANJE 
NIČ NOVEGA

Ob neki drugi priložnosti smo 
napovedali, da se prijave za lan
skoletne dohodke ne bodo bistve

no spremenile. Tako bo za lansko 
leto ostala nespremenjena davčna 
lestvica, ki je pravzaprav glavni 
pokazatelj tega, kako močan je 
davčni vijak. Očitno je, da se te 
lestvice ne morejo uvajati med 
davčnim letom tudi zaradi zaplet- 
1 ja je v, ki bi iz tega nastali. Ve
čina ekonomistov in kot kaže tudi 
sam finančni minister so proti po
višanju alikvot zlasti za nižje pa
sove. Sama inflacija, zaveznica 
progresivnih odstotkov, v praksi 
zaostruje davčne alikvote. Dela
vec, ki je zaslužil 3 milijone lir, 
je bil podvržen doslej odtegljaju 
v višini 10 odstotkov. Če 'se mu 
plača dvigne, kot je to v povpre
čju za 20 odstotkov na leto zaradi 
novih delovnih pogodb in zaradi 
dviga draginjske doklade, bo na 
600 tisoč v višjem pasu obreme
njen s 13 odstotki. Ni pa izklju
čeno, da bodo povišali alikvote v 
višjih pasovih, hkrati pa da ne 
bodo podaljšali prisilnega spremi
njanja nove draginjske doklade v 
državne bone.

Kljub bistveni ustaljenosti pri
javnega sistema pa vendarle mo
ramo opozoriti na nekatere novo
sti, ki so jih nanaglo uzakonili ob 
koncu minulega leta.

SAMOOBDAVČENJE 
TUDI ZA ILOR

Kot smo ob drugi priložnosti že 
povedali, bodo morali letos davčni 
obvezniki sami izračunavati in 
vplačevati ILOR. Ta davščina, ki 
na srečo ne prizadene plač od
visnih delavcev, se izterjuje brez 
vsakršnega popusta na zgradarin- 
ske dohodke (katastralne ali real 
ne). Lani smo tovrstno ILOR. kot 
davčni prijavitelji lahko preverijo,

prenesli iz okvira B v zadnji okvir 
0 obrazca 740. Davčna uprava je 
poskrbela ga obdavčenje s karte- 
lami. Prav tako se ILOR plačuje 
na zemljišča, vendar je v tem po
gledu opirajoč se na podatke v 
katastru, uprava avtomatično raz
pošiljala zadevne kartele, seveda 
preko izterjevalcev. Ob tej prilož
nosti svetujemo, naj si lastniki 
zemljišč priskrbijo posestne pole, 
ki se tičejo njihove lastnine. Za
radi razdrobljenosti posestev, kot 
tudi zaradi nekaterih olajšav, bo 
izvleček dohodkov iz okvira A za 
samoobdavčevanje ILOR precej 
zamotan. Alikvota bo znašala fiks
no 15 odstotkov, ker so tako poe
nostavili in navzgor zaokrožili 
prejšnji najvišji odstotek (14,70 
odst.).

PLAČILO
PRED PRIZIVNIM 
POSTOPKOM

Končno bomo danes opozorili tu
di na določbo, ki so jo malone 
skrivaj vrinili v tekste drugih za
konov. Gre za zakonski ukrep, ki 
bi utegnil vplivati na bodoče od
ločitve mnogih davkoplačevalcev.

če je obstajala doslej razlika 
med prijavo in ugotovitvijo dav
čne uprave, se je davčna razlika 
vplačala takoj, le če je prizadeti 
sprejel ugotovitev uprave. Če pa 
te ugotovitve ni sprejel in se .je 
odločil za pravočasni priziv, mu 
ni bilo potrebno nikakršno dopla
čilo. Šele ob izidu priziva v prvi 
stopnji je moral položiti polovico 
razlike. Če je priziv šel dalje, je 
moral davkoplačevalec nadomesti
ti dve tretjini razlike med prija
vo in ugotovitvijo prizivnega or
gana druge stopnje. Po novi do
ločbi pa mora' davkoplačevalec 
odslej takoj odšteti polovico raz
like, dve tretjini morebitne razli

ke ob izidu razsodbe v prvi 
oi, vso razliko pa ob izidu Prjfj 
na drugi stopnji. Država tor”-L; 
teva takoj, že ob samoobda” 
in čimprej ob prizivnih post”" J 

To načelo vel.ia pri vseh 
nah. posrednih in neposredrivjjj 
nekaterih primerih gredo 
v milijone (glej dedovanj” (, 
INVIM). Ker dediči n.pr. P% 
vadi nimajo na razpolago d”” j 
za kritje morebitnih razlik, ”, i 
doslej posluževali prizivov, |J 
omogočili odložitev poravnav” j 
mena. J

Kot je finančno mini”*” j 
skrajšalo plačilne roke. m”” l, 
nančni minister priznati. 
njegova lena uprava v veti*”J 
zamudi pri izplačilu prepl””0
davščin. Po zadnjih vesteh

i povrnili prep'”planskem letu
-zneske le v nekaj tisoč Prl”nl)' 

Baje je pripravljenih nad f! | 
soč nakazil, preostalo pa i1” ■ 
še okoli milijon.

NOVOSTI
V PLAČNIH LISTIH

Odvisni delavci in upok”|J| 
bodo iz plačnih iistov za 
lahko razbrali, da so jim 
prejemke za 2 tisoč lir na "ji| 
Potekla je namreč ugodnost- I 
veljala od novembra 1975, fj
z zakonom dopuščali omeni”*; J 
pust vsem, ki niso’presegli 6 i 
lijonov lir letnih prejemkov- ,

Zmagoslavno so objavili, ^) 
do družinske doklade od letojj 
Ije proste davščine IRPEF. $ 
stitev je ' veljala za polovic” «: 
žinskih doklad že lani. Lct”Ti 
popolno oprostitev so uzako”1 j 
pred dveme letoma. Najnove.i’ f 
pust bo malenkosten, saj 
nizkih prejemkih (do 3 mil?* .
znašal le nekaj nad 500
mesec. ST. OBL*'

k
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njena energija
Pospešiti geološke raziskave za nove kubične metre pli
na — Poraba raste — Za proizvodnjo je dovolj lignita
BEOGRAD, 17. jan. (Tanjug) — Predvidevajo, da bomo le
tos porabili 2,8 milijarde kubičnih metrov zemeljskega plina 
•n tako bo tudi ta vrsta goriva in energije dobila svoje 
mesto v jugoslovanski energetski bilanci. Ce upoštevamo 
vse možnosti, ki jili nudi plin, je jasno, da bi se morali 
vztrajno prizadevati in pospešiti geološke raziskave. Vsako 
bovo nahajališče nam bo prišlo prav, zlasti v obdobju, ko je 
la vrsta energije in surovine zelo iskana in cenjena.

Ce bi tempo gazifikacije 
djžave dosegei ustrezno stop- 
hjo že v času, ko si je ta 
zamisel pridobila veliko pri
vržencev (pred desetimi le
tu, danes prav gotovo ne bi 
govorili o zaostajanju na tem 
področju. Tako pa naj bi se 
v letu 1978 ne le opredelili 
za novo obliko goriva in 
energije, temveč tudi izdelali 
natančen dolgoročni program. 
Srez dvoma pa tega ne bo
mo mogli doseči, če ne bo
mo natančno ugotovili, kako 
naj bi v prihodnje zadostili 
Čedalje večjim in številnej- 
š-'m zahtevam.

Odveč bi bilo poudarjati 
vrednost zemeljskega plina 
kot goriva, energije in suro
vine s stališča ekonomičnosti, 
varstva človekovega okolja 
tor drugih precejšnjih pred
nosti, ki jih ima plin v pri
merjavi s premogom ali naft
nimi derivati. Čeprav si je 
v energetskih bilancah števil
nih držav že zdavnaj pridobil 
svoje mesto, se je pri nas 
začel uveljavljati šele pred 
kratkim. Delež zemeljskega 
plina v energetski porabi Ju
goslavije do leta 1976 je ko
majda presegel simbolično 
mejo. Sele lansko leto so 
skromni domači viri zagoto
vili okoli dve milijardi ku
bičnih metrov. Ce bi porab
nikom ponudili večje količi

ne plina, bi jih bili ti seveda 
odkupili brez omahovanja. 
Spričo sedanjega stanja pa 
je moč sklepati, da je leto 
L977 zadnje leto, ko smo lah
ko krili potrebe z lastno pro
izvodnjo, katere možnosti so 
omejene.

Z energetsko bilanco za le
to 1978 smo predvideli, da 
bomo potrebe porabnikov 
krili z 2,2 milijarde kubičnih 
metrov plina iz domačih na
hajališč ter prvič tudi z uvo
ženim plinom. Gre za okoli 
600 milijonov kubičnih met
rov, ki naj bi jih uvozili iz 
Sovjetske zveze. To je šele 
začetek obsežnejšega uvoza, 
toi naj bi se v zadnjem letu 
tega desetletja petkrat pove
čal, Tako bomo zagotovili 
okoli polovico količine plina, 
ki jo nujno potrebuje gospo
darstvo in drugi porabniki. 
Drugo polovico bomo zago
tovili iz domačih virov. Lahko 
bi rekli, da je to prva etapa 
gazifikacije, ki smo jo tako 
dolgo napovedovali.

Nekateri predvidevajo, da 
naj bi že sredi prihodnjega 
leta porabila devet milijard 
kubičnih metrov plina, v le
tu 1990 okoli 12, v letu 2000 
pa 16 milijard. Brez dvoma 
gre za veliko količino, ki jo 
ho treba zagotoviti v obdob
ju, ko ponudba na svetov
nem trgu ne bo v skladu s

ovesno;
ovito

Osrednje prireditve ob stoletnici 
rojstva pesnika Otona Župančiča

Priprave za proslavo 100-lelnice rojstva pesnika 
slovenske moderne Otona Zupančiča so se te dni v 
glavnem končale. Pripravljen je program osrednjih 
kulturnih prireditev, ki naj bi bile po eni strani od- 
dolžitev pesnikovemu spominu, po drugi pa ponovno 
zbujanje zanimanja za njegovo obsežno pesniško in 
prevajalsko delo. Predsednik osrednjega republiškega 
odbora za proslavo Zupančičeve stoletnice, književnik 
Matej Bor in sekretar tega odbora, dr. Janez Rotar, 
sta poleg drugih na včerajšnji tiskovni konferenci 
predstavila potek in vsebinski del osrednjih prireditev, 
ki se bodo začele v soboto v pesnikovem rojstnem 
kraju Vinici v Beli krajini, končale pa se v glavnem 
spet v Vinici, in sicer z velikim shodom slovenske 
mladine.

Matej Bor se je v dobršnem delu svoje uvodne 
besede na včerajšnjem tiskovnem sestanku posvetil 
razlagi trajnih vrednot Zupančičevega ustvarjanja, s 
Čimer je kritično ocenjeval nekatere prispevke v zad
nji številki revije Sodobnost, ki je vsa posvečena Otonu 
Zupančiču, vendar nekatere sodbe v njej Zupančičevo 
Poezijo odklanjajo. Matej Bor je v tej zvezi med dru
gim rekel, da je o Župančičevi (in Kettejevi) poeziji 
nekoč že Ivan Cankar bil zapisal, da je težko najti 
Pesnika, ki bi jima bil primerljiv — in ta misel po 
Borovih besedah velja še danes. Zupančiča tudi ne 
Proslavljamo zato, ker se je pridružil naši revoluciji, 
Je dejal, ampak med drugim zato, ker je bil od vsega 
začetka napreden, veder duh, poln radoživosti, ki 
Pri nas še zmerom ni nikakršna vrednota. »Mitizirati 
Pesnika kot odrinjenca, ki bi vrh vsega moral biti ne
mara še jetičen, bi bil dokaz naše nezrelosti, ne pa 
svetovljanstva in odprtosti,« je dejal Bor.

O prireditvah skmih pa sta nato predvsem govorila 
Janez Rotar in dr. France Bernik z inštituta za literar
ne vede na SAZU, Janez Rotar je orisal potek osred
njih proslav, pri čemer je dejal, da bo sobotna pri
reditev v Vinici že v obnovljenem kulturnem domu, 
zgradbi, ki so jo v glavnem zgradili domačini sami, 
le v zadnjem času jim je pomagala Kulturna skupnost 
Slovenije. Otvoritveno besedo na tej slovesnosti bo 
imel predsednik tamkajšnjega črnomaljsko-viniškega 
odbora za proslavo Župančičeve stoletnice rojstva 
Radko Polič, o pesniku in njegovem delu ter pomenu 
Pa bo nato govoril belokranjski rojak, pesnik in pro
fesor na zadrski filozofski fakulteti Lojze Krakar.

Glavna republiška slovesnost pa bo 24. januarja 
v zgradbi ljubljanske Opere. To naj ne bi bila obi
čajna in s tem že dolgočasna »akademija«, temveč 
Predvidoma živa predstava, ki bi predstavljala svoje- 
vrsten kulturni dogodek. Pozdravno besedo na njej 
b° imel Matej Bor, slavnostni govornik pa bo akade
mik Josip Vidmar, ki se z Župančičevim delom inten
zivno ukvarja že vrsto let. Sledila bo predstava »Pojte 
z nami«, recital izbranih Zupančičevih pesmi (izbor 
J° pripravil dramaturg in dramatik Primož Kozak), 
katerega režijo je bil prevzel tržaški režiser Jože Ba
bič, sodelovali pa bodo znani igralci ljubljanskih gle
dališč in študentski plesni klub. Slovesnost bo nepo
sredno prenašala ljubljanska televizija.

Dan prej, 23. januarja, na samo stoletnico rojstva 
°tona Zupančiča pa, bosta SAZU in Narodna in uni
verzitetna knjižnica iz Ljubljane pripravili v prostorih 
SAZU razstavo pesnikovih del z doslej še nerazstav- 
'jenimi Jakčevimi portretnimi študijami. Odkrili bodo 
fudi Zupančičev doprsni kip (delo Zdenka Kalina). 
°d 29. junija do 2. Julija pa SAZU, filozofska fakul- 
teta, Slovenska matici In Slovensko slavistično dru
štvo načrtujejo znanstveni simpozij o delu Otona Zu
pančiča, simpozij, na katerega so povabljeni strokov
njaki iz vse Jugoslavije pa iz tujine. Kot je poleg 
drugega dejal France Bernik, bo tema razprav zelo 
široka, znanstvene interpretacije pa naj bi med dru
gim pokazale na mesto Župančičeve osebnosti v slo
venski poeziji kakor tudi obdelale specifične sestavine 
njegovih pesmi, kot je npr. problematika v zvezi z 
njegovim verzom in muzikalnostjo. Tudi Društvo slo
venskih književnih prevajalcev se tvorno vključuje 
v obravnavo Zupančičevega dela — kajpak prevajal
skega: jesenski simpozij prevajalcev bo posvečen ob
delavi njegovih številnih prevodov. Društvo slovenskih 
Pisateljev pa si prizadeva, da bi z znanim Kosovelo
vim prevajalcem Marcom Alainom pripravili knjigo Zu
pančičevih pesmi v francoščini. Kajpak bodo svoj pri
spevek k stoletnici pridružile tudi slovenske založbe 
z več izdajami knjig, ki se nanašajo na Župančiča 
v zvezi s proslavo tega jubileja pa je Matej Bor na 
zadnje še posebej poudaril, da bi ga drugod po Slo 
veniji, kjer bodo prireditve vse leto potekale v raz 
ličnih podobah, počastili tudi tako, da bi npr 
odpirali posebne kulturne prostore, kot so npr. knji 
game, ki bi lahko sčasoma postajale eno od žarišč 
kulturnega življenja v občini. J- H.

povpraševanjem. Trenutno še 
ni gotovo, ali naj bi se Ju
goslavija že zdaj odločila za 
večji nakup zemeljskega pli
na v evropskih in drugih 
državah, ali pa bo dejansko 
mogoče s predelavo premo
ga zapolniti sedanju vrzel. 
Odveč bi bilo poudarjati, da 
je povpraševanje po zemelj
skem plinu v tujini preseglo 
vsa pričakovanja, proizvod
njo pa omejujejo skromne 
zaloge. Zato je tudi gazifi 
kacija premoga, predvsem 
lignita, dobila večji pomen, 
pa naj gre za staro, na ener
getskem področju revno Ev
ropo, za ZDA, ki porabi ne
znanske količine energije, alt 
pa za Jugoslavijo.

V kombinatu »Kosovo« že 
nekaj let proizvajajo sintez- 
ni plin s predelavo lignita. 
Čeprav smo predvidevali, da 
bq> kombinat v tem obdob
ju zagotovil veliko večje ko
ličine plina, se to iz različ
nih vzrokov ni zgodilo. Kot 
poudarjajo v združenju pre
mogovnikov Jugos'avije, bo 
letošnja proizvodnja znašala 
okoli 97 milijonov kubičnih 
metrov, čeprav so zmogljivo
sti petkrat večje.

Res je, da so to šele za
četni koraki, pač pa bi 
kombinat »Kosovo« in še 
nekateri drugi bazeni vsaj 
čez deset let morali zagoto
viti precejšnje količine, ki 
bi pomenile dragoceno do
polnitev pridobivanju zemelj
skega plina. Naftno gospo
darstvo in premogovniki bi 
morali razrešiti to vpraša
nje. Tako ne bi ostali le pri 
domnevah, temveč bi de
jansko ugotovili, ali je več
ja količina plina iz premo
ga utvara ali stvarnost,.

IZBRANA FOTOGRAFIJA
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Gospodarstvo mora oblikovati svoj interes do razvoja 
ljubljanskega in mariborskega letališča — Fluktuacija

LJUBLJANA, 16. jan. — Na letališču Brnik—Pulj je bilo pred
lanskim prepeljanih 811.409 potnikov in 5.202 toni blaga, kar 
je približno 5 odstotkov pod doseženim planom v letu 1975. 
Čeprav še niso zbrani vsi podatki za lansko leto, lahko ra
čunamo, da tudi v letu 1977 ne bo dosežen planiran) obseg 
pri prometu potnikov in blaga. Mariborsko letališče pa je 
lansko leto zaključilo z izgubo okrog 4,2 milijona dinarjev, 
ki so jo v glavnem pokrili s sanacijskimi krediti iz sklada 
skupnih rezerv mariborske občine.

Topli trenutki na zapečku
GORNJE JEZERO NA NOTRANJSKEM, 16. jan. — Ni prijetnejše toplote, kot Je tista, ki 
jo daje — v mestih že skoraj pozabljena — krušna peč. Pozimi, ko zunaj ni toliko kmečkih 
opravil, je prijetno posedeti na njej in obujati spomine na čase pred leti — res jih je že 
nekaj vmes — ko je zunaj prav tako obilno kot te dni melo sneg.

Foto: Janez Zrnec

PITNA VODA

edem kamnov žive vode
Če hočemo zavarovati pitno vodo tudi za prihodnje generacije, jo moramo 
skrbneje zavarovati — Dobri, a usihajoči ljubljanski viri — Čiščenje odplak
LJUBLJANA, 16. jan. — Ob dejstvu, da imamo v Sloveniji na voljo 38 kubičnih metrov 
vode v sekundi, je za zdaj porabljamo samo 7 kubičnih metrov. Jutri oziroma pojutrišnjem 
— v naslednjih dveh ali treh letih — pa se bo skupna poraba vode z današnjih 800 milijo
nov kubikov letno, kakor predvidevajo prostorski načrtovalci, praktično podvojila ali 
dvignila na 1,6 milijarde kubičnih metrov letno. Kako ln zakaj?

Samo nuklearna elektrar- | ne, sotočje Save Bohinjke rabi teh prostorov pod na 
na v Krškem bo potrebova- i in Save Dolinke pri Radovlji-

___ 4- lmt irco I Q ritne Ir o na Wlri Tcrln Vla trikrat več vode kot vsa j ol, Soteska na Krki, Igla v 
Slovenija hkrati, ali 25 kubi- bomo zanje pravočasno po
kov v sekundi, kar pomeni, skrbeh Kako? 
da nam ob znanih izvirih os- , Ob visokih vodah bomo 
taja v rezervi za naraščajo- I morali zajemati to dragoce 
če potrebe prebivalcev in in- l no tekočino za nizke vode,
dustrije komaj dobrih 8 ku
bikov. Naš prostor pod son
cem moramo torej, še pose
bej kar zadeva vodne vire, 
ne samo varovati, temveč tu
di zavarovati, če hočemo oh
ranjati dovolj žive vode za 
jutri in pojutrišnjem tudi za 
generacije, ki prihajajo za na
mi. To je nedvomno ena iz
med temeljnih nalog občin
skih in slovenskega prostor
skega načrta, ki jih pravkar 
izdelujejo.

Dnevna poraba vode na člo
veka v Sloveniji znaša 280 
litrov, skupaj z industrijsko 
porabo 350 litrov, evropsko 
dnevno povprečje znaša 500 
litrov, v ZDA 600 litrov, med. 
tem ko poznavalci pričakuje-

da bomo z njo lahko izrav
navali svoje rečice in reke 
ter na ta način ohranjali do 
volj visoko podtalnico kot 
enega poglavitnih virov zdra
ve pitne vode. 
bi lahko zadržali vodo in jo 

V Sloveniji imamo razme
roma malo naravnih možno
sti —predelov — na katerih 
banizem in slovenski vodno- 
pomem, da bi nam znalo kaj 
hitro zmanjkati zadovoljivih 
bivalca v razvitih državah su
kala okoli tisoč litrov, kakor 
dnevna poraba vode na pre- 
nam je povedal dipl. inž. Vla
do Gorišek, pomočnik re
publiškega sekretarja za ur- 
Zgornjesavinjski dolini, Pod- 
volbvjek, Zgornja Tribuša, Tr.

NA STUDENCU Ne bom je nosil na glavci vode ... 
Foto: dokumentacija Dela

jo, da se bo okrog leta 2.000 
V razmeroma kratkem ča

su moramo torej pričakova 
ti, da se bo tudi pri nas po 
raba p.tne ali »žive vode« po
večala za tri do štirikrat. To 
gospodarski strokovnjak, 
dnevnih vodnih virov, če ne 
po potrebi — v sušnih obdob 
jih — spuščal! oziroma z njo 
izravnavali svoje vodotoke. 
Med te nedvomno sodi slo
vito Cerkniško jezero, Pla
ninsko polje, dolina Radov-

novo na Soči, nekaj možno
sti na Dravi in konec. Med 
naštetimi možnimi vodnimi 
akumulacijami je vrsta naj
lepših slovenskih alpskih do
lin, ki so v okviru prostorske
ga načrta nedvomno v 
navzkrižnem ognju želja, in
teresov in potreb.

Pred seboj imamo torej vr- 
sto možnih akumulacij, ob 
katerih lomimo in bomo še 
lomili kopja, končno odloči
tev o takšni ali drugačni iz-

šim soncem pa naj bi dale 
vsestransko ovrednotene pri
merjalne prednosti, ki jih 
bodo narekovale potrebe. Spo
znanje, da se bomo morali 
danes ali jutri odločiti za več 
vodnih akumulacij, ki nam 
bodo za vsak primer ohranja
le po nekaj sto tisoč do dva 
milijona kubičnih metrov 
stalne rezervne vode, je ne
sporno dejstvo, pri čemer 
ima nuklearna elektrarna v 
Kiškem kot izreden porab
nik vode zelo močno besedo.

Za orientacijo si oglejmo, 
po čem je pitna voda po sve- 
,tu' Rivn 60 lir, Genova 90 lir, 
Stockholm 150 Ur, Frankfurt 
456 lir, Ljubljana 2.10 din, 
kar pomeni, da je pri nas 
pitna voda za zdaj, kot. ena 
daleč najboljših, še zmeraj 
najcenejša. Koliko časa še?

Bolj ali manj znana je re
snica, da se ljubljanska pod
talnica občutno znižuje, to 
pa nam narekuje, da mora
mo kar najhitreje ukrepati. 
Staro kmečko prepričanje, da 
je dovolj, če umazano vodo 

j spustimo čez sedem kamnov, 
da spet. dobimo č’sto, danes 
ne velja več. Vrsto različnih 
kemikalij, še posebej nafte, 
teh sedem kamnov ne more 
očistiti do takšne mere, da 
bi jo lahko pili brez škode.

Ljubljanska podtalnica je 
ovrednotena na dva kubična 
metra v sekundi. Navkljub 
temu. da je življenjskega po
mena za najmanj pol milijo
na prebivalcev, je praktično 
sploh ne varujemo. Varoval
na območja na papirju so 
namreč eno, praksa nekaj 
povsem drugega.

Spričo stalnega nižanja 
kovnjaki, da h: pri Tacnu iz 
ljubljanske podtalnice načr
tujejo vodnogospodarski stro 
Save skopali poseben prekop, 
ki naj bi na Ljubljanskem 
polju napa'al oziroma dvl- 

I gal podtalnico. To zamisel 
naj bi uresničili takoj, ko 
bodo Medvode in njihova in
dustrija dobile svoj komunal
ni kolektor, ki bo dobil od 
tok v čistilni napravi pri Fu 
žinah ob Ljubljanici. Skrat
ka, tedaj, ko Sora ne bo več 
glavni onesnaževalec Save, ko 
bo savska voda dovolj čista, 
da bo po umetnem prekopu 
in savskem produ kot narav
nem (litru brez nevarnosti 
lahko napajala in dvigala 
ljubljansko podtalnico, glav
ni vir pitne vode za Ljublja
no.

Kar zadeva varovanje vo
da v Sloveniji nasploh, po
sebej industrijske čistilne na
prave, meni inž Lado Gori 
šek, da bomo morali slej ko 
prej oblikovati poseben štab 
strokovnjakov — bržčas v 
okviru Gospodarske zbornice 
Slovenije. Ta bo skrbel za 
tehnologijo čiščenja odpad 
nih voda, ln sicer na osnovi

maketnih preizkušenj. Zakaj? 
Zato da ne bi po nepotreb
nem metali v vodo za različ
ne čistilne naprave težkih 
milijonov, ki se, kot je pre
večkrat pokazala praksa, iz
kažejo za povsem nezadost
ne ali praktično brez haska.

Večina naših izvirov pitne 
vode ie za zdaj še čistih, ven 
dar jim z več strani grozi ne
varnost,* zato je prav nasta
jajoči prostorski načrt kot 
naročen, da jim odmeri ne
dotakljiv prostor pod son
cem za nas in generacije, ki 
prihajajo za nami.

NIKO LAPAJNE

Tako na brniškem kot na 
maribosrkem letališču meni
jo, da poslabšanim rezulta
tom pri poslovanju botruje
jo neekonomske cene letali
ških storitev, ki so po mne
nju letaliških kolektivov ne
upravičeno različne od leta
lišča do letališča v Jugosla
viji in slone na določilih 
odloka o maksimiranju cen 
iz leta 1971. K izgubam le
tališč prispevajo tudi stalna 
rast stroškov poslovanja ln 
velike kreditne obveznosti, 
kakor tudi že več let za- 
mrznejene letališke takse, 
ki so pri nas približno po
lovico manjše kot v tujini.

V kolektivih obeh sloven
skih letališč (na letališču 
Bmik-Pula je 505 zaposlenih, 
v Mariboru 89) so sprejeli 
več ukrepov, da bi izboljša
li gospodarski položaj. Ta
ko so si precej prizadevali, 
da bi povečali promet in 
zmanjšali stroške poslovanja, 
vendar kaže, da ne bo mo
goče vseh vprašanj učinko
vito razrešiti brez sodelova
nja širše družbene skupno
sti. V Mariboru kaže zdru
ženo delo te regije precej 
razumevanja, da bi proble
me mariborskega letališča 
razreševali na samoupravni 
Osnovi, saj se je za samo
upravni sporazum, ki naj bi 
trajno reševal materialna 
vprašanja mariborskega leta
lišča, odločilo kar 90 odstot
kov tozdov mariborske regi
je. Precej slabši odziv so 
pokazali kolektivi širše ljub
ljanske regije, saj bi tak 
sporazum za brniško letali
šče sklenilo po dosedanjih 
prijavah le 12 odstotkov 
tozdov.

Vsekakor bo treba gospo
darski položaj obeh sloven
skih letališč utrditi sistem
sko, saj v sedanjem neureje
nem sistemu financiranja 
razširjene reprodukcije kolek
tiva obeh letališč ne vidita 
jasne perpsektdve. Kljub do
ločenim uspehom, ki so jih 
dosegli na Brniku in v Ma
riboru pri poglabljanju sa
moupravne organiziranosti in 
izpopolnjevanju dohodkovnih 
odnosov (na Brniku so for
mirali 4 tozde in delovno 
skupnost' skupnih služb), bo 
vendarle treba Obe letališči 
trdneje medsebojno poveza
ti. Primanjkuje dolgoročnih 
konceptov glede medsebojne
ga sodelovanja, čeprav je 
jasno, da imata od povezo
vanja in sodelovanja lahko J 
obe letališči samo koristili. 
Seveda pa bo treba razviti 
tudi dolgoročne samouprav
ne dohodkovne odnose med 
upravljalci letališč in vsemi

letalskimi prevozniki v Jugo
slaviji. Zato bo treba dolgo 
ročne odnose med ljubljan
skim in mariborskim letali
ščem zasnovati celovito, pri 
čemer morajo svoje interese 
pri razvoju obeh slovenskih 
letališč jasno oblikovati in 
povedati tudi predstavniki 
združenega dela, torej tisti, 
ki so koristniki letaliških 
storitev.

Pomanjkanje denarja Je 
očitno tudi pri nekateri teh
nični opremi (rentgeni, detek
torji, interni TV sistemi itd). 
Pri inštitutu za varnost v 
Beogradu je bilo že lani po
leti posvetovanje, da bi se 
dogovorili O enotni tehnični 
opremi za vsa jugoslovanska 
letališča. Sklenili so, da bo 
posebna komisija obiskala 
vsa letališča in določila mi
nimalno potrebno tehnično 
opremo. Ta naloga, žal, do
slej ni bila Opravljena. Tudi 
o tem, ali lahko vse inšpek
cijske naloge v SFRJ oprav, 
lja zvezni komite za promet 
in zveze, bo treba znova raz
misliti, saj so takšni inšpek
cijska pregledi zalo redki (v 
Sloveniji enkrat ali dvakrat 
letno). V Mariboru bo treba 
prej ali slej zvišati ograjo 
okoli letališča, saj je seda
nja tako nizka, da jo človek 
brez težave preskoči, bili pa 
so že primeri, da je ograjo 
preskočila divjad. Precej pro
blemov nastaja tudi zaradi 
povezave kontrole letenja na

Brniku in v Mariboru s šport
nimi letališči, katerih dejav
nost se močno povečuje 
(aerotaksi, panoramski leti, 
prevozi domačih in tujih pot
nikov). Zato že nastajajo te
žave pri varnem vodenju le
tal in bo treba čim prej za
gotoviti sodelovanje ljubljan
skega in mariborskega letali
šča s športnimi letališči.

Vzporedno z letališko de
javnostjo bo treba še mar
sikaj izpopolniti tudi na pod
ročju letalskega prometa. V 
Sloveniji deluje ena sama de
lovna organizacija, ki se uk
varja pretežno s čartrskimi 
prevozi potnikov in blaga 
(IAA). Kljub dobri kakovo
sti storitev, za katere je IAA 
že prejela številna mednarod
na priznanja, se konkurenč
na sposobnost naših letal
skih prevoznikov v tujini 
zmanjšuje, predvsem zaradi 
visokih carin pri uvozu letal 
(od 21 do 19 odstotkov), med
tem ko so v tujini zlasti v 
Zah. Evropi carine za letala 
le simbolične. Vrh tega med 
Jugoslovanskimi letalskimi 
prevozniki že dolgo razprav
ljajo o sodelovanju in delit
vi dela, pravih rezultatov pa 
še ni. Čeprav lahko v zad
njem obdobju pohvalimo ne 
katere oblike sodelovanja 
med jugoslovanskimi letalski
mi prevozniki (o medseboj
nem izposojanju rezervnih le
talskih delov in motorjev, o 
posojanju letal, o usposablja
nju pilotov ipd.), še vedno 
ni pravega sodelovanja na 
tujih tržiščih in takšnih ob
lik delitve dela, ki bi zago
tavljale visoko delovno sto
rilnost in tudi čim večjo ren
tabilnost letalskih prevozni
kov z družbenoekonomskih 
vidikctv.

IGOR PREŠERN

Sto postelj
Nov hotel visoke B kategorije v sre
dišču Novega mesta nared do poletja
NOVO MESTO, 18. Jan. — Sredi letošnjega leta bo Novo 
mesto pod Kapitljem dobilo težko pričakovani hotel visoke 
B kategorije, ki bo dejansko »mlajši brat« starega hotela 
Metropol; oba skupaj bosta tvorila zaokroženo celoto.

Z novim hotelom gvtopro- 
metnega, gostinskega in turi
stičnega podjetja »Gorjanci« 
iz Straže, bodo pridobili 100 
ležišč v 53 sobah, na voljo 
bodo tudi tri večje in manjše 
konferenčne dvorane, savna 
in še kaj.

S tem, ko so gradili nov 
hotel, so morali temeljito pre- 
urediti tudi hotelsko kuhinjo, 
ki bo zdaj zadovoljevala p >- 
trebe novega in starega go
stinskega dela. Ravno taxn 
je doživela prenovitev tudi 
stara novomeška kavarna,

priljubljeno shajališče mlaj
ših in starejših Novomešča- 
nov.

Nedvomno bo Novo mesto 
z novim hotelom v središču 
mesta veliko pridobilo, ven- 
dar pa dokončna izgradnja 
gostinskega objekta zahteva 
tudi ureditev Trubarjeve in 
Dalmatinove ulice.

Vrednost hotela je ocenjena 
na blizu 55 milijonov dinar
jev, 48 odstotkov denarja pa 
je zagotovil delovni kolektiv 
»Gorjancev« iz svojih lastnih 
sredstev.

Barje-bela lisa
Pitne vode zmanjkuje, zato bo Ljubljana jutri pila Sa
vo — Izdaten, a še nezaščiten vir, je še Krško polje
LJUBLJANA, 18. jan. - Nesporna ugotovitev, da se bo v 
Sloveniji v prihodnjih letih poraba vode podvojila in celo 
potrojila — z današnjih 35(1 na 900 litrov dnevno — nam 
posebej ob spoznanju, da se ljubljanska podtalnica kot nena- 
domestljiv vir naravne pitne vode niža, narekuje, da čimprej 
ukrepamo. Kako ln kje?

Poleg možnih akumulacij 
vodnih rezerv, ki jih bo na
stajajoči republiški prostor, 
ski načrt nedvomno vsestran
sko ovrednotil ter jih razvr- 
stil po prednostih, bi mora
li po mneiju vodnogospodar
skih poznavalcev dejansko in 
čimprej zaščititi ne samo lju
bljansko, temveč tudi druge 
podtalnice v republiki, ki 
nam predstavljajo osnovni in 
glavni vir pitne vode.

Ogroženo Sorško polje
Ena najbolj ogroženih, če- 

prav na papirju že »ožje« za- 
ščitenih, je podtalnica na Sor- 
škem, pa tudi na Ljubljen 
skem polju. Stalno nevarnost 
zanjo predstavljajo prevozni, 
ki nafte, domači in tuji cest- j 
ni prevozniki najrazličnejših 
kemikalij, komunalno neza 
ščitena naselja, obdelovanje 
polj z umetnimi gnojili in še 
kaj. Prvi zaščitni ukrep na 
Sorškem polju naj bi bil po
seben cestni vozni pas za pre- 
voznike nevarnih tovorov, na
slednji prepoved uporabe 
umetnih gnojil, zatem komu
nalna ureditev naselij na ob
robju polja tn podobno.

Tudi prenekatera tovarniška 
skladišča na obrobju Sorške

ga in ljubljanskega polja so 
po ugotovitvah inšpektorjev 
zelo neprimerna oziroma sla 
bo opremljena za shranjeva
nje najrazličnejših kemikalij 
zato ni čudno, da se je že 
večkrat zaradi malomarnosti 
v njih razlila nafta, solna in 
žveplena kislina ter začela 
pronicati v zemljo. Za zdaj 
k sreči še brez hujših po
sledic.

Prihodnjo poselitev oziroma 
gradnjo stanovanj na Sor
škem polju bo treba dvakrat 
pretehtati, določiti in zašči
titi gravitacijska območja, 
predvsem pa se odpovedati 
vsaki »mokri« industriji, ki bi 
utegnila predstavljati nevar- 
nost za podtalnice.

Ce bi hoteli obvarovati mo
čan vodni izvir Malni pn 
Planini blizu Rakeka, ki da 
je 1,5 kubika vode v sekun
di, bi morali v širši varoval
ni pas zajeti vse snežniško 
pogorje. Podrobna ugotovi- 
tev velja za Radovno pri Ble- 
du — tudi njen najšibkejši iz
vir čiste vode znaša 1,5 kubi
ka v sekundi — v ožje zašči 
teno območje zanjo pa sodi 
celotna Mežaklja

Kakor meni dipl. inž. Lado 
Gorišek, pomočnik republi

škega sekretarja za urbani, 
zem, bomo najkasneje po 
1985. letu dobili prvo večjo 
umetno akumulacijo vode za 
tako imenovano izravnavanje 
nizkih vod v rekah in s tem 
tudi podtalnice, in sicer na 
današnjem Planinskem polju. 
Le-ta bo predvsem pomemb
na kot zlata rezerva za nu
klearno elektrarno v Krškem, 
ki bo predvidoma porablja
la skoraj štirikrat toliko vo
de (25 kub. m v sekundi), 
kot jo danes dnevno porabi 
vsa Slovenija (7 kub. m v 
sekundi),

Tudi Krško polje, kt je po
polnoma nezaščiteno, pred
stavlja izdaten vir podtalne 
vode — za danes in jutri. 
Nekoliko slabša je talna voda 
pod Murskim poljem, vendar 
prav tako potrebna zaščite.

Največjo belo liso na na
stajajočem načrtu izrabe pro- 
štora v Sloveniji predstavlja 
brez dvoma za zdaj še Ljub
ljansko barje, ki naj bi ga v 
celoti reševali z njegovim po
vodjem od izvira Pivke in 
voda, ki polnijo Cerkniško 
Jezero, preko Planinskega po
lja - jezera do Izliva Ljub
ljanice. Stari načrti so se pri 
reševanju Barja omejevali 
zgolj na melioracije za kme
tijske namene, novejši pa 
naj bo v okviru prostorske, 
ga načrtovanja to preveliko 
in malo koristno ravnino na
mensko razdelili na možne 
kmetijske površine, poselitve

ne okoliše, ocenili hidrološke 
posege, določili možne indu
strijske cone, osuševalne po
sege ipd.

V prvi vrsti bo seveda tre
ba poskrbeti za zmanjševanje 
občasnih poplav, postopno 
osušitev ali morda celo za lo
kalno jezero, skratka v celo
ti dolgoročno ovrednotiti mo
žno uporabnost te bele lise 
na zemljevidu Slovenije. Kom
pleksno preučevanje Ljub
ljanskega barja je namreč 
sredi poglobljenega študija.

Ce bomo Savo v Sloveniji 
ob porečju katere živi od 600 
do 900 tisoč prebivalcev, še 
naprej tako onesnaževali kot 
doslej, bi Ljubljana čez ne
kaj let lahko postala žejna 
pitne vode. Da, tudi Ljublja
na bo slej ko prej pila Savo, 
podobno kot jo pijeta Zagreb 
in Beograd — prečiščeno se
veda. Mi imamo le to pred
nost, da nam jo lahko čisti 
naravni filter (do 26 metrov 
globoka plast savskega proda 
na Ljubljanskem polju), med
tem ko jo morajo v Zagre
bu in Beogradu pretakati čez 
bistveno dražje umetne pre- 
čiščevalce.

Prvi, ki nam ob pomanjka
nju drugih ukrepov zagotav- 
lla sicer relativno jamstvo za 
čistejšo Savo, je medvoški 
komunalni in industrijski ko
lektor. Voda iz njega se bo 
stekala v čistilne naprave v 
Fužinah pod Ljubljano, da 
se bo Sora poslej nedotaknje
na stekala v Savo. To pa je 
že veliko In nedvomno je 
res, da imajo tudi Zagrebča
ni in Beograjčani vso pra
vico, da priteka k njim bi
stveno čisteiša Sava, kot jim 
1o spuščamo zdaj, saj ob 
celotnem porečju Save v Ju
goslaviji živi okoli 9 milijo
nov prebivalcev.

NIKO LAPAJNE
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Burja zaradi ,veta‘
Različno obarvano razburjenje v Franciji zaradi nedav
ne ameriške izjave o vlogi KP v zahodnoevropskih vladah

OD NAŠEGA PARIŠKEGA DOPISNIKA

PARI/, 16. .jan. — Francija se je resnično razburila šele v 
soboto, kot ila se je z zamudo zavedela pomembnosti tistega, 
kar v tisku zaradi preprostosti imenujejo »ameriški veto«. 
Zdaj je vsem jasno, da izjava State Departmenta tako rekoč 
7. enako močjo leti tudi na Francijo, nastala pa je zmešnjava 
zaradi neenotnih reakcij v vladnih krogih. »Ameriški veto« 
.je hkrati postal »nacionalna zadeva« v Franciji, kajti KP 
Francije se je zadeve polastila kot enega močnih argumentov 
v volilni kampanji.

d’Estaingu, pa tudi Fran- 
coisu Mitterrandu. Postavlja 
se vprašanje: kam hoče
jo pripeljati Francijo? Ali bi 
jo radi spravili nazaj v ča
se najhujše podrejenosti 
VVashingtonu?« sprašuje izja
va politbiroja KPF ter na 
koncu poudarja, da je KPF 
edini resnični branilec fran
coske neodvisnosti.

Po drugi strani so sociali
sti tudi obsodili ameriško iz
javo glede sestanka Carter- 
Mitterrand pa so dali več 
pojasnil: da za sestanek ni 
prosil vodja PS, da na njem 
nista govorila o francoski not
ranji politiki in da je Mitter, 
rand šele po odhodu iz ameri
škega veleposlaništva v Pa
rizu zvedel za laskavo Carter
jevo mnenje, češ da je >-Mir,- 
terrandova vloga v francoski 
politiki dobrodejna«. Toda 
vse to je za KPF premalo 
in prepozno, češ da PS ni od
krita in na primer manj ostra 
kot socialistična partija Itali
je. Skratka, KP Francije na
merava porabiti »ameriški ve- 
to« v svoji volilni kampanji 
ne le zoper vladno večino, 
marveč tudi zoper socialiste, 
ki bi bili torej pripravljeni 
»prodati« neodvisnost Fran
cije za ameriške dolarje, 'kot 
se večkrat sliši.

Premier Barre je skušal po
praviti neprevidno izjavo zu
nanjega ministra, češ da je 
Carterjeva pc Vtika »nerod
na«, nekdanji zunanji mini
ster in zdaj predsednik zu
nanjepolitičnega odbora v 
skupščini Couve de Murville 
je ogorčen nad ameriškim 
vetom, vendar to le poveču
je zmedo. Današnu »Le Mon
de«, je v komentarju ostro 
napadel vlado, ki da zaradi 
»popoldne odsotnosti poUtič 
ne domišljije in interesov v 
sedanjem položaju« pozablja 
na neodvisnost, na čase gene
rala de Gaulla. Kajti po •risa
nju tega lista je Pariz ome
njeno izjavo zunanjega mini 
stra odločno stopil na stran 
ZDA ter se s tem vmešal v 
notranje zadeve Italije, da- 
siravno je izjava drugačna' 
vsega upa trditi, da ne daje 
izjav o notranjem položaju 
v Italiji. Seveda nima kaj 
reči, ko pa je prevzela stali
šča Bele hiše.«

Komentarji v tisku so de-

Kot je znano, je bilo 
francosko stališče do ameri
škega vmešavanja zelo enot
no v časih Geralda Forda: 
tedaj so namreč takšne izja
ve razglašali za vmešavanje 
v notranje zadeve tako na 
levici kc-t na desnici in go- 
listi so na primer protesti
rali skoraj enako silovito 
kot komunisti. Zdaj so volit
ve preblizu, da bi »ameri
škega veta« ne izrabili za 
drugačno igro, pravo zmeš
njavo pa so povzročili v 
krogih oblasti.

Predstavnik francoskega zu
nanjega ministrstva je nam
reč v petek zvečer nepre
vidno stopil na led, ko je 
dejal, da ameriška izjava si
cer jasno priznava suvere
nost »prizadetih« držav, da 
»ni nenormalno, če imajo 
ZDA kot zavezniška država 
svoje mnenje o tem vpra
šanju«, da Carter med obi
skom v Franciji ni dal niti 
ene javne izjave na to te
mo — ter da »francoska vla
da ne daje izjav o italijan
skem notranjem položaju«.

Izjava je prilila olja na 
ogenj, kajti tako rekoč v 
nekaj minutah se je sestal 
politbiro KP Francije ter se
stavil o stvari uradno izja
vo ipoprejšnje reakcije KPF 
so bile izražene skuzi peresa 
novinarjev v »L'Humanite«). 
Izjava razglaša dejanje Sta
te Departmenta za »nedo
pustno vmešavanje v fran
coske notranje zadeve«, ven
dar se napad na ZDA s tem 
tudi konča. Za KPF je stvar 
hujša, ker »se francoska 
vlada ni uprla takšnemu 
vmešavanju«, -marveč je iz
javila, da je povsem nor
malno, če ZDA dajejo na 
znanje, kdo naj jx> njiho
vem mnenju sodeluje v fran
coski vladi in kdo naj bo 
iz nje izključen.

Zaradi tipično francoskih 
razmer, predvsem zaradi do
končnega soora na levici, se 
je CK KPF v izjavi podal 
v volfno igro ter tako stla
čil v isto vrečo predsednika 
republike Gisearda d Estain- 
ga ter voditelja socialistov 
Mitterranda (ker se je med 
Carterjevim obiskom sestal 
z ameriškem predsednikom).

»Nedavni obisk predsedni
ka Carterja v naši deželi je 
tako dobil nov pomen: dal 
je svoje poroštvo Giscardu

ljeni, vendar med velikimi 
pariškimi dnevniki tako re
koč ni nobenega, ki bi — 
navzlic svoji sovražnosti do 
KPF — na ves glas potrdil 
ameriško pobudo. Zato pa 
trije dnevniki — »Le Figaro«, 
»L'Aurore« in deloma »Le 
Monde« — govorijo o »čud
ni sočasnosti« skupnih ameri
ških in sovjetskih napadov 
na evrokomunizem. Velesili 
torej mislita, da je »evroko
munizem izredno nevaren, 
ker utegne postaviti na koc
ko sedanji status quo, se 
pravi delitev vplivnih podro
čij« (Le Figaro), Američani 
so proti komunistom v zahod
nih vladah, Rusi »pa se stri
njajo s tem, samo da se ne 
bi kaj spremenilo v njihovi 
vplivni coni« (L'Aurore>. Na
slov uvodnika v »L’Aurore« 
je najzgovornejši: »Vrnitev k 
Jalti« ...

STANE IVANC

..........................

V vlogi „Pepelke“
Znani sovjetski ekonomist Birman kritično o vlogi eko
nomistov v SZ — Neustrezna priprava za odgovorno delo

Priznanje Oskarju Kogoju
OBLIKOVALEC IGRAČ — V stalno zbirko muzeja moderne umetnosti v New Yorku so 
pred kratkim uvrstili serijo sedmih didaktičnih igrač, ki jih je za proizvajalca Ciciban iz 
Mirna oblikoval naš znani industrijski oblikovalec Oskar Kogoj. V sodelovanju s tehnolo
gom ing. Gregorčičem je dosegel zares izvirno kvaliteto in funkcionalnost, ki ju je še 
posebej naglasila strokovna žirija na mednarodnih prireditvah, kot so hiti šesti in sedmi 
bienale industrijskega oblikovanja v Ljubljani (obakrat je Kogoju pripadla častna nagrada) 
ter mednarodna tematska razstava igrač 1976 v Niirnbergu (Kogoj je dobil mednarodno 
priznanje). Serija igrač, iz katere objavljamo Žogo v žogi, je bila predstavljena tudi v 
tako pomembnem strokovnem tisku, kot sta ameriška revija Industrial design in sovjetska 
Tehničeskaja estetika. A. B.

Profesorju Birmami je od
stopil prostor ugledni dnev
nik »Socialističeskaja indu
strija«, s pripombo, da ob
javlja članek kot predlog za 
razpravo. Uredništvo pripomi
nja, da članek . zasluži po
zornost in paziva svoje bral
ce, naj se vključijo v raz- 
pravo. Po vsemu sodeč se 
je potreba za tovrstno raz
pravo pokazala zavoljo ak
tualnih gospodarskih težav. 
Profesor Birman namreč za
trjuje, da so se slabosti po- 
javile tudi zato, ker ni »pra
vih ljudi na pravem mestu«

Ponarejen zapis?
j Afera v ZRN v zvezi z domn evnim Straussovim telefon- 
! skim pogovorom - Kdo naj bi bil pogovoru prisluškoval

OD NAŠE BONSKE DOPISNICE

BONN, 16. jan. — Med mnogimi aferami, ki v tem času za
poslujejo politično javnost v ZR Nemčiji (zlasti bankirske 
zlorabe v zadevi Poullain in vprašanja resnosti vohunjenja 
za NDR v »zadevi — Lulze«), se je ob koncu tedna pojavila 
še ena.

MUnchenski časopis »Siid- 
deutsche Zeitung« je namreč 
objavil prepis zapisa nekega 
telefonskega pogovora, ki 
naj bi ga imel bavarski poli
tik Strauss z urednikom ča
sopisa Bayenikurier malo 
pred koncem predvolilnega 
boja jeseni 1976. Tedaj so 
namreč na nepojasnjen na
čin »izginili dokumenti o za
devi Lockheed, kjer je bil 
po prvih obvestilih tudi 
Franz-Josef Strauss osum
ljen, da je prejel visoko pod
kupnino od ameriške letal
ske družbe. Dotlej oviran v 
volilnem nastopanju in pri
moran v zavzemanje obramb
nih stališč, je Strauss proti 
koncu septembra 1976 spre
menil taktiko in je sume 
proti sebi v 'jšvnostf z 'do
kajšnjo lahkoto zavrnil kot 
»zaroto, ki spominja na na
čine delovanja mafije«.

Toda, v časopisu objavlje
na fotokopija zdaj očitno ne 
razburja (medtem je bil 
Strauss formalno oproščen 
suma o podkupovanju) sa

mo s svojo vsebino, ampak 
zlasti ostro zastavlja vpraša
nje, kdo je telefonskemu po
govoru prisluškoval in, ali je 
s tem nastalo dejanje, ki 
krši ustavo. Zakonite možno
sti za prisluškovanje imajo 
v nekaterih primerih namreč 
le nekatere institucije (zvez
na obveščevalna služba, vo
jaška protiobveščevalna služ
ba In zvezni in deželni uran. 
za obrambo ustave) in z ve
likimi naslovi je konservativ
ni tisk pritegnil Straussu, ki 
v prisluškovanju vidi »hudo 

j kršitev ustave«, dokazuje zlo
rabe socialno-liberalne vlade 
in zahteva ukrepe za kazno
vanje storilcev, obenem pa 
dvomi, da bi bila ta vlada 
sposobna neoporečno izvesti 
postopek.

Med mnogimi vprašanji, ki 
si jih zdaj zastavljajo anali
tiki zapisa, je 'Via prvem me
siti njegova avtentičnost.

Zapis je na formularju, ki 
ga je do leta 1974 uporablja
la obveščevalna služb# in 
ima potrebni žig, toda v ča

su prisluškovanja so v te 
namene imeli že druge vrste 
formularjev. Po prvih prei
skavah, o katerih so vladni 
predstavniki obširno poroča
li, ni nobena od »zakonitih« 
prisluškovalnih institucij na
šla v svojih arhivih zaznam
ka o prisluškovanju, zato 
vlada odklanja sleherno od
govornost. Nekateri ne iz
ključujejo možnosti, da gre 
za spreten ponaredek, dru
gi pa trdijo, da pogovorom 
vendarle ni mogoče tako pre
prosto prisluškovati, da za 
tem ne b: stala dobro orga
nizirana služba.

Ko si opazovalec zastavi 
vprašanje, komu je lahko ob
java zapisa koristila, ima rja 
voljo dve možnosti: prva, da 
|e s tem Straussova stranka 
pridobita močno propagand
no orožje proti vladi (kritike 
na račun predlogov o uzako
nitvi ali razširitvi prisluško
vanja so izrazite i, je manj 
verjetna kjttčtoga. po kate
ri naj bi v" javnosti znova 
vzbudil; sume v Straussovo 
»čistost« v zadevi Lockheed, 
čeprav jb''6.,'"januarja letos 
posebna preiskovalna komisi
ja pravosodnega ministrstva 
Straussa oprostila suma.

MOJCA DRCAR-MURKO

„Pesmi za čas 
po Francu"
POSEBEN TANJUGOV DOPIS

MADRID, 17. jan. — Leto dni po Francovi smrti 
so v madridskem kinu »Conde Duque« imeli premiero 
nenavadnega filma s še bolj nenavadnim naslovom 
»Pesmi za povojni čas«, ki so ga gledalci in filmski 
kritiki takoj prekrstili v »Pesmi za čas po Francu«.

Avtor Martin Patino je porabil za film dokumen
tacijo o tem, kaj so v Španiji prepevali in igrali po 
državljanski vojni, o tem kako so se Spanci veselili 
in zabavali, ko je Franco polnil svoje zapore in poslal 
na vzhodno fronto »modro divizijo«.

Na premieri je bilo precej bivših španskih zapor
nikov, med njimi tudi vodja »delavskih komisij« Mar
celino Camaco. »Ko sem delal ta film,« pravi Patino, 
»sem najbolj mislil ravno nanje, na tiste, ki so jih 
dolga leta - vlačili po ječah. Hotel sem jim pokazati, 
kako se je zabavala Španija, ko so bili oni v ujetni
štvu.«

Sest let je ležal ta film v kleteh frankistične cenzu
re in kaj malo je bilo upanja, da ga bocio sploh kdaj 
prikazali. Med tem časom se je Patino lotil novega 
filma, prav tako narejenega po dokumentarnem gra
divu, vendar tokrat o Francu, o španskem »Caudillu«.

»Film o .Caudillu',« pravi Patino, »sem začel sne
mati leta 1972, seveda skrivaj, v kleti in s pomočjo 
prijateljev. Gradivo so mi preskrbeli zasebniki. Končal 
sem ga še pred Francovo smrtjo, vendar še pomislil 
nisem, da bo prišel skozi cenzuro. Moram reči, da 
sem pri tem delu doživljal veliko zadovoljstvo, tisto 
veliko zadoščenjeno notranje sprostitve, ko se otre
seš more, ki te je tlačila ...«

Film »Caudillu«, ki ga bodo prikazovali na prihod
njem beograjskem »Festu«, so videli španski gledalci 
minulo jesen. Pa tudi takrat so bile težave Distribu
terji so se ga bali uvrstiti v program- Grožnje fa
šistov in raznih skrajnih desničarjev so bije namreč 
več kot očitne in vsakdo se je bal. d.a mu )><>do dvo
rano pognali v zrak. Ob koncu je pristal na predvaja
nje lastnik kina »Madrid«, verjetno zaradi tega, ker je 
nameraval tudi sicer povsem renovirati dvorano, pa ga 
je bilo zato še najmanj strah fašističnih groženj, 
da, mu bodo nastavili bombo. BORA LALIC

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 16. jan. — Inženir ne bo zameril, če mu poreče
jo, da ne more biti glavni zdravnik, a za položaj glavnega 
ekonomista v podjetju bo kandidiral docela mirno. In tako 
se cesto dogaja, da opravljajo dolžnost ekonomistov inženir
ji in pravniki, agronomi in zdravniki. S takšnim primerom 
otvarja znani sovjetski ekonomist profesor Birman, eden 
izmed najbolj vnetih zagovornikov gospodarske reforme pred 
12 leti, javno razpravo o vlogi in položaju ekonomistov v 
sovjetski družbi.

oziroma, ker so ekonomistom 
v sovjetski družbi odmerili 
v iogo »Pepelke«.

Začenja se že pri samem 
študiju. Mod vsemi visokimi 
šolami v ZSSR imajo samo 
ekonomske ter knjižničarske 
štiriletni študij, med katerim 
chpade na čisto ekonomske 
vede zgolj 20 odstotkov šol
skega časa. Dve leti in pol 
je splošno izobraževalna pri
prava, zadnjega pol leta pa 
priprava diplome. Pa tudi či
sti ekonomski študij je »sta
romoden po obliki in reven 
po vsebina«, pravi profesor 
Birman. Namesto tistih ost
rih ekonomskih vprašanj, o 
katcj.h študent bere v časo
pisju. se bi e? konca vlečejo 
»sholastična prerekanja« O 
tem, ali jte sovjetska produk
cija blagovna, ali je sovjetski 
denar res denar, ali je do
biček dobro ali slabo in po
dobno.

Tn medtem ko za zdrav
nike skrbi ministrstvo zdrav
stva, za geologe pa ministr
stvo geologije, ekonomske vi
soke šole nimajo svojega po
krovitelja. Pred tremi, štiri
mi desetletji .je zanje skrbel 
državni plan, a to je »danes 
že stvar zgodovine«. Kar pa 
zadeva ministrstvo za visoko 
šolstvo, se v prvi vrsti pos
veča tehničnim inštitutom m 
do ekonomskih ne seže nje
gova roka, se pritožuje Bir 
man.

■Razumljivo je, da so tako 
ekonomisti neustrezno pri
pravljeni za svoje odgovorno 
mesto v gospodarstvu. Pa 
saj jim odgovornega mesta 
niti ne dajo zmerom: marši- 
kje se dogaja, da se ekono
misti ukvarjajo ,z zbiranjem 
statističnih podatkov, z regi
striranjem iznajdb, racionali- 
z-atorskih predlogov, organi
zacijskih zadev ipd. Dolžnost 
Klavnih ekonomistov oprav
ljajo najrazličnejši drugi pok
lici, a niso redki primeri, ko 
to dolžnost celo odpravijo.

Profesor Birman je mne
nja,. da^j^.j^rpk. zg , takšen 
odnos do ekonomistov v tem,' 
ker mnogi voditelji, podjetij 
in gospodarskih panog niso 
do konca razumeli tiste vlo
ge ekonomskih služb, kakrš
no Jim je predvidela gospo
darska reforma. Dejstvo je, 
da podjetja dobivajo čeda
lje več planskih pokazateljev

od zgoraj. V nekaterih vpra
šanjih, med katerimi so tudi 
tako pomembna, kot je raz
voj podjetja, ima direktor 
danes celo manj možnosti za 
podjetnost in pobudo kot 
pred 40 leti, ko so uvedli 
sklad direktorja podjetja, 
opozarja Birman.

Zato takšni direktorji os
redotočijo vso svojo pozor
nost k tekočim vprašanjem 
izpolnjevanja plana, oskrbe 
in podobnega, ekopomske 
probleme pa neredko potis
nejo v ozadje. Iz tega izha
ja takšen »posebni« odnos 
do ekonomistov, ki se kaže 
v tem, da pri vsakoletnem 
skrajševanju osebja najpogo
steje odpustijo ravno ekono
miste. Takšnega odnosa do 
ekonomistov in ekonomskih 
služb ni mogoče trpeti, po
udarja profesor Birman, ker 
to pelje k raznim »horuk 
metodam« v vodenju gospo
darstva, ki jih je partija od
ločno obsodila. Učinkovitega 
gospodarjenja si v sodobnih 
pogojih ni mogoče zamisliti 
brez nadaljnjega povečevanja 
vloge ekonomista v proizvod
nji, brez korenitega izpopol
njevanja organizacije in de
javnosti ekonomskih služb, 
opominja profesor Birman.

Sloviti sovjetski ekonomist 
med drugim navaja dva pri
mera, ki sta po zaslugi eko
nomistov dala uspešne rezul
tate: primer kemičnega zdru
ženja »Azot«, kjer so dosegli 
intenzivno proizvodnjo z ob- 
čutnim skrčenjem zaposle
nih, in primer avtomobilske 
tovarne »VAZ«, ki je po naj
pomembnejših pokazateljih 
najboljše podjetje v svoji 
panogi. Oba primera sta za 
sovjetsko prakso izjemna, po
snema ju le nekaj drugih 
podjetij, medtem ko drugi 
raje deajo »po starem«.

Četudi so profesorju Bir- 
manu odstopili prostor pred
vsem zalo, da pove svoje 
mnenje o vlogi ekonomistov, 
je vendarle čutil za potreb
no, da pove še nekaj več: 
da je učinkovitost ekonomski 
pojem, ne pa političen, da 
je potrebno zagotoviti takšne 
pogoje planiranja, organiza
cije upravljanja in stimuli
ranj#, da bi vsako podjetje, 
združenje in panoga poslo
vali s koristjo za družbo. 
»Kdo ve zakaj se često izo
gibamo besedi »korist«, mis
leč, da ni naša, socialistič
na«, pravil profesor Birman. 
A vsa stvar je v tem, komu 
je -koristno, za kakšno ko
rist gre, pribija sloviti eko. 
nomist, ki je to temo široko 
obdeloval že pred desetlet
jem, v razmahu gospodarske 
reforme.

TIT DOBSRŠEK

Francoski predsednik obnovil misel o evropsko-afriškem 
vojaško-gospodarskem paktu — Vroča Fejsalova izjava

OD NAŠEGA DOPISNIKA V NAIROBIJU

NAIROBI, 17. jan. — Komaj .je etiopska vlada utegnila za
nikati poročila, da sc brat Fidela Castra, Raul. sicer drugi 
sekretar KP Kube in obrambni minister na skrivaj mudi 
v Adis Abebi na čelu najmanj 200« kubanskih vojaških stro
kovnjakov, že je prišlo do eskalacije pomembnih vojaških 
imen: v etiopsko glavno mesto, da je prišel — spet skrivoma, 
a ne toliko, da ne bi bilo očito — sam Dmitrij Ustinov, član 
politbiroja iti sovjetski minister za vojsko, tam pa da se 
mudi tudi poveljnik sovjetskega vojaškega letalstva.

Pcročilo. domnevo — ali 
kar že je — o Ustinovu 
je objavil dnevni bilten »Da
nah«. ki ga izdajajo v so 
malskem glavnem mestu in ki 
velja za glasilo osvobodilnih 
front zahodne Somalije in So
malije Abo, se pravi delov 
Ogadena, naseljenih s Somal
ci, ki pa so na etiopskem 
ozemlju.

Od včeraj je predvsem zna
na izjava francoskega pred
sednika Gisearda d’Estainga 
o ustanovitvi evropsko-afri- 
škega vojaško-gospodarskega 
pakta, izrečena po obisku na

• Čeprav ima tudi ka. 
tera druga bivša metropo
la sklenjen kakšen vojaški 
pakt. jih ima Pariz skle- 
njenih s svojimi bivšimi 
kolonijami največ. Tako 
londonski inštitut za stra
teške študije navaja, da 
imajo takšne pakte s 
Francijo sklenjene Cen- 
tralnoafrišld imperij. Ga
bon. Slonokoščena obala, 
Niger in Gornja Volta.

Razen temi je znano, da 
so ve'"je ali manjše enote 
(ali močne vojaške miši 
je) stacloniranl v Čadu in 
Senegalu. Nekatere druge 
države urijo francoski 
s(rokovn'ak' pri usposab. 
U-niu vojske in policije. 
Tudi nova država Afarov 
in Isssnr ima obrambni 
»akt s Francijo. snrieo 
čes-r Pariz tam ohranja 
močno nosarlko, ki lo ne
kateri cenijo na 5.000 mož.

Slonokoščeni obali, z druge
ga konca pa izjava zunanje
ga ministra Saudske Arabije 
princa Saida Fejsala, po kon

čanem obisku v Teheranu in 
pogovorih s šahom Rezo Pa
hlavijem.

Ko je torej končal obisk na 
Slonokoščeni obali, je fran
coski predsednik v resnici 
satno obnovil — in nekoliko 
podrobneje razčlenil — misel 
o »solidarnostnem paktu Af
rike in Evrope«, ki jo je pr
vič izrekel lani ob 27. juni
ju, ko je bivša francoska ko
lonija Džibuti postala neodvis 
na država Afarov in Isasov 
Zdaj, po obisku na Slono 
koščeni obali, deželi v zahod- 
ni Afriki, ki jo ima Giscara 
za »afriško izložbeno okno«, 
pa je prvi mož Francije, kot 
rečeno, malce podrobneje 
razložil, kako si zamišlja tak
šen pakt med dvema celina
ma, katerega zastavonoša z 
evropske strani bi razumljivo 
bila Francija. Tak pakt, je 
dejal, bi zajamčil vojaško var
nost afriških držav, odprt bi 
bil za vse vlade afriške ve
čine (se pravi z izjemo Juž
ne Rodezije), vseboval pa bi 
tudi močne elemente gospo
darske pomoči, ne nazadnje v 
obliki posebnega fonda za 
te namene.

Ker je do tega Giscardove- 
ga obiska in do takšne iz- 
jave prišlo po pariških pogo
vorih Giscard — Carter, tu- 
kajšnji diplomatski krogi ne 
izključujejo ne samo soglas
ja, marveč tudi obljube o de
javnem sodelovanju ZDA pri 
takšni evropsko-afriški zve
zi pod okriljem Pariza — vsaj 
v nienem gospodarskem delu.

Poznavalci afriškega pri- 
zorišča opozarjajo — pa tudi 
kronika zadnjih let priča o 
tem — da Je Franoija izmed 
vseh bivših kolonialnih met
ropol v Afriki najbolj uspo
sobljena (in voljna) z orož

jem in vojaškim osebjem za
gotoviti stabilnost vlad, ki bi 
se pridružile takšnemu pak
tu, ko bo ln kadar bo usta
novljen.

Druga izjava ob koncu te
dna, ki prav tako pomeni vi
šanje temperature na sicer 
naravno vreči celini je ti
sta, ki jo je dal saudski zu
nanji minister princ Fejsal 
v Teheranu. »Saudska Arabi
ja bo gotovo priskočila na 
pomoč Somaliji, če bodo tu
je države kršile njene meje. 
Menimo, da mora biti varnost 
držav na tem območju samo 
stvar držav tega območja in 
vsakršna intervencija tujih 
držav bi bila nedvomno desta- 
bilizacijski dejavnik«, je pou
daril princ. Ob tem v Tehe- 
ranu ni pozabil povedati, da 
je to »politična linija Saud
ske Arabije in mnogih držav, 
posebno še Irana. V tem smo 
si enotni«, je pribil prvi mož 
saudske diplomacije Said Fej
sal.

Kadar je temperatura na 
mednarodnem prizorišču po
višana, se množe tudi ugiba
nja. Zakaj neki je saudski 
zunanji minister to izjavil, 
kar je izjavil v Somaliji, šele 
precej dni potem, ko je iran
ski šah izrekel javno podporo 
somalski vladi? Se Saudski 
Arabiji ni mudilo, ali se ji 
mudi zdaj?

Iranu pripisujejo ambicije 
postati velesila na Indijskem 
oceanu, iz česar sklepajo, da 
mu Rdeče morje in rog Af 
rike pomenita samo stop
nico v dolgoročni stra
tegiji. Teheran je za ča
sa Haile Selasija imel 
»posebne odnose« z Etiopijo, 
zdaj ko takšni odnosi niso 
več možni pa išče druga opo
rišča v okviru svojih širših 
ambicij. V takšnih okolišči
nah mu je želja Somalije, do
biti od njega čimveč potno, 
či v nafti, orožju in more
biti tudi osebju, dobrodošla. 
Koliko je v skupnem nastopu 
z drugo regionalno velesilo 
Saudsko Arabijo torej sloge 
m koliko rivalitete — je 
stvar ugibanja, ki je po svoje 
razumljivo vsakokrat, kadar 
blokovska temperatura nara. 
šča. JOŽE ŠIRCELJ

Prekinitev pogajanj v Jeruzalemu

Manevrska ali prava 
bomba?

Odločitev egiptovskega predsednika Sa
data, da odpokliče z zasedanja politične
ga odbora v Jeruzalemu egiptovsko dele
gacijo, so povsod sprejeli s preseneče
njem, na katerega se v Izraelu navezuje 
»obžalovanje«, v arabskem svetu pa neje
vera in tudi kanček zmagoslavja, češ, 
drugače tudi ni moglo biti.

Poglavitno vprašanje, ki se ob tej dra
matični potezi postavlja samo po sebi, 
pa je, ali je ta »bomba« manevrska ali 
prava, in takoj potem naslednje: kako bo 
ta eksplozija vplivala na nadaljnji raz
plet dogodkov na Bližnjem vzhodu.

Anvar el Sadat bo verjetno v soboto 
v egiptovskem parlamentu odgovoril vsaj 
na prvo vprašanje. Donkončnih ocen in 
sklepov torej v tem trenutku ne kaže de
lati; zdi pa se, da Sadat poskuša z ne
nadnim umikom s pogajanj predvsem pri
siliti Američane, naj odločneje pritisnejo 
na Izrael.

Po tem, kar se je doslej dogajalo na 
egiptovsko-izraelskih pogajanjih, je mogo
če sklepati, da so v Kairu napačno oce
nili, kakšen bo izraelski odpor do pogla
vitnih stališč. Poglavitno jabolko spora je 
očitno v tem, da Izrael a priori noče raz
pravljati ne o umiku z vseh zasedenih 
ozemelj, ne o možnosti za ustanovitev pa
lestinske države. To so v Jeruzalemu po
novno jasno povedali tudi v uradnem ko
mentarju ob odhodu egiptovske delegaci
je, češ, Egipt je nastopil z zahtevami, za 
katere je dobro vedel, da so nesprejem
ljive; gre pa ravno za zasedena ozemlja 
— predvsem še za Jeruzalem — in za pa
lestinsko državo.

Očitno je, da je osnovna izraelska defi
nicija miru drugačna kot je egiptovska 
in tudi drugačna od tiste, ki je danes na 
splošno priznana v svetu. Za Izrael so mir

normalni diplomatski, kulturni, gospodar
ski in drugi odnosi med državami in še 
zasedena ozemlja, ki bi zagotavljala do
datno vojaško jamstvo za varnost.

Američani bodo zelo težko prisilili Iz
raelce, nuj spremenijo stališče, saj Izrael 
noče sprejeti zahteve po umiku in pale
stinski državi niti kot uvodno — in obi
čajno maksimalno — izhodišče za poga
janja. Vprašanje pa je tudi, ali ZDA ho
čejo tako daleč. Zdi se, da so sicer voljne 
vplivati na Izrael, vendar bolj zato, tla 
bi rešile pogajanja, kot pa zato, ker se v 
bistvu ne bi strinjale z izraelskimi pred
logi.

Na to karto najbrž igra Sadat. Toda 
medtem ko ie spočetka kazalo, da se 
poskuša Egipt dogovoriti z Izraelom čim
bolj neposredno, v resnici zdaj z vsako 
etapo dobivajo večji vpliv ZDA. Med Sa- 
datovim obiskom v Jeruzalemu so bili 
Američani kot začudeni gledalci. Na pr
vih pogajanjih v Kairu so bili opazovalci. 
Zdaj pa so že razsodniki.

Ali bo torej končni rezultat spet »pax 
americana«? Za zdaj kaže tako. Toda po
vsem realna je tudi druga možnost, nam
reč to, da Američani ne bodo mogli ali 
hoteli pritisniti na Izrael tako, kot želijo 
Egipčani. V tem primeru se bodo poga
janja razbila in Egipt se bo — s Sada
tom ali brez njega — približal stališčem 
večine arabskih držav, ki ga zdaj napa
dajo ali pa so vsaj rezervirane do nje
govih pobud. In — če je bomba prava — 
potem smo sploh že tako daleč.

Bi to pomenilo, da se utegne Bližnji 
vzhod povrniti v položaj, kakršen je bil 
pred Sadatovo potjo v Jeruzalem, s sode
lovanjem med ZDA in Sovjetsko zvezo ter 
v pričakovanju Ženeve? Bolj verjetno je, 
da bo napetost vsaj začasno dosegla no.v 
vrhunec.

ANDREJ NOVAK

»Berite G. Greena"
Avtor »Mirnega Američana« o Panami — Hud pritisk v 
ZDA, da bi revidirali sporazum o Panamskem prekopu

OD NAŠEGA NEWYORSKEGA DOPISNIKA

NEVV YOUK, 18. jan. — »Berite Grahama Greena,« svetuje 
Garry VVllls v »tVashington Postu« Američanom, ki srdito 
razpravljajo o Panamskem prekopu.

Britanski avtor, ki je s 
svojo knjigo »Mirni Ameri
čan« zaslovel tudi kot pre
rok vietnamske vojne, je 
pred kratkim obiskal Pana
mo in zdaj je o tem objavil 
članek v zelo ugledni, a ma
lo brani »New York Rewiew 
of books«. V Članku govori 
o notranjih težavah generala 
Omara Torrijosa, predsedni
ka drobcene Paname, ki ga 
močni ameriški senatorji zno
va mučijo, ko obiskujejo to 
državo in si izmišljujejo no
ve pogoje sporazuma, ki so 
ga že podpisali in ga na re
ferendumu v Panami tudi ra
tificirali. Zakaj je sploh pod
pisal sporazum, ki Američa
nom za vse čase zagotavlja 
pravico da »branijo« Panam
ski prekop. »Da bi rešili živ
ljenja 40.000 mladih Panam
cev«, povzema Graham Green 
odgovor, ki ga je dobil od 
panamskega predsednika.

Senatorji, ki so v minulih 
tednih obiskali Panamo, se 
ne sprašujejo, kakšen je vi
deti problem s stališča te 
majhne države, ki jo prekop, 
skupaj z območjem pod ame
riško upravo, deli na dvoje 
Zanje je vprašanje prekopa 
pi edvsem vprašanje domače 
ameriške politike. Howard 
Baker iz Tenesseeja, vodja 
republikanske manjšine v se
natu, ki mu je desna stran 
te desničarske stranke jasno 
dala vedeti, naj se odreče us
pehu na predsedniških volit
vah leta 1980, če bo podprl 
sporazum o prekopu, se je 
pravkar vrnil iz Paname in 
trdi, da se mu je posrečilo 
pripraviti Torrijosa do no
vih koncesij. Panamski pred
sednik naj bi privolil, da bi 
v sporazum vnesli tisto, kar 
sta s Carterjem dejala v skup
ni izjavi: da Američani lahko 
tudi »po letu 2000« z orož
jem »branijo« svobodno plov
bo skozi kanal State De 
partinent. ki kot kaže, zna 
h .*!je oceniti razpoloženje Pa

name, pa se je podvizal in 
sporočil: »Nepraktično bi bi
lo karkoli dodati že podpi
sanemu sporazumu«.

Propagandna bitka r,a ame
riških tleh je na vrhuncu. 
»Ameriška konservativna uni
ja« podpihuje šovinistično 
razpoloženje in trdi, da ima 
oporo v javnem mnenju: 58 
do 23 odstotkov Američanov 
je baje proti ratifikaciji spo 
razuma. Polurn, film, v kate
rem skupina senatorjev in pe
ščica upokojenih častnikov, 
šestkrat predlaga gledalcem, 
naj s pismi proti sporazumu 
zasujejo kongres, je obšel 75 
televizijskih postaj na južnem

GERALD FORD — Podpo
ra Carterjevi administra
ciji
»sončnem pasu« Amerike. Og
romne vsote dolarjev se ste
kajo v blagajne desničarskih 
organizacij, ki v milijon iz
vodih tiskajo in razpošiljajo 
letake proti sporazumu o pre
kopu. Govorijo, da je ta pro
blem preizkus ameriške volje 
do boja za lastne interese. 
Senator Barry Goldwater, 
poraženi republikanski pred
sedniški kandidat na volit
vah 1964. leta, pa pravi: »De
jal bi, da bi se morali bori
ti za prekop, vendar me je 
Vietnum poučil da na to ni- 

I smo pripravljeni«.

Administracija je šele zdaj 
začela z močno protiofenzi
vo: tako je Cyrus Vanče pred 
ponovnim obiskom na Bliž
njem vzhodu preživel nekaj 
dni na potovanju in večkrat 

v enem dnevu govoril v prid 
ratifikaciji sporazuma. V od
boru, ki ga je ustanovil Ave- 
rell Hariman, je nenavadna 
zbirka osebnosti tudi z des
ne strani ameriškega poli
tičnega prizorišča (George 
Meany, vodja centrale delav
skih unij AFL—CIO, William 
Buckley, prvo pero ameriške 
desnice, ostareli igralec John 
Wa.vne, ki je nekoč navdu
šeno zagovarjal vietnamsko 
vojno, ter bivši predsednik 
Gerald Ford so se v tem 
primeru pridružili demokrat
ski administraciji) Kot pri
pominjajo komentatorji, pa 
»preprosti argumenti o pra
vičnem vedenju« ne morejo 
preglasiti šovinističnega hru
menja.

Beli hiši je potrebna zma
ga, navzlic temu pa si ad
ministracija še vedno ne upa 
povedati, da bi želela v se
natu začeti razpravo o rati
fikaciji. Pravzaprav ni zmo
žna prešteti senatorjev; pre
pričana je, da jo podpira 
dvotretjinska večina, a se 
kljub temu boji, da bi se 
utegnili nekateri senatorji, v 
želji, da bi se zapisali v zgo
dovino ali nastopili pred vo- 
lilei kot zagovorniki »trdne 
Amerike«, zadnji hip premi
sliti.

Tako nasprotniki sporazu
ma pravzaprav silijo Ameri
ko, da se znova izreče o vi
etnamski vojni Celo scena 
njihovega propagandnega fil
ma je ista: južnoameriška 
džungla, ki obdaja prekop, in 
ameriški komandosi, ki samo- 
zavestno izjavljajo, da bi kaj 
hitro opravili z nasprotniki, 
če bi jih ti napadli. Zato 
Garry Wills, eden najugled
nejših ameriških komentator
jev, turobno ugotavlja: »Ce se 
nismo zmožni naučiti lekci
je iz Vietnama, tedaj nismo 
država, ki bi se sploh lahko 
česa naučila«.

DRAGISA BOSKOVIC
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V KITZBUEHLU

alcher zmagal v smuku
ammer je bil šele četrti, Plank pa osmi

KOŠARKA V RAZNIH PRVENSTVIH!

Avstrijec Sepp 
i0 , S1 Je nekoliko nepričako- 
5niemtovil prvo mesto na vče-
fiibilhlumUku ?a svetovni pokal
fe*8 Je bila taka: 
v®‘cher (Av.)

Antonioli (it.)
Gnaramer (Av.)

gjSsir <*’•>'
^fs‘vica SP;
S**®>ark (Šve.)Heide| 
Mahre 
pl3nk (it.)

M -^gger (AV.) 
(ZDA)

2’06”90
2'06"97
2’07"05
2’07”25
2’07”31
2’07”37
2’07”38
2’07”42

150
90
76
70

V mladinskem prvenstvu dramatične
Borovi člani bodo jutri gostovali v Gorici - Start v prvenstvu «propaganda»

DOMAČI ŠPORT

ahaii ^ r Včeraj so v Ziirichu 
»ih Cetetfinalne nasprotnike v 
tet«, ropsk*b pokalnih nogomet- 
. °vanjih. Ti bodo igrali ta-

POKAL PRVAKOV
Innsbruck (Av.) — Borussia Mon- 

chengladbach (ZRN)
Ajax Amsterdam (Niz.) — Juven- 

tus (Italija)
Bruges (Bel.) — Atletico Madrid 

(Španija)
Bencifa (Por.) — Liverpool (VB) 

POKAL POKALOV
Real Betis (Španija) — Dynamo 

Moskva (SZ)
Vejle (Danska) — Twente Ensche- 

de (Nizozemska)
Porto (Portugalska) — Anderlecht 

(Belgija)
Austria Dunaj (Avstrija) — Hajduk 

Split (Jugoslavija)
POKAL UEFA

Eintracht Frankfurt (ZRN) — Grass- 
hoppers Ziirich (Švi.)

Aston Villa (VB) — Barcelona (Šp.)
Magdeburg (NDR) — PSV Eindho- 

ven (Nizozemska)
Bastia (Francija) — Karl Zeiss le

na (NDR)

MLADINCI
SKUPINA B

V tem prvenstvu, bo jutri zadnje 
kolo. Šele po tem kolu bomo izvede
li za finalista te skupine. Za druge
ga finalista pa bomo verjetno mora
li počakati še na dodatne tekme.

V borbi za finale sta tudi oba na
ša zastopnika v tej skupini, Kon- 
tovel in Polet.

Medtem ko bi morali poletovci da
nes brez večjih težav odpraviti Bar- 
colano, pa ho na Kontovelu jutri do
kaj zanimivo. Kontovelovi košarkar
ji se bodo namreč spoprijeli s Pa- 
gnossinom B. Tega nasprotnika so 
naši košarkarji že v prvem delu pre
magali in upati je, da bodo uspeh 
ponovili tudi jutri, ko bodo igrali 
pred domačim občinstvom.

SKUPINA C
Borovci bodo drevi zaključili na

stope v tem prvenstvu. V gosteh 
bodo igrali z Don Boscom. Ne glede

^gomet V AMATERSKIH PRVENSTVIH

'ASA MOŠTVA BODO IMELA 
OKAJ NEVARNE NASPROTNIKE

amaterski ligi ne bo na Tržaškem nastopila nobena naša ekipa
m a^°. vreme bo prav gotovo 
tterfir ,S°nist 2- kola 1- « 2 
'i. tS .Se, ki bo na sporedu
>iraj!ek.ai tekem bodo sicer an- 
;erski Zjj -na danes- v tretji a-
ai •,= na bodo odigrali le 

* *aostalih tekem.

AMATERSKA LIGA
Primorie

^ka tfL katere čaka jutri pri-
-knia s Hajdukom, gredo 

leja, , 8nste k enajsterici Por- 
hi jn '■ je trenutno v odlični 
!adnjju 0 -Zgovorno kažejo izidi, 
teli).: sedrnih nastopih so pri-

°gleju
medte;

v rč! morali prepustiti le toč 
proti Aquileii v 13.

Vak šli z igrišča z dvema 
> za*pi, epu,' t Tore.i. Prav ko 
fhikov' a *7:lata* serija prista

la! ,. Primorje zašlo v kri- 
nšs'h,^-Lrosedani v zadnjih sed- 

je ppih osvojili le štiri točke. 
JiOrjp ^umljivo, da čalia danes 
• da <J:zka na|oga. Res je si
to Dr “rosecani v zimskem 
Hetiti nslva s pičlim izidom 
e, kj 'Hv° Dremagali oristanišč- 
*go. Taanes odločno jurišajo na 
Satena7 0,,ej usoda Primorja že 
>'h p' Sodeč po zadnjih na- 
Airn6nj *mon.ia mislimo, da •srde- 

Ve0dar a'maj° velikih možno- 
i in l ;,e v nogometu vse mo- 
Čneišitn Primor.ie prav proti 
’ navii f.klpam igra vedno do- 
u^orarn80' vseeno upajo. Sicer 
H nj '1 dodati, da Primorie v 

sem d°seglo prestižnih izicov, 
'"j r So napadalci dohe-
" niSo a i,rali- Prosečani v go- 

a 1 gola že 609 minut.
j ^ATERSKA LIGA

totriš/. °Dicina
)

a, *kiPa 
I,: g U( 

ki se
- :

z 0 Openci prišli v Do-

riano ima trenutno enajst točk, kot 
Juventina. torej bo to neposreden 
dvoboj pred izpadom. Juventina 
lahko starta na zmago; če ji bo 
to uspelo, bo po našem mnenju, iz
ven nevarnosti.

3. AMATERSKA LIGA
Sovodnje bodo v drugem kolu 

drugega dela prvenstva nastopile v

tudi jutri Brežani kos močni Opi- 
cini? Navijači Brega, seveda, na 
to računajo, kot tudi vsaj na eno 
točko.
Op. Supercaffe — Gaja

Tudi Gajo čaka jutri naporno 
gostovanje. Ekipa Op. Supercaffe 
je d<> dobrem startu nekoliko od
povedala in to je potisnile ekipo 
na spodnji del lestvice. Šele v za
ključnem delu zimskega dela pr- j gosteh proti zelo solidni enajsterici 
venstva so si Openci nekoliko c,po- 1 lz Vrbovljana. Sovodenj« so v prejs- j 
mogli, vendar če pogledamo lest- nJem kolu prepričljivo odpravili 1 
vico imaio le točko več od Gaje, Brazzanese z rezultatom 4:1. Trč
ki tokrat ne sme razočarati, kajti ner Bruno Marson lahko računa na 
razlika bi se lahko povečala. Res i postavo, ki je nastopala v nedeljo 
ie da so gajevci v zadnjih našlo j (hrez bolnega Butkoviča,. Ce bo 
pih nekoliko* odpovedali v napadu, I predvajala Uk nogomet, kot v prej- 
vendar niti Openci niso ravno za 
blesteli in če bo trener Gaje Ko
zina taktično dobro razporedil svo

na U izid, pa bodo »plavi* obtičali 
na četrtem mestu lestvice. Bor ima 
namreč 4 točke, Don Bosco pa je 
praznih rok.
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

V osmem kolu tega prvenstva bo
do borovci jutri gostovali v Gorici, 
kjer bodo igrali z Edero, ki ima na 
lestvici dve točki več od »plavih*. 
Čeprav se zavedamo, da je v Go
rici izredno težko zmagali, pa vse
eno gre zaupati našim fantom, ki 
so v nedeljo v tekmi z Miljčani po
kazali lep napredek.

V primeru da bi borovci jutri sla
vili, bi gotovo napravili lep korak 
naprej na poti za obstanek v ligi.

KADETI
Medtem ko imajo drevi borovci 

priložnost, da osvojijo prvi točki v 
tem prvenstvu, saj bodo igrali proti 
Don Boscu, pa bodo Brežani jutri 
v Dolini pred izredno težko nalogo. 
Dolinčani bodo namreč igrali s Fer- 
roviariom A, ki je gotovo najmoč
nejša ekipa v tem prvenstvu. 

NARAŠČAJNIKI
Derbi med Borom in Poletom bo

do odigrali v ponedeljek, 23. L, ob 
17.30 v telovadnici v Ulici Cara
vaggio.

Obe naši ekipi sta še vedno na 
dnu lestvice brez točke. No, ena ali 
druga ekipa bo po tem derbiju le 
zapustila zadnje mesto.

Po dokaj težki tekmi s Ferrovia- 
riom bodo Kontovelci danes zopet 
pred izredno težko nalogo. Doma 
bodo igrali z ekipo Ginnastice Trie- 
stine, ki je še vedno neporažena 
(skupno s Ferroviariom) na vrhu 
lestvice.

«PROPAGANDA»
Danes bo start v tem prvenstvu. 

Vse naše ekipe bodo igrale v isti 
skupini.

Breg bo v tem, prvem kolu po
čival.

Ostala naša zastopnika pa bosta 
že v prvem spopadu pred izredno 
težko nalogo.

Nabrežinski Sokol bo igral doma 
z Interjem iz Milj, Bor pa prav ta
ko doma z Don Boscom A.

V BEOGRADU

pravico do petih mest, vendar pa je 
bilo eno avtomatično oddano že več 
let najmočnejšemu jugoslovanskemu 
šahistu Ljubojeviču. Prvenstva se 
udeležujeta tudi slovenska velemoj
stra Parma in Planinc, popolna se
stava pa je sledeča: Ljubojevič, 
Parma, Kurajica, Hulak, Matulovič, 
Velimirovič, Ivkov, Matanovič, Ko
vačevič, Kneževič, Bukič, Rajkovič, 
Vukič, Marovič, ki je zadnji trenu
tek nadomestil Maranguniča, Ivano
vič, Planinc, Ostojič in mednarodni 
mojster Meštrovič.

EP na Plancavallu
PIANCAVALLo — Danes in jutri 

bo na 'Piancavallu mednarodno žen
sko smučarsko tekmovanje za evrop: 
ski pokal. Na sporedu bosta slalom 
in veleslalom.

Med 18 nastopajočimi reprezentan
cami bosta tudi italijanska in jugo
slovanska.

DANES
SOBOTA, 21. januarja 1978

NAMIZNI TENIS
ŽENSKA A LIGA

18.00 v Nabrežini 
Kras - Canottierl Leccoft # ft

ŽENSKA B LIGA
15.00 v Samatorci in
16.00 v Gorici 
'Nastopa tudi Kras

KOLESARSTVO
CIKLOKROS

13.00 v Varianu
Sodeluje tudi Adria

KOŠARKA
MLADINCI

19.30 v Trstu, litrska ulica
Don Bosco - Bor

KADETI
19.30 v Trstu, Ul. Caravaggio 
Bor - Don Bosco

NARAŠČAJNIKI
15.30 na Kontovelu 
Kontovel - SGT

16.45 v Gorici, na Rojcah 
Dom - Grado

»PROPAGANDA*
16.30 v Gorici, Ul. Nizza 
Ardita - Dom

• * «

16.00 v Trstu, Ul. Caravaggio 
Bor - Don Bosco A 

* * *
16.00 v Nabrežini
Sokol - Inter Milje

ODBOJKA
MOŠKA B LIGA

18.00 v Dolini 
Bor - Volley Trst

ŽENSKA B LIGA 
21.15. v Nabrežini 
Sokol - Mogliano Veneto 

• * •
21.15 v Brescii
Tepa Silver - Bor

ŽENSKA C LIGA
20.45 v Dolini 
Breg - AGI Gorica

* * *
18.00 v Gradišču
Torriana - Sloga

............. .................................................................................................... .
I

ODBOJKA V MOŠKI B LIGI

Danes odločitev za Bor
Naše drugoligašice pa bodo imele lažje delo

Prvenstvo SFRJ

proti Foglianu. V prvem delu *>r- 
venstva so naši fantje doma proti

? ovLnasprotnik Brega ne bo 
Mh 6l. • saj je v zadnjih'na
to da , Ooicine jasno poka- 
ekjp “Pfavičeno sodi v skupi-

P. da ul°. .Uho.
potegujejo za nre- 

Zato je razurn-

innatttlen°rn- da odnesejo obe 
ne samo ker jurišajo 

ho ", Zmago, temveč tud; ker 
nekdanji trener 

V nogometu
» •»_ V1C

Zanon.
Vji j Ja pravilo, da se bivši 

R n°Somelaši vedno «ma- 
.Navij*?? iudi tokrat to velja- 
7?n>. h “rega so seveda pre- 
' vSf>rri a se to ne bo zgodilo, 

rožn ' p°*ožaj Brežanov ni 
i- ak in s porazom bi se

ie moštvo, mislimo da Gaji lahko 
uspe priti do točke.
Zarja — Fl.aminio 

Po dveh belih izidih pride v Ba- j $ ekiipi izgubili celoten izkuptfek. 
zovico enajsterica Flaminia, id M- Radost je v nedeljo prejela kar 
radi kočljivega položaja na lest-•c;es^ f S°l°\ goriskega Audaxa. 
yici računa na bel izid «za vsako To je tudli dokaz, da se ekipa tre-

šnjem kolu. bodo Sovodnje gotovo Včeraj se je v hotelu Jugoslavija 
odnesle točko, če ne kaj več. v Beogradu začelo 33. državno ju- 

Doberdobska Mladost bo v na-: goslovansko šahovsko prvenstvo. Na 
slednjem srečanju igrala v gosteh I njem sodeluje kar 17 velemojstrov

v r ■
>o, Doslabšal. Pozabiti 
L Brežani zaradi se-
nsria izidov zamenjali

Hi * p°d vodstvom Monda 
e zaužila poraza. Bodo

ceno*. S tem smo jasno povedali, 
kakšno taktiko nameravajo jutri 
ubrati Tržačani. Bazovci nikakor 
ne smejo pasti v past, ki jim jo 
bodo nastavili jutrišnji gostje. Tr
žačani se bodo poslužili vseh tak
tičnih sistemov «neigre» s ciljem, 
da odnesejo točko in morda še kaj 
več. Tega pa Bazovci ne smejo 
dovoliti. Če bodo Bazovci zaigrali 
odločno in brez strahu, bodo zadali 
lahko Tržačanom usoden udarec, saj 
bi s porazom proti Zarji Flaminio 
imel res le minimalne možnosti za 
obstanek v ligi.
Primorec — Aurislna

V Trebčah se obeta res zanimiv 
dvoboj. Ekipi nimata težav z lest
vico m zato pričakujemo lepo in 
odprto igro obeh ekip. ki imata v 
svojih vrstah nekaj mladih in na
darjenih nogometašev. Skratka, o- 
beta se lepo nogometno popoldne v 
Trebčah. Pogoji za to so. Upamo, 
da enajsterici ne bosta razočarali. 
Predvidevanja so, seveda, ugodnej
ša za domačine, ki v zadnjih šti
rih nastopih na domačih tleh niso 
nasprotniku prepustili niti točke. 
Navijači Primorca pa upajo, da 
bo tudi Aurisina šla iz Trebč brez 
točk v žepu.

B. R.
Mariano — Juventina

štandreška Juventina bo nastopi
la v gosteh in sicer v Marianu pro
ti tamkajšnji enajsterici. Vzdušje 
je v štandreškem taboru po nedelj
skem remiju proti izredno solidne
mu San Marcu iz Gradišča izvrst
no. Trener Bruno Marson bo lahko 
razpolagal s popolno postavo. Ma-

nutno nahaja v slabi formi. Naši 
fantje ne smejo te tekme izgubiti, 
vsekakor pa bi predstavljala toč
ka izreden uspeh.

F. G.

in en sam mednarodni mojster, že 
same te številke nam pričajo, da 
bo to verjetno najmočnejše jugoslo
vansko državno prvenstvo vseh ča
sov. Za idealno udeležbo manjka le 
še Gligorič, ki sedaj le poredkoma 
nastopa. To prvenstvo bo tudi ve
ljalo za dodelitev štirih mest na 
conskem turnirju za odločitev izzi
valcev svetovnega prvaka v nasled
njem ciklusu. Jugoslavija ima sicer

Danes in jutri bo igralo kar enajst 
naših šesterk. Obeta se torej izced
no zanimiv konec tedna, vprašanje 
pa je, če bo bolj uspešen kot pre
tekli.

MOŠKA B LIGA
Odbojkarji Bora igrajo danes v 

Dolini verjetno odločilno tekmo za 
obstanek med drugoligaši. Gostili 
bodo tržaški Volley, ki je v prvem 
kolu dokaj prepričljivo odpravil Por 
tuale iz Ravene. Tržaški ekipi sta 
se v prvem delu prvenstva že dva
krat spoprijeli in obakrat je zma
gal Volley s 3:1. Ni treba poudar
jati, da čaka borovce izredno težka 
naloga.

ŽENSKA B LIGA 
Po prvem, ne preveč spodbudnem 

nastopu bodo drevi odbojkarice So
kola igrale doma z Moglianom Ve
netom. Gostje se v prvem delu pr
venstva niso najbolje izkazale, ker 
so imele precej igralk poškodovanih. 
Tudi Nabrežinke čaka zahteven na
stop.

Zastopnice Bora bodo odigrale pr
vo tekmo drugega dela prvenstva v 
Brescii. Tepa Silver ni nasprotnik 
katerega se je treba bati, saj je pr
vo tekmo v Moglianu Venetu gladko 
izgubila.

ŽENSKA C LIGA 
Odbojkarice Brega bodo odigrale 

prvo domačo tekmo z AGI iz Gon-

Naša druga zastopnica v tej ligi — 
Sloga •— pa se bo spoprijela v Gra
dišču s Torriano. Domačinke so tu
di prvo tekmo izgubile, kar pome
ni, da bo ta neposredni obračun iz
redno izenačen.

1. MOŠKA DIVIZIJA
V tretjem prvenstvenem nastopu 

bodo igralci 01ympie iz Gorice ime
li nevarnega nasprotnika. Tržaški 
CUS je dvakrat zmagal in pred do
mačimi gledalci ga bo težko ugnati. 
Za Kras pa PAV Natisonia res ne 
bi smel biti nepremagljiv. Za Gri
lanca in tovariše bi moral biti na
stop v Manzanu le gola formalnost.

1. ŽENSKA DIVIZIJA 
Neposredni obračun med Julio in

Kontovelom bo vsaj na papirju ize
načen. Obe ekipi sta bili v prvih 
dveh kolih- poraženi. Julia igra s 
slovenskimi nasprotniki vedno dobro.

2. ŽENSKA DIVIZIJA 
Mlade odbojkarice Hrasta iz Do

berdoba bodo drevi igrale s Kenne-
| dyjem. Tako domačinke kot tudi go
stje so bile po enkrat uspešne. Tu
di ta tekma bo precej izenačena.

NARAščAJNICE
V tej konkurenci bosta danes in 

jutri dve tekmi. V slovenskem der
biju se bosta pri Banih spoprijela 
Sloga in Sokol. V nedeljo dopoldne 
pa se bosta pomerili drugi ekipi 
OMA in Bora. V prvem srečanju so

ce. Goričanke so bile v prvem na- j favoritinje gostje, v drugem pa do
stopu uspešne, toda ne več tako ne- mačinke.
vame kot v preteklosti. | G. F.

TRBIŽ 70 cm
VIŠARJE 220 cm
ŽABNICE 70 cm
NEVEJSKO SEDLO 80 cm
KOČA GILBERTI 390 cm
MOKRINJE tPramolIo' 150 cm
PIANCAVALLO 150 390 cm
RAVASCLETTO 50 cm
ZONCOLAN 170 cm
FORN1 DlSOPRA 80 cm
SAPPADA 110 cm
KRVAVEC 105 cm
VELIKA PLANINA 110 cm
VOGEL 230 cm
KRANJSKA GORA 90 cm
VRŠIČ 165 cm
KOMNA 260 cm
KANIN 310 cm
ZATRNIK 100 cm
POKLJUKA 130 cm
JEZERSKO 40 cm
ČRNI VRH NAD IDRIJO 50 cm
KOBI.A 105 cm
PLANICA 80 cm
LIVEK 40 cm
GOLTE 55 cm
KALIČ 25 cm
PLANICA 90 cm
MARTUIJK 80 cm
ŠPANOV VRH 130 cm
KOBLA 140 cm
ZAPLANA 45 cm
POHORJE 60 cm

^ Sonji in Tončku Douganu se 1
je rodila drugorojenka

SILVA
Srečnima staršema iskreno

čestitamo, Silvi pa želimo o-
bilo zdravja in veselja v no-
vem življenju.

ŠZ Eor

...................................................................................................................................................................................... ................................mi............. ...................................umi.... .

NOGOMET NA PROSEKU NAMIZNI TENIS V ZENSKI A LICI

JUTRI PRIMORJE-HAJDUK Kras drevi zadnjič doma
Gostje bodo prispeli z najmočnejšo postavo

Proseško nogometno igrišče bo 
jutri prizorišče lepega športnega do
godka. Na sporedu bo namreč pri
jateljska nogometna tekma med do- 
čim Primorjem in jugoslovanskim 
prvoligašem Hajdukom iz Splita. 
Kot smo le v prejšnjih dneh obšir
no ooročali vlada za ta srečanje 
veliko zanimanje, saj sodi splitska 
enajsterica med najpopularnejše ju
goslovanske prvoligaše. Hajduk ima 
v svoji sredi celb vrsto državnih re
prezentantov, z Ivico Šurjakom na 
čelu. Seveda, ne smemo pozabiti 
Djordjeviča, Jerkoviča, Mužiniča, 
Peruzoviča, Boljata, Žungula, Džo- 
nija in Kataliniča. Vse te bodo nam
reč imeli 'ljubitelji nogometa priliko 
videti na Proseku.

Včeraj popoldne so voditelji Prh 
morja imeli sestanek s predstavniki 
Hajduka v Rovinju. V tem istrskem 
letovišču se namreč nogometaši Haj
duka pripravljajo za bližnji začetek

jugoslovanskega nogometnega pr
venstva. Trener Hajduka Markovič 
je predstavnikom Primorja zagoto
vil, da bo prišel na Prosek s po
polno postavo. Hajduk je drugi za 
Partizanom; v zimskem delu prven
stva je zbral 22 točk (devet zmag, 
štiri remije in štiri poraze), dal 26 
golov, orejel pa 17 in s tem deli 
tretje mesto z zagrebškim Dinamom.

N«j omenimo, da se bo za to tek
mo Fri...„ 'e nekoliko ojačilo. Tre 
ner Giovannini je namreč povabil 
nekaj tujih nogometašev. Vrste Pri
morja bodo ojačili Scabar, Doz, Di 
Benedetto in Lenardon (Portuale), 
Germani, Rustja in Bezin (Vesna),

ŠD Polet
vabi svoio člane na redni letni obč 
ni zbor, ki bo v soboto, 28. januarja, 
ob 20. uri v prvem in ob 20.30 v dru
gem sklicanju.

P- Kralj (Primorec) in M. Milič 
(Kras).

Tekma med Primorjem in Haj
dukom se bo pričela ob 10.30.

Pomeril se bo z nevarno ekipo Canottieri Lecco

Bologna - Lazio K
Foggia - Inter 2 X
Gcnoa - Fiorentina 1 X
LR Vicenza - Juventus 1X2 
Milan - Napoli 1
Pescara - Perugia X
Roma - Atalanta 1
Torino - Verona 1
Palermo - Ccsena X
Taranto - Monža 2 X
Ternana - Cagliarl 1 X
Grosseto - Reggiana X
Turris - Nocerina 1X2

V predzadnjem kolu ženskega na
miznoteniškega prvenstva bodo dre
vi še nepremagana Krasota dekle
ta zadnjič nastopila pred svojimi na
vijači. V nabrežinski občinski telo
vadnici bodo namreč krasovke spre
jele v goste ekipo Canottieri Lecco, 
ki trenutno deli drugo mesto na le
stvici s štirimi točkami zaostanka. 
Gostje so kot novink v ligi prijet
no presenetile, saj so premagale 
napr. CSI Milar kar s 3:0, proti Re- 
galdiju so tesno izgubile z 2:3, v 
prvi tekmi pa so Krasu podlegle s 
3:1. Glavni adut Lecca je mlada in 
vse boljša Montijeva. ki je na zad
njem državnem turnirju v Genovi 
fladko odpravila kotirano Saporetti- 
jevo.

Miličeva, Blažinova in Rebulova, 
ki bodo tudi tokrat' branile barve, 
«belo-rdečih», pričakujejo današnjo 
prvenstveno obveznost s precejšnjim 
optimizmom. Miličeva bo dopotova

la neposredno iz Švice, kjer je v 
četrtek branila barve državne re
prezentance. Ostali igralki sta z za
nesljivo igro v zadnjem nastopni po
trdili, da se njuna forma izboljšuje. « • •

V drugem kolu ženskega prven
stva B lige bodo danes nastopile 
za zeleno mizo kar tri mlade Kra- 
sove ekipe. Kras A bo v postavi V. 
Doljak in Purič igral v Gorici proti 
Azzurri, ekipi Kras B (A. Rebula, 
Škrk in Škrlj) in Kras C (S. Doljak, 
Furlan in Sedmak), pa se bosta po
merila s tržaškim moštvom Julia A, 
ki velja po zaslugi igralk Eccardi 
in Starc za nespornega favorita.

Današnji spored:
V SAMATORCI: ob 15. uri Kras 

C - Julia A, ob 17. uri Kras B - 
Julia A.

V GORICI (Stella Mattutina): ob 
16. uri Azzurra — Kras A.

—bs—

1. MOŠKA DIVIZIJA
20.30 v Manzanu
PAV Natisonia - Kras • « »
19.30 v Trstu, Monte Cengio 
CUS - 01ympia Gorica

2. ŽENSKA DIVIZIJA
19.00 v Felettu Umbertu - Videm 
Kenned.v - Hrast

NARAŠČAJNICE
18.00 pri Banih 
Sloga - Sokol

NOGOMET
1. AMATERSKA LIGA

14.30 v Trstu, Drev. Sanzio 
Primorje - Portuale

KADETI
15.00 v Žavljah
Zaule - Primorje » * #
15.00 v Trebčah
Primorec - Libertas

ATLETIKA
MITING »INDOOR*

14.00 v Cel ju 
Sodeluje tudi Bor

JUTRI
NEDELJA, 22. januarja 1978

KOŠARKA
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

11.00 v Gorici, na Rojcah 
Edera - Bor

MLADINCI 
11.00 na Kontovelu 
Kontovel - Pagnossin B * * *
11.00 na Opčinah >
Polet - Barcolana

NOGOMET
PRIJATELJSKA TEKMA

10.30 na Proseku 
Primorje - Hajduk

2. AMATERSKA LIGA
14.30 v Dolini 
Breg - Oplcina« « ft
14.30 na Opčinah . «
Opicina Supercaffe - Gaja * * *
14.30 v Bazovici
Zarja - Flaminio « •
14.30 v Trebčah
Primorec - Aurisinaft * ft
14.30 v Marianu \
Mariano - Juventina

3. AMATERSKA LIGA 
14.30 v Foljanu 
Fogliano - Mladost* ft *
14.30 v Vrbovljanu
Vermegliano - Sovodnje 

NARAŠČAJNIKI
14.45 pri Dom ju 
Giarizzole - Primorje* # ft
10.30 v Doberdobu 
Mladost - Sistiana

A « *

12.45 v. Dolini 
Breg - Rosandra

NAJMLAJŠI
10.30 v Trstu, Campanelle 
CLtiarbola • Zarja* * *
12.30 na Opčinah
Roianese - Primorje 

ZAČETNIKI
11.30 v Dolini 
Breg - Gaja

ODBOJKA
1. ŽENSKA DIVIZIJA

15.00 v Trstu, Športna palača 
Julia - Kontovel

NARAŠČAJNICE
10.30 v Trstu, licej Petrarca 
OMA B - Bor B

— i11 j
1. — prvi

dr-gi
2. — prvi

drugi
3. — prvi

drugi
4. — prvi

drugi
5. — prvi

drugi
6. — prvi

drugi

X
2
2

X
1
2
1
2
1
2
2
1

V tekmovanju za evropski teniški 
pokal so odigrali ta srečanja: 

švedska - Španija 2:1
ZRN - Francija 2:1
Madžarska - Jugoslavija 3:0
Anglija - Avstrija 1:1

JANEZ VIPOTNIK

!mamm

1 Sej^ 0l Pokazal sem jim, ga je spreletelo. Pokazal sem, 
’’ da Z& rab°, pokazal sem, ga je prešinjala prešerna sre- 

Ij. Se je storilo inako. 
p°rin ?atern so mitraljezci zarohneli po lokomotivi. Jurič 

J skrči, P°d vroče železje, v zavetje, legel k njemu,
lviani ’ Se napravil čim manjšega. Bombaši so kakor po- 

Penili k lokomotivi. Bombe so treskale brez pre- 
'kgan lokomotivo je bila naenkrat uperjena vsa jeza 
le nPLCev- Krogle so ropotale po železju, kakor bi stresal

»Kr ar'e orehov-
k čjA čakati, naprej!* je rjovel Vasja in preklinjal ka- 
^aši ^0c*a kako naj ga v splošnem direndaju slišijo

1paVi^liai’ mitraljezca, puškarji, vsi, streljaj!« je vpil s 
St/* Slasom in mahal z rokami.

'6hite/nice so nenehoma ropotale/ Eksplozije bomb so 
a*6 druga drugo, da se je majalo drevje v gozdu. 

1 so lezli po lokomotivi kakor mravlje po crknjeni

___ ____ oral a-ha, njivo,
a vlačil za zimo.« Razbijajoče srce mu je počasi

^ n J mi )e a-ha vroče a-ha, kakor

podgani. Kakor pijavke na kožo so se lepili na trdno pod
lago, da jih krogle in drobci ne bi posneli. Slave se je po
ganjal kakor martinček, hitro in na vso sapo, obstal in spet 
lezel naprej. Že je bil pri prvem prevernjenem vagonu. Če
pel je v mrtvem kotu, lovil sapo in priganjal druge k sebi. 
Hip zatem so bili okrog njega in sunkovito izdihavali vro
čino iz razžarjene notranjosti. I

• Počakajte tukaj,« jim je naročal s krvavimi očmi, ‘da 
pridem do tretjega vagona, potem greš ti, Mile, za menoj, 
drugi počakajte tukaj, dokler vas ne pokličem. Jasno?« je 
povsem po nepotrebnem vprašal. Potisnil si je torbico z bom
bami za hrbet, pomahal bataljonu na potki in se splazil do 
roba vagona. Bataljon je pospešeno streljal na italijansko 
posadko. Sovražniku ni preostalo mnogo manevrskega pro
stora. Vsak dobro merjen strel na napadalce je bil tvegan. 
Kakor hitro je zamigotalo na vagonu, so se na premikanje 
osredotočili partizanski strelci. Z obrambnega vidika se je 
Italijanom videlo zanesljiveje metati hombe. Legli so na tla 
in jih lučali čez ogrado. Toda cilja niso zadeli. Zato so z 
bombami tolikanj panično hiteli, da so spet napravili og
njeni zid okrog in okrog vagona. Bobnelo je brez prestanka.

Slave se je plazil med kolesi na bok prevrnjenega 
vagona. «Majko vam,« je mrmral, «eno samo kragujevčanko, 
med noge vam zakotalikam, pa vas razmažem kakor mar
melado, kakor češpljevo marmelado?«'

Gornji rob prevrnjenega vagona je bil na vrhu nasipa. 
Dalj ni bilo mogoče. Počepnil je, odpel torbico in potegnil 
iz nje težko, nasekano bombo. ‘Zadeti moram na sredo va
gona,« se je bodril. «Ne predaleč ne preblizu, na sredo. Ne 
predenj ne onkraj. Na sredo. Naravnost na sredo!« Zravnal 
se je, udaril po sprožilcu, štel «ena, dva, tri,« odstopil

korak od vagona in s širokim zamahom vrgel železno kepo 
in spet počenil. Rezka, silovita eksplozija je za trenutek 
utišala nasprotnike. Nastal je čuden mir.

♦ Predaleč si jo vrgel!« je zavpil Vasja.
‘Hudiča, hudiča prekletega,« se je togotil Slave. ‘Pre

močan sem, majhen, toda premočan. Malo manj zamahni, 
Slave,« si je dopovedoval.

Italijani so sprevideli, kaj jih čaka. Dvema so popustili 
živci. Odločila sta se, nenadoma planila pokonci in pričela 
plezati čez ogrado. TodA strelci na potki so ju nemudoma 
sklatili, da sta se skotalikala nazaj.

Slave se je zdaj pognal na sredo nasipa, med tračnice, 
krčevito aktiviral bombo, počakal trenutek, pomeril in vr- 
ge ter se bliskovito spet pognal v zavetje. To pot je bom
ba priletela na sredo vagona. Hip zatem je druga gromo
vita eksplozija zadonela nad dolino. Spet je nastala tišina, 
da se je slišalo bitje srca. Nato se je iz zadetega vagona 
zaslišalo strahovito vpitje, da je trgalo v mozeg. Slave je za
lučal še eno kragujevčanko. Za njo je nastal čuden mir. 
Odpor je bil zlomljen. Bombaši so tekli k vagonu. Bataljon 
na potki se je dvignil in zdrvel po strmini. Bombaši so 
iz vagona čez ogrado podajali strojnici, puške, municijo, 
bombe.

«Na!» je zavpil Slave in vrgel Veri veliko torbo z zdra
vili in sanitetnim materialom, da se je opotekla od teže.

‘Bravo, Slave, ti si duša!« se mu je zasmejala in stekla, 
objemajoč torbo, k ranjenemu Cigu.
/ ‘Kost je cela,« se je razveselila, ko ga je na hitro pre

tipala. »Veliko krvi je izgubil,« je dejala in mu povijala 
razmesarjeno nogo.

«Nič hudega ne bo, nekaj časa boš preležal v bolnišnici 
na Rogu,« ga je potrepljal komisar po ramenih.

«No, kako je kaj?« se je obrnil k Juriču, ki je stal ob 
strani. Ta je zmignil z rameni in si brisal znojno čelo. 

•Dober si bil, Jurič, dober!« mu je dobre volje pokimal.

«Rad bi ti povedal, da sem se lotil Juriča, kakor si na
ročil.« je dejal Marij komisarju. «Bo! Zdaj v resnici postaja 
drugačen. Nikar ne misli, da ga nisem že prej poizkušal 
oživiti. Nekakšno odgovornost sem čutil do njega. Zato, ker 
sva oba iz Primorske, pa tudi zato, ker sva skupaj prišla 
k vam v tistem lačnem pohodu. Prej sem se zaman trudil. 
Zdaj se spreminja. Še vedno je strašno nezaupljiv. Povem ti, 
da me je naravnost vrglo, ko sem videl, kako je pri napadu 
na vlak reševal Ciga. Prekleto je bil dober, čisto drugač
nega se je pokazal, kot ga poznamo. No, včeraj se je tudi 
izkazal.«

Ko so dopoldne prišli na vrh hriba, na greben, so v do
lini zagledali Italijane. Bilo jih je za cel bataljon, kakih 
osemsto ali kaj. Zaustavili so se pri mlinu. Na cesti je stala 
dolga vrsta sivih kamionov. Vojaki so poskakali iz njih in 
se razporejali po travniku.

•Ofenziva,« je vzkliknil Bosanec.
‘Ne, če bi bila ofenziva, bi jih bilo vse črno v dolin!. 

Imeli bi s seboj topove in tanke in avioni bi že dva dni 
bombardirali vasi in gozdove. Ni ofenziva. Nagnalkso jih iz 
kasarne, da si razgibajo ude. General bi jih rad prevetril, 
jim hitreje pognal kri po žilah. Izdal je neumno povelje. 
Oficirji so se zgrozili nad njegovo modrostjo. Zbrali so vo
jake, jih pognali na kamione in se odpravili na pohod. Po
znam tele zadeve, zelo dobro. Nisem bil zastonj šest let v 
italijanski vojski,« je dejal Marij.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6, PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 68 23 7814 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Magglo 1 — Tel. 83 3 82 57 23
Naročnina
Mesečno 2.900 lir — vnaprej plačana celotna 29.000 lir. Letna naročnina 
za inozemstvo 44.000 lir, za naročnike brezplačno revija (DAN*.
V SFRJ številka 3,00 din, ob nedeljah 3,50 din, za zasebnike mesečno 40,00. 
letno 400.00 din. za organizacije in podjetja mesečno 55,00. letno 550,00 din
Poštni tekoči račun za

PRIMORSKI DNEVNIK Zu SFRJ DZS - 61000 LjuW

Oglasi

Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374 Stran 8

Žiro račun 50101-603-45361 «ADIT»
Gradišče 10/11 nad., telefon 22207 
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš 43 
13.000 lir. Finančno-upravni 600. legalni 600, osmrtnic* 

sožalja 300 lir za mm višine v širini 1 stoloca Mati oglasi 150 lir c* 
Ob praznikih: povišek 20% IVA 14% Oglasi iz dežele Furlamie-J”, 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugm 
v Italiji pri SPI.

Član italijinsM 
zveze časopis^, 
založnikov ^21. januarja 1978 Odgovorni urednik Gora2d Vesel

Izdaj 
in tiska H ZTT
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PORTUGALSKI PREDSEDNIK EANES POTRDIL MANDAT SOCIALISTIČNEMU VODITELJU

Prihodnji teden pred parlamentom 
nova Soaresova koalicijska vlada

Poleg socialistov jo bodo sestavljali tudi predstav
niki desničarske CDS - Polemične izjave komunistov

LIZBONA — Pred koncem prihod
njega tedna bo Portugalska imela 
novo vlado, drugo ustavno vlado 
po padcu fašistične diktature. Pred- 

. sedoval ji bo — tako kot prvj — 
tajnik socialistične stranke Mario 
Soares. kateremu je predsednik re
publike gen. Eanes v četrtek zve
čer potrdil mandat. Glavna novost 
pa bo. da bedo v novi vladi tudi za
stopniki desničarske stranke CDS 
(demokratično socialni center), s 
katero je Soares dosegel sporazum. 
Tej grupaciji naj bi pripadli trije 
od skupnih petnajstih ministrov in 
šest izmed tridesetih podtajnikov. 
Ni izključeno, da bodo nekatera 
mesta v novi vladi zAsedli »strokov- 
njaki*. ki niso neposredno vezani 
na eno ali drugo stranko nove ko
alicije.

Sicer pa je Soares trdil, da ne 
gre za pravo koalicijo, ampak le 
za nekakšen vladni pakt. ki ne iz
ključuje morebitnih sporazumov z 
ostalima dvema strankama, s ka 
tertma se je socialistični tajnik po
gajal: komunistično in socialdemo
kratsko. Vsekakor pa je bil izdelan 
osnutek vladnega programa, kate
rega glavni cilj je seveda poiskati 
izhod iz hude gospodarske krize, 
k( pretresa Portugalsko. Nova vla
da naj bi zajezila Inflaci jo in brezpo
selnost. istočasno pa zmanjšala ogro
men def cit plačilne bilance. Prav 
tako nova vlada računa na novo 
znatno posojilo s strani mednarodne
ga monetarnega sklada.

Portugalska ustava predvideva, da 
mora predsednik predstaviti parla 
mentu novo vlado v roku desetih 
dni po prejemu mandata. Rok zato 
zapade ob koncu prihodnjega ted 
na. Večina, s katero nova vlada raz 
polaga, bi morala biti — vsaj šte 
v leno dokaj trdna, saj ima so 
ciilistična stranka 102 poslanca, 
CDS pa 41, portugalski parlament 
pa šteje skupno 213 mest.

Drugo vprašanje je seveda poli
tična trdnost koalicije, ki jo je 
tajnik po'tugalske KP Alvaro Cunhal 
označil kot »nenaravna zakonska 
zveza . Dejansko velja CDS za do
ki j konservativno stranko, in to 
kljub dejstvu, da so njeni glavni 
voditelji .sorazmerno mladi. Njen 
voditelj, prof. Diego Freitas do A 
maral, še m dopolnil 37 let. Pri 
tem pa je treba povedati, da ga 
je naslednik Salazaria. diktator 
Caetano, svoj čas označil za »svoje
ga najboljšega učenca*. Zato lahko 
razumemo stališče portugalskih ko
munistov. ko pravi-o. di ie bil s 
sestavo nove vlade storjen korak 

' nazaj, in ko izražajo začudenje, da 
je tak korak omogočil voditelj neke 
socialistične stranke, (tm)

Taverna, ki si je očitno nekoliko po 
prej vbrizgala v žilo mamilno sred
stvo. Umrla je med prevozom v 
bolnišnico. Pokojna se je predajala 
mamilom že dve leti.

200 dolarjev 
za unčo zlata?

NEW YORK — Družba Bache 
Halsey Stuart Shields Inc. napovedu
je, da se bo svetovna cena zlata 
letaš sukala okrog 155 do 195 do 
larjev za unčo proti zdajšnjim 173. 
Ni izključen porast kar do 200 do
larjev. Dražitev zlata pospešujeta 
počasnejši gospodarski razvoj in 
skokovita inflacija, zaradi katerih 
je padlo zanimanje za delnice.

Dinamitni atentat 
v Zahodnem Berlinu

ZAH, BERLIN — Včeraj zgodaj 
zjutraj je bil izvršen dinamitni a 
tentat na sedež egiptovskega turis
tičnega urada. Žrtev in ranjenih ni 
bilo, gmotno škodo pa ocenjujejo 
blizu 10 milijonov lir. Policija ni
ma za 3edaj še nobenega indica, 
da bi osumila terorističnega napada 
katero koli organizacijo. Domneva
jo vsekakor, da gre za politični 
napad.

Kdaj je policija 
prvič zaslišala 
Cornelia Rolandi ja?

Podlegla mamilu
TRTDENT — Zopet smrt zaradi 

nnmila: v stranišču središčnega
bara so našli v komi mlado Lucio

CATANZARO - S kakršnega koli 
zornega kota jo gledaš, je začetna 
preiskava o pokolu v Kmečki banki 
na Trgu Fontana dvoumna. To jas
no prihaja do izraza v teh dneh v 
Catanza.ru, kjer od ponedeljka sod
niki razčlenjujejo položaj anarhistov, 
k: so »uradno* še vedno »človeške 
zveri*. ■ kot jih je takoj po aretaciji 
označil tedanji milanski kvestor 
Marcello Guida.

Nosilni steber preiskave je priče
vanje aksista Cornelia Rolandija, 
k: je trdil, da je nekaj minut pred 
atentatom pripeljal pred Kmečko 
banko domnevnega atentatorja in la 
naj oi po njegovih uradnih izjavah 
na las podoben Pietru Val predi. So
očenje med taksistom in plesalcem 
na je bilo dokaj čudno, saj so na 
kvesturi prej pokazali Rolandiju sli
ko Valp>rede, poleg tega pa je anar
hist stal v vrst: s policisti, ki mu 
niso bili nič kaj podobni.

Pa tudi čc prezremo za trenutek 
te okoliščine, ostaja še nepojasnje
no vprašanje, kako in kdaj so pre
iskovalci prišli v stik z milanskm 
taksistom, če naj verjamemo urad 
ni verziji, sc je to zgodilo dan po

pokolu in na prizadevanje prof. Li
ljana Paoluccija. Le la, ki je pričal 
včeraj pred catamjarsko poroto, je 
znova potrdil, da je jutro po tx>ko- 
lu. po naključju prišel v stik s tak
sistom. Rolandi, ki je bil vidno raz
burjen, mu je zaupal, da je dan prej 
najbrž pospremil atentatorja do 
banke in dodal, da si ne upa na 
policijo. Profesor ga je prepričal 
naj »naredi svojo državljansko dolž
nost*, iz [nevidnosti pa je še obve
stil policijo o nenavadnem razgo
voru.

V odgovor na vprašanja Valpre- 
dovega zagovornika Calvija, pa, je 
prof. Paolucci opozoril sodni zbor 
na pomembno okoliščino: v razgovo 
ru z nekim časnikarjem naj bi zve
del, da je kvestura zasl sate neke
ga taksista že nekaj ur po pokolu. 
Je bil to Rolandi? Na to vprašanje 
bo morda lahko odgovoril novinar, 
ki je o zadevi obvestil Paoluccija, 
vsekakor pa je okoliščina dovolj 
sumljiva, da jo gre poglobiti in po 
jasnit/.

Pred profesorjem je sodni zbor za
slišal Nina Soitosantija, čigar pri
čevanje pa ni bilo velikega pomena 
za proces. Obravnava se nadaljuje 
danes z zasliševanjem Bonaventure 
Piovenze, ki je leta 1969 vodil poli 
tični urad rimske kvesture, (vt)

Beneforti, Taddei in pajdaši delovali 
pod taktirko Torrija in cosa nostra»?

Spravljali so v obtok denar 
od odkupnin in prekupčevali 
i ukradenimi dragocenostmi

četvero od 14 aretiranih: oti zgoraj z ieve Antonio bampaoli Pignocchi, 
njegova žena Bite Ferrari in hči Patrizia ter frančiškan Fcrdinando 
Taddei (Telefoto ANSA)
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BIVŠI PREDSEDNIK REPUBLIKE PRIČAL PRED RIMSKIM POROTNIM SODIŠČEM

SARAGAT DEMANTIRAL MICELIJA
Bivši šef SID ga ni obvestil o Borghesejevem poskusu državnega uda
ra - Nerazumljivo obnašanje bivših ministrov Tanassija in Restiva
RIM — Po Tanassi.ju je tudi Sa- 

ragat postavil na laž bivšega šefa 
SID gen. Micelija in trdil, da ga ni 
nikdar obvestil o golpističnih poskit 
sih »črnega princa* Valsria Bor-
ijheseja in njegovih pajdašev. Biv- 

‘ sodnika republike so sod.ega pred s
niki rimskega porotnega sodišča, ki 
obravnava dogodke od 7. decembra 
1970, poslušali test pričo v njego
vem uradu v palači Givlstiniani, ker 
se je Saragat poslužil privilegija, 
ti ga uživajo na.ivišji državni funk
cionarji.

Saragat je dejal, da ni ničesar 
vedel, ker ga nista obvestila niti 
notranji, niti obrambni minister, ver
jetno zaradi tega. ker niti Reslivo. 
niti Tanassi nista pripisala velike 
važnosti dogodkom 7. decembra. Ze 
lo odločna pa je bivši predsednik 
republike zanikal, da bi o tem go
voril s takračnim šefom SID Mi- 
celijem. Povedal je, da je bivše
mu šefu ceremoniala na Kvirinalu 
in njegovemu nasledniku naročil, 
naj izvedeta majhno preiskavo, ki
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Izgnani ameriški diplomat v ZRN

Ameriški diplomat Donald Kursch, ki jc bil izgnan iz Sovjetske zveze, je dopotoval včeraj v Frankfurt (na 
sliki z ženo Christine in hčerko Kathr in). Pred povratkom domov se misli nekaj časa zadržati v Evropi (ANSA)

pa je pokazala — in s tem potrdila 
Saragatove spomine — da ni Miceli 
nikdar obiskal predsednika republi
ke, niti pred decembrom. 1970, niti 
pozneje. Saragat je dejal, da je i- 
mel en sam govor z Miceli jem, jn 
sicer v poletni rezidenci v fcastel- 
poizianu takoj po imenovanju po
znejšega misovskega poslanca na 
čelo obveščevalne službe, šlo pa je 
za običajni dolžnostni obisk.

Prisedni sodnik Abbate je nato 
vprašal bivšega predsednika repub
like. kaj misij o obnašanju Restiva 
in Tanassija. ob upoštevanju, da' 
je že marca 1971 o tem razpravljala 
poslanska zbornica, takoj nato pa je 
sodna oblast odprla preiskavo in 
izdala vrsto zapornih nalogov proti 
Valeriu Borgheseju in drugim čla 
nom «fronte nazionale*. »Restivo - je 
minimiziral dogodke*, se je glasil 
odgovor. «Nc vem. zakaj mi nista 
ničesar povedala, verietno pa je 
nrav zaradi majhne važnosti, ki jo 
je notranji minister priaPoval do
godkom, prišlo do tega, da me ni 
obvestil.*

Odgovor očitno ni izzvenel povsem 
prepričljivo, ker so o isti temi pad 
la na Saragata še druga vprašanja. 
Takrat pa je bivši predsednik re
publike živčno izbruhnil: »Ko bi 
dejansko slišal o poskusu državne
ga udara, bi. gotovo ogorčeno re
agiral. ali' vsaj bi naslovil posla
nico na parlament.* Da bi ga po 
miril, mu je predsednik sodišča Giuf 
frida zagotovil, da ne gre za njego
vo osebo, katere antifašistična pre
teklost ,je vsem dobro znana. »To 
sprašujemo zaradi teaa. da bi uao 
tovili morebitne odgovornosti dru
gih.* Vsekakor' pa je gotovo, da je 
šlo za nenavadno obnašanje dolo
čenih krogov, saj je nerazumljivo, 
da bi predsedniku republike skrivali 
eoizode. kakršna je bila ona iz 7. 
decembra, pa čeprav bj šlo le za 
nepreverjene govorice.

sekcije svetovne organizacije za pri- 
rodno zaščito (WWF). Ta ima 30.000 
članov, 18 sekcij in 110 predstav
ništev. -

Poslednji «hrošč»
VVOLFSBURG - Iz tovarne Volks- 

wagen je prišel včeraj zadnji
«hrošč», torej približno 30 let iz
redno priljubljeno in trpežno potni
ško vozilo svojevrstne oblike, ki je 
tako rekoč osvojilo svet. Poslednje
ga modela ne bodo prodali, temveč 
ga bodo namenili muzeju Volksvva- 
gen v Volfsburgi..

Od konca druge svetovne vojne 
jc bilo v ZR Nemčiji izdelanih 
15.733.600 »hroščev*, na vsem svetu 
pa 19,3 milijona. Ljubitelji tega av
tomobila pa naj nikar ne bodo po 
parjeni: v Votkswagnovih obratih v 
Mehiki. Braziliji, Nigeriji in 
Afriki se bo 
nadaljevala.

RIM - Karabinjerji so prijeli 
včeraj še enega člana zločinske or
ganizacije, ki je nezakonito prekup
čevala s tujimi valutami, umetnina
mi in dragulji ter ponovno sprav
ljala v denarni obtok milijonske, če 
ne milijardne zneske od odkupnin 
za ugrabljene osebe. Gre za 27-let- 
nega voznika tovornjakov Giuseppa 
Tranchina, kj je po rodu iz Brin- 
disija, a se je nahajal na prisilnem 
bivanju v kraju Alzate Brianza v 
comski pokrajini, ker je prečesto 
prišel navzkriž s pravico.

Z njim se je torej število aretira
nih oz. priprtih zvišalo na 14, ne
dvomno pa se bo v 'prihodnjih dneh 
še znatno pomnožilo. Medtem ko je 
bilo včeraj misliti, da se je obseg 
protizakonitih »poslov* sukal le o- 
krog poldruge do treh milijard lir, 
so sedaj preiskovalci uverjeni, da 
sega ta znesek najmanj do 20 mi
lijard! Kako bi tudi ne, ko pa vse 
kaže, da je «delokrog» bivšega pod 
ravnatelja milanske kriminalistične 
policije in zdajšnjega detektiva Wal- 
terja Benefortija (svojega dne osum
ljenega poleg telefonskega prislu
škovanja tudi vohunjenja), upokoje
nega prefekta oz. nekdanjega šefa 
tiskovnega urada glavnega ravna
teljstva javne varnost; Antonia Sam- 
paolija Pignocchija. priorja rimske 
cerkve sv. Angela in Pesciiiera Fer- 
nanda Taddei g (Dosrednika med po
sestniki «umazanega» in oskrbovalci 
»čistega* denarja, ki je v ta na
men uporabljal kar svoje dušnopa- 
■stirske prostore), lastnika savonske 
pomorske agencije v stečaju Gio- 
vanniia Melloniia, mafijskega »po
djetnika* Saveria Spanoja (duhov
niku je prinašal odkimnine in sploh 
nakradeno blago) in drugih prinad- 
nikov organizacije zajemal tudi Švi
co in Združene države Amerike: 
pa ne. da je niti vsega te "a vo
dila zloglasna «cosa nostra*?

Glede na nesluten obseg zločin
skega kroga in njegovo mednarod 
“ razvejanost se nekateri vprašu
jejo tudi. če ni morda v zadeva vole 
ten tudi znani goliuf P:er Luiai Tor- 
ri. o katerem gre še glas, da ima 
tesne zveze s kolovodij italijanske 
pa tudi zunanje reakcije. Torriju le 
pravica za petami že dol?o, toda 
zaman; očitno, ker uživa zaslombo 
mogočnih in vplivnih osebnosti.

O gornji druščini, kj se je zbrala 
z vseh vetrov, gre še omeniti, da 
je s svojimi valutnimi in blagov 
nimi manevri dobro služila, saj si 
ie od vsake kupčije pridržala 30 od 
sto. Karabinjerji so med dosedanji
mi hišnimi preiskavami našli le 
:drobtine*: v Taddeiovi cerkvi npr. 
dragocene umetnine in dragulje za 
3 milijarde lir . . . (dg)

PARIZ — Na območju Strasbourga 
Južni I je zagledal luč sveta teliček z dve 

njegova proizvodnja j ma glavama. Veterinar je pojasnil, 
i da se bo normalno razvil.
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MED IZGREDI SKRAJNIH LEVIČARJEV V BOLOGNI

Demonstranti pretepli 
časnikarja «i'Unita»
Romano Zanarini bo ozdravel v dobrem tednu - Pustoše
nje po mestu - Odločen poseg policije in karabinjerjev

Toda v bistvu je šlo za mnogo več 
kot samo za. »govorice*, kot je po
sredno potrdil tudi sam Saragat. 
Povedal je namreč, da ga je že 
maja 1970 tedanji načelnik poslan
ske skupine KPI Ingrao opozoril na 
neke neobičajne premike voteških 
čet. ki jih ni bilo mogoče razlaga
ti samo z bližaniem parade 2. ju
nija, že februarja naslednjega leta 
pa sta Bulalini in Terracini vložila 
o dogodkih 7. decembra pfva poslan
ska vprašanja.

FULVIO CASALJ

RIM — Predstavnica republikanske 
stranke Susanna Agnelli je bila i- 
menovana za predsednico italijanske
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Zakaj je RAI uničila posnetke o «vroči jeseni»?
RIM — Sindikalna federacija CGIL, 

CISL, UIL je zahtevala od vodstva 
RAI in nadzorne parlamentarne ko
misije strogo preiskavo, ki naj po
jasni, zakaj je RAI uničila vse ar
hivsko gradivo o tako imenovani 
»vroči sindikalni jeseni* 1969. leta. 
šlo je za okrog 100.000 metrov film
skih posnetkov, med katerimi je bi
lo tudi gradivo iz oddaje »Pritisk je
seni*, ki je bila na > sporedu konec 
1970. leta. 1

V imenu .sindikalne federacije so 
»slrogo in javno* preiskavo zahte
vali tajniki treh konfederacij Lama,

Benvenuto in Macario, ki so tako na
čeli zelo važno vprašanje: kdo ima 
v radijski in televizijski ustanovi to
liko oblasti, da lahko na lastno 
pest odredi uničenje tako Pomemb
nega arhivskega gradiva. S tem vpra
šanjem pa se odpira drugo, še sploš
nejše, saj ugotavljati ustroj in pri
stojnosti oblastniških struktur v po
djetju pomeni obenem v praksi preve
riti, do kakšne mere jc bil uresničen 
zakon o ref&rmi RAI.

Kot poudarjajo trije tajniki sindi
kalne federacije v svojem pisalu, ra

dijska in televizijska ustanova ni 
lastnica arhivskega gradiva, pač pa 
je le zadolžena za to. da hrani »ar
hivsko in dokumentarno premoženje*, 
ki je last celotne skupnosti. Uniče
nje omenjenih posnetkov — zlasti še, 
ker je šlo za tajno pobudo, za kate
ro so sindikati zvedeli šele pred ne
davnim — pa dokazuje obstoj struk
ture oblasti znotraj podjetja, ki za 
svoje sklene ne odgovarja nikomur. 
To na je v nasprotju z načeli, ki 
naj bodo osnova ureditvi državne te
levizijske ustanove.

Poudariti gre nadalje, da uničenja

gradiva o vroči jeseni ni mogoče 
pojmovati kot običajnega odstranje
vanja odvečnega arhivskega gradiva, 
zlasti še, ker se je vodstvo RAI do
bro zavedalo pomena posnetkov, saj 
so sindikati, ministrstvo za javna de
la in univerzitetni inštituti večkrat 
zahtevali, naj shrani vse gradivo 
»spričo njegove neprecenljive zgodo
vinske in kulturne vrednosti*. Prav 
zaradi tega mora biti preiskava stro
ga in javna, obenem pa naj bodo 
njeni izsledki osnova za odstranitev 
vseh birokratskih usedlin, ki zavirajo 
uresničitev zakona o reformi, (vt)

BOLOGNA — Središčne ulice in tr
gi, so bil! tudi včeraj prizorišče bur
nih mladinskih demonstracij, ki pa 
so se z razliko od predvčerajšnjih 
mestoma sprevrgle v obsodbe vred
no vandalsko početje. Če je bil če
trtkov poseg karabinjerjev in poli- 
cijskih agentov v popoini bojni o- 
premi aetirap. vsekakor pa preura- 
njen (mladince so nenavadne ostro 
napadli s solzilci, kar je izzvalo ne
odobravanje tudi v krogih, ki-s ta
ko imenovano skrajno levico, štu- 
den.ukivn gbanjem in »avtonomisti* 
še zdaleč pe soglašajo), je bila vče
rajšnja »represija* gotovo upraviče
na. Tembolj, ker so skupine prena- 
petežev in poklicnih pretepačev 
(morda tudi provokatorjev) s svo
jim divjanjem škodovale v prvi vr
sti prirediteljem manifestacije.

V četrtek so študentje, ki pri pa 
dajo levičarskim izvenparlamentar 
nim gibanjem, v sprevodu odšli do 
sodišča, kjer bodo sodili deseteric' 
njihovih vrstnikov v zvezi z izgre
di marca lani neposredno po umoru 
pripadnika «Lotta continua*. študen 
ta Pierfrancesca Lorussa (le ta je 
bil ustreljen, ni pa še bilo pojasnje

no, iz katere cevi je švignila svin
čenka — morda iz karabinjerske?), 
Hoteli so sestanek s predsednikom 
sodišča dr. Lo Cignom, da bi pro 
testirali zaradi odloga procesa. V 
resnici še redaj ni znapo, kdaj bo 
obravnava, dejstvo pa je. da so ob
toženi že od tedaj v ječi. Včeraj se 
jim je pridružilo še nekaj mladincev 
prav v zvezi s predvčerajšnjo ma 
njfestacijo, ki je pred nastopom jav 
novamostnih organov mirno poteka
la. Od kI nova iskra in povod za 
ponovno demonstracijo.

Začelo se je okrog 11.30 včeraj 
predpoldne, konec vsega pa je bilo 
nekaj pred 14. uro. Mladinske sku

pine so liote'e znova k dr. Lo Cignu, 
ko pa so se zapet znašle pred poli 
cisti in orožniki, so nekaterim po
pustili živ-i, drugi pa so morda ča
kali prav na to. Po skupinah 20 do 
30 prenapeležev so se razkropili po 
glavnih ulicah, pokvarili več sema- 
forov, hudo poškodovali številne par
kirane avtomobile, ustvarili prave 
cestne bloke, s katerimi so docela 
onesposobili promet, zatem pa s ka
menjem razbili 'zložbene šipe kon
cesionarja zahodnonem.ške avtomo
bilske družbe BMW in se prav tako 
znesli nad sedežem katoliške knji
garne »Terra promessa* v nepo
sredni bližini prostorov klerikalnega 
gibanja «Comunione e liberaztone*.

Medtem so se nič kolikokrat u 
maknili pred solzilnimi naboji poli
cije in karabinjerjev, ki so navalili 
na demonstrante po gverilski telini- 
kL K sreči hujšega ni bilo, pač pa 
moramo žal zabeležiti nezaslišan na
pad mladih prenapetežev na skupi
no časnikarjev. Gre za urednika ko 
munističnega glasila «l’Unita» Ro
mana Zanarini,ja in pet njegovih ko
legov. Razboriieži so Zanarini ja ta 
koj prepoznali, ga obkrožili, med 
grebim suvanjem opsovali z »ova
duhom* in nazadnje močno udarili 
po glari z železno palico. Nesrečni
ka je med begom rešila skupina 
smetarjev, ki so ga naložili na vo 
žilo mestne čistoče ter odpeljali na 
oddelek za prvo pomoč v bolnišnici. 
Ozdravel bo v dobrem tednu.

Z Zanarinijem je bil v tistih tre
nutkih poleg omenjenih petih tudi 
občinski svetovalec Giorgio Ghezzi, 
ki oa mu, kot tudi drugim, niso sto
rili žalega. Namenjeni so bili na 
tiskovno konferenco CISPEL o pro 
blemih krajevnih uprav. Zanarini je 
bil do nedavnega podpredsednik ča
snikarskega združenja za Emilijo ■ 
Rorhagno in Marke, (dg)

TRŽAŠKI DNEVNIK
POSLABŠANJE 1 'RUMENA NAD NAŠO DEŽELI
---------------------------------------------------------------j------------

NESTANOVITNO VREM«. 
SE BO NADALJEVALO ■

Isgledi za prihodnje dni niso najboljši 
Obstajajo možnosti novega sneženja

Val nestanovitnega vremena, ki je 
v začetku tedna zajel našo pokrajjno 
se še nadaljuje. Po prvem pravem 
zjmskem dnevu, ko je sneg pobelit 
skoraj vse predele naše dežele, se 
je nad našo pokrajino zadržal val 
toplejšega zraka, tako da je že ka
zalo, da bomo ponovno imeli lepo, 
čeprav mrz.lo vreme. Vendar pa se 
je stanje kmalu spremenilo, saj je 
trenutno naša dežela pod vplivom 
dveh ciklonov, ki povzročata najraz
ličnejše vremenske motnje. Nad sred
njo Evropo je zračni pritisk v po
rastu, medtem ko se področje nizke
ga zračnega pritiska zadržuje nad 
Sredozemljem. Južni vetrovi prinaša
jo preko Jadrana proti Alpam vlažne 
zračne gmote, kar povzroča muhavost 
vremena tudi pri nas.

V primerjavi s predvčerajšnjim 
dnem se je vreme včeraj iioslabšalo. 
Temperatura se je znižala za skoraj 
dve stopinji in pihati je začela moč
na burja. Odstotek vlage v zraku pa 
je ostal skoraj nespremenjen, tako 
tudi količina padavin. V jutranjih u- 
rah je,rahlo rosilo, ponekod tudi sne
žilo. Na obmejnih prehodih na Pesku 
in Fernetičih je že kazalo, da se bo 
stanje še poslabšalo, ko so začele 
naletavati prve snežinke. Vendar pa 
se je l>oložaj kmalu izboljšal, tako 
da ni v prometu prišlo do nobenega 
zastoja.

Vreme se je poslabšalo tudi onstran 
meje. Do zastojev v prometu in dru
gih neprilik ni prišlo, vendar pa so 
cestne ekipe v stalni pripravljenosti. 
V poznih popoldanskih urah je rahlo 
deževalo, temperatura pa padala. Vse 
ceste so posipane, tako da ne priča
kujejo večjih težav, tudi v primeru 
poledice. Tako je tudi na cesti, ki 
pelje iz Sežane proti Postojni. Na Na
nosu in pod njim je rahlo snežilo, kal
ila ni povzročilo večjih težav. Potreb
na je seveda velika pazljivost, pa 
čeprav so ceste v najboljšem stanju.

Nestanovitno vreme se bo nadalje
valo tudi v prihodnjih dneh. še ved- 
no lx> mrzlo, obstaja Pa tudi možnost 
padavin, tako tla' lahko pričakujemo, 
da lxi sneg znova pobelil našo po
krajino.

• Rop
(Nadaljevanje z 2. strani)

parskih napadov na poštne urade 
preskočil pult, prisilil ravnatelja 
Tamara naj mu odpre blagajno, 
pobral nekaj šopov bankovcev, se 
bliskovito sijet umaknil ter skupaj

s pajdašema -zbežal na cesto- 
če od prestrašenih uradnik® 
vedel povedati, ali so se 
odpeljali s kakšnim vozilonii8 
so se oddaljili kar peš.

Dodati .je treba, da je v 1,1 
kritičnem trenutku vstopila v 
42-letna Rosa Zoff por. L«* 
Ul. Revoltella. Na svoje velik1, 
čudenje, ki se je takoj spre' 
v strah, se je znašla pred l>> 
kanim obrazom ter pred deb81" 
vjo ' pištole tistega, ki je s, 
pri vratih. Tudi ona jc 
obrazom proti zidu počakati. ”, 
roparji pograbili denar in o«s

V njihovih rokah je ostalo 
osem milijonov, kot so po#18' 
računali, lahko pa bi bilo p'eJ: 
več, če bi se roparjem ne 111 
Tisti, ki je imel nalogo, da 
prime z blagajno, je pobral 
ste šope bankovcev, ki so 11,1 
pred nosom, očitno pa ni iF8, 
volj trdnih živcev, da bi natat8 
pregledal vse predale Tudi 
zi je bil večji zaboj s pr88^ 
vsoto denarja, ki ga ropar jj 
ni opazil. Tako so torej 
odnesli, kot rečeno, osem rn>kj 
lir, pa še od teh je bil dobrs8 
serijskih številk na bankovci11 
beležen. .

Policijo je poklica) sam rad" 
Tamaro. Uslužbenci urada 88
še pod vtisom doživetega >n » 
tere uradnice so celo izbru™
jok. Kljub temu pa so prej? 
cem precej natančno orisal' 

>rico. Prvi. ki je ostal pi- , 
naj bi bil po pričevanju s, ' 
okrog 17 ali 18 let, visok 
1,70 m in oblečen v temen 
druga dva sta nižje postave 
kaj let starejša. Preiskava 81 
še ni obrodila sadov.
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Stavkovno gibanji* , 
uslužbencev zasebnii* 
avtobusnih podjetij

Uslužbenci zasebnih avtol>osDj 
djetij iz dežele so včeraj **|( 
stavkovnim gibanjem za nc".( 
čas. S lem hočejo uslužbenci 1
polno izvajanje državne delov118 
godbe. Stavkovno gibanje ne W
prizadelo študentov in delavc'

jim avtobusi edino prevozne,.
stvo, pač 'pa uslužbenci zasehnjjj 
tobusnih ix>djetij ne bodo več r.
žali pošte, niti opravljali ■ U11* 
voženj in nadurnega dela.

AUTOSALONE CENTRAL S. n. c.
COK S C.

TRST — UL. SLATAPER 1 — TEL. 750-028
Obrnite se na gospoda 
FRANKA CAHARIJO

Vaš novi anaa
rezervirajte pri novem 
AUTOSALONE CENTRA

Maksimalno vrednotimo Vaš rabljeni avtomobil ](l 
Vam takoj izročimo novega

NAVIGAZIONE ALTO ADRIATICU S. p. A-
TRST - UT. F. Venezian 2 - Tel. 750616 - 60273

Urnik veljaven od 1. oktobra 1977

M/n «EDRA»
Odhod:
Trsi 
Koper 
Izola 
Piran 
Umag 
Novigrad pr. 
Pulj
Povratek:
Pulj
Novigrad 
imag x 

Piran 
Izola 
Koper 
Trst

Pon. Torek Sreda Petek Sob.
od. 8.00 8.00 8.00 8.00 8.00
pr. 8.35 8.35 8.35 8.35 8.35
pr. 9.20 9.20 — — 9.20
pr. 9.50 9.50 9.40 9.40 9.50
pr, 10.35 10.35 10.30 — 10.35
pr. — — 11.25 — —
Pr. — 13.20 — 13.00 —

od. _ 14.30 15.00
od. — — ■ 14.10 — —

pr 10.35 10.35 10.35 — 10.3.)
odi 15.50 18.15 15.50 ,18.15 15.50
od. 16.20 18.45 — — 16.20
od 17.00 19.25 17.00 19.25 17.00
pr. 17.35 20.00 17.35 20.00 17.35
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2 12-uriiini predhodnim naročilom je možen enodnevni 
Istro s samo osebno izkaznico.
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M/n «DIONEA»
Odhodi iz Trsta v Mil je 
Odhodi iz Milj v Trst

9.30
10.00

12.15
15.25


